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چرا نمی توانیم بین المللی 
شویم؟

کانونی ترین علتّی که یک کشور بین المللی می شود، ساختار 
اقتصادی آن است.

به محض اینکه دولتی تصمیم گرفت و مقرر کرد مســئولیت 
تولید، توزیع، کســب درآمد، ایجاد اشتغال و معاش مردم نزد او 
باشــد، ضرورت بین المللی شدن اقتصاد و کشور خود را از میان 
برداشته است. نمونۀ بارز این وضعیت، اتحادِ جماهیرِ شوروی است. 
در مقابل، وقتی دولتی زنجیرة تولید، مصرف، درآمد و اشتغال را 
به بخش خصوصی محوّل کند، »مجبور« می شود نظام اقتصادی 

خود را در معرض اقتصاد بین الملل قرار دهد.
 بخش خصوصی به قیمت، فروش، بهینه ســازی مواد اولیه، 
رقابت، کیفیت خدمات، زمان، کارآمدی و وضعیت بازار حساس 
است. بخش خصوصی ساختاری دارد که اجازه نمی دهد کارمند تا 
ساعتِ 10 صبح مشغول صرف صبحانه باشد یا با مشتری بد رفتاری 
کند یا کالای نا مرغوب عرضه کند. هر لحظه و هر رفتار با اهمیت 
اســت. علاوه بر بازار و رقابت داخلی، بخش خصوصی به محض 
ورود به بازارهای خارجی »مجبور« است کارآمد و رقابتی باشد. اگر 
صنعت خودرو در 10 کشور دیگر فروش داشت و با هیوندای و تویوتا 
رقابت می کرد، آیا می توانست به تولید خودروی بی کیفیت ادامه 
دهد؟ زیمنس در 80 کشور فعالیت می کند. در محافل صنعتی 
جهان، دقت، زمان شناسی، کیفیت و برنامه ریزی زیمنس زبانزد 
همگان است. چه در صحنۀ داخلی و چه بین المللی، اگر ساختار 
رقابتی نباشــد، چه دلیلی دارد شرکتی به کیفیت اهمیت دهد؟ 
وقتی رقابت نباشــد، چه اهمیتی دارد که مشتری رضایت داشته 
باشد؟ صنعت خودروی کره جنوبی بیست سال در صحنۀ جهانی 
زحمت کشــید تا در کنار صنعت خودروی آمریکا، ژاپن و آلمان 
قرار گیرد. شرکت هواپیمایی ترکیه، هتل داری، صنعت رستوران 
و مراکز خرید این کشور چند دهه با فرانسه و ایتالیا رقابت کردند 
تا کشورشان را در 10 کشور اول مقصد توریسم جهان قرار دهند.

بین المللی شــدن اقتصاد یک کشــور، پی آمد بسیار تعیین 
کننده ای نه تنها در تولید و معاش، بلکه در شخصیت و رفتار آحاد 
یک جامعه دارد: شــفافیت قوانین، مقررات، سیاست گذاری ها و 
آیین نامه ها. به محض اینکه شرکتی بین المللی شد، باید عملیات 
و گردش کار خود را شــفاف سازی کند چون به محض کوچک 
ترین تقلب، حیله گری، حساب سازی و تزویر، اعتماد، جایگاه و 

ارزش سهام خود را در بازار از دست می دهد.
 رقابت و بازار، درستکاری را هم به دنبال می آورد نه ضرورتاً به 
واسطه مبانی اخلاقی بلکه به موجب اعتماد سازی، جلب مشتری و 
با هدف افزایش فروش وسهم بازار. شفاف سازی سازمانی، شفافیت 
رفتاری افراد را به دنبال می آورد. اقتصادِ یک کشور نمی تواند بین 
المللی شود ولی در هاله ای از ابهام، مدیریت سازمان های موازی، 
گیر و دار بوروکراســی، بازی با آمار و تغییر خلق الساعه سیاست 
گذاری ها بماند. همین که اقتصاد بین المللی شد، »مجبور« است 
شفاف باشد. جالب توجه اینکه حکومتِ ویتنام، متمرکز، اقتدارگرا 
و کمونیســتی ولی اقتصاد آن بین المللی، شفاف و رقابتی است. 
مالزی، سنگاپور، ترکیه، اندونزی و مکزیک نیز در این چارچوب قرار 
می گیرند. استنتاج مقایسه ای این کشورها، این اصل را اثبات میکند 
که دموکراسی ضرورتاً مقدمۀ رشد و توسعۀ اقتصادی نیست. در کلِ 
جهان ظاهراً فقط در یک کشور، تقدم و تأخر توسعه اقتصادی و 
توسعه سیاسی بحث می شود. بقیۀ حاکمیت ها عموماً مستقل از 
ماهیت نظام سیاسی آنها، »تصمیم« گرفته اند اقتصاد و بین المللی 
شدن اقتصاد را مبنا قرار دهند. چندین دهه است در کشور بحث 
»شایســته سالاری« می شود. وقتی 85درصد اقتصاد یک کشور 
نزد نهاد دولت است، تحقق »شایسته سالاری« در نظام اجتماعی 
امری نزدیک به محال است. چندین دهه است در کشور بحث می 
شود چگونه از »مدیریت های فردی به مدیریت های سیستمی« 
حرکت کنیم. تنها با اقتصادِ غیر دولتی و بین المللی شدن اقتصاد، 
مهارت و سیســتم اولویت پیدا می کنند. چندین دهه است در 
کشور بحث »کارآمدی و مبارزه با فساد مالی و اداری« در جریان 
است. اگر فعالیت و نظام بانکی به معنای دقیق و عملیاتی کلمه، 
خصوصی باشــد، هیچ گاه بانک خصوصی 65 میلیون یورو بدون 
وثیقه به فــردی وام نمی دهد و وقتی هم وام داد آنقدر مکانیزم 
های نظارتی دارد که پروژه ها را تا ســه سال به اتمام می رساند. 
چندین دهه است نسبت به »فرار سرمایه« ابراز نگرانی می شود. 
ناکارآمدی ها و دخالت های دولتی است که اقتصاد ناسالم و »بی 
ثباتی« به بار می آورد و زمینه های فرار سرمایه را فراهم می کند.
اتفاقِ مهمِ دیگری که به موازاتِ بین المللی شدنِ اقتصاد می 
افتد، این اســت که مردم به کار و فعالیت در کشورشان علاقمند 
می شوند چون فضا و ساختار لازم برای درآمدزایی و زندگی معقول 
وجود دارد. قابل اتکاءترین حامیان ناسیونالیسم و علاقه به وطن در 
میان طبقۀ متوسط و بخش خصوصی است. در چنین جوامعی، نفوذ 
سیاسی خارجی در حداقل خود می باشد. این طبقه به کشورش نیاز 
دارد تا بهتر زندگی کند. اسراییلی ها در دهۀ 1960 به این نتیجه 
رسیده بودند که با توجه به درجۀ فقر در جامعه و دولت خاورمیانه 
ای، با همان انگیزة اول ( یعنی مالی) می توانند افراد را به خدمت 
بگیرند و نیازی به توسل به مشّوق های بعدی نیست. فقر، تعهد به 
خاک و کشور را به شدت ضعیف می کند. مردم مالزی، اندونزی، 
ویتنام و سنگاپور لزومی ندارند به فکر مهاجرت به کشور دیگری 
باشند چون در میهن خود فرصت رشد، رقابت و بهبود زندگی خود 
را دارند. برای ظهور ناسیونالیسم، طبقۀ متوسط و بخش خصوصی 
که عمدتاً اقتصاد را در دســت داشته باشند، یک ضرورت حیاتی 
است. ناسیونالیسم یک موضوع انتزاعی و احساسی نیست، بلکه 
امری واقعی و کمّی است. به موازات رشد تعلقِ خاطر به خاک به 
موجب بین المللی شدن اقتصاد، اندیشۀ سیاسی هم متعادل می 
شود زیرا عمومِ افراد متوجه می شوند زندگی آنها در گروی رقابت 
در داخل و خارج اســت و سخنان تند، عمدة مشتریان خود را از 
دست می دهد کما اینکه رادیکالیسم در امارات و ترکیه در حداقل 
خود قرار دارد. رانت نباشد افراطی گری به حداقل خود می رسد. 
چرا درصدِ قابل توجهی از اقشــار مختلف در روسیه از الیگارشی 
این کشور بدون آنکه در قلب خود کوچک ترین اعتقادی داشته 

باشند دفاع و حمایت می کنند؟ 

» بازنشســتگانی که تاریــخ ازدواج خودشــان و تاریخ تولد 
فرزندانشان قبل از سال 1401 باشد، مبلغ عائله مندی 407 هزار 
و 389 تومان و حق اولاد هم 105 هزار و 619 تومان محاســبه 
خواهد شــد.« در صورتی که تاریخ ازدواج بازنشســته و تاریخ 
تولد فرزند یا فرزندانشــان در سال 1401 ثبت شده باشد، مبلغ 
عائله مندی 814 هزار و 779 تومان و حق اولاد نیز 316 هزار و 
858 تومان خواهد بود.«اینها گوشه ای از اظهارات مدیر کل امور 
مالی صندوق بازنشستگی کشوری می باشد که به تازگی ایراد شده 
است: طبق این اظهارات عجیب، اگر بازنشستگان از سال 1401
به بعد ازدواج کنند و فرزند بیاورند حق عائله مندی آنها دو برابر 
خواهد شد!به نظر می رسد پیش بینی ها در این مصوبه به صورت 
یک جانبــه و بدون در نظرگرفتن شــرایط اقتصادی و اجتماعی 
جامعه صورت گرفته و به عبارتی دیگر، با واقعیات جامعه تطابق 
ندارد و در شرایط فعلی که بازنشستگان به علت مشکلات فراوان 
اقتصــادی، توان تأمین هزینه های اولیــه زندگی خود را ندارند، 
بیشتر شبیه طنز تلخی است که به هیچ عنوان نمی تواند رغبتی 
به فرزندآوری ایفا کند. ضمن اینکه افزایش سن ازدواج و بارداری، 
عامل مســتقیم و مهمی است در رشــد تصاعدی سندرم های 
کروموزومی و اختلالات ژنتیکی در سراســر دنیا. جمعیت عامل 
قدرت اســـت و باید مدیریت شــود اما جمعیتی که سالم باشد 
و بتواند خود را اداره کند. طبق پژوهشــی که از سوی محققان 
صورت گرفته، مهم ترین دلایل تمایل نداشــتن به فرزندآوری؛ 
نگرانی درباره تأمین آینده فرزندان جدید و افزایش مشــکلات 
اقتصادی با آوردن فرزند دیگر گزارش شــده است. کارشناسان 
بر این باورند؛ برطرف کردن مشــکلات اقتصادی، فرهنگ سازی 
برای تغییر سبک زندگی و فراهم کردن زیرســـاخت های لازم 
برای ازدواج جوانان، حتی بدون تصویب سیاست های تشویقی، 
به تنهایی منجر به افزایش فرزندآوری خواهد شد. ضروری است 
مســئولان، ضمن ایجاد بسترهای لازم، نسبت به رفع مشکلات 
اقتصــادی خانواده ها گام هایی عملی بردارند. آنچه از بررســی 
مشوق های لازم برای افزایش جمعیت در کشورهای گوناگون به 
دســت می آید، بیانگر آن است که مسئله اقتصادی و اجتماعی 
در تمامی مشوق ها بیش از موارد دیگر به چشم می خورد. برای 
نمونه، کشوری مانند روسیه برای فرزند اول 15 هزار دلار و برای 

تولد فرزند سوم یک خانه به پدر و مادر نوزاد هدیه می دهد.
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در چند هفته گذشته دور جدیدی از افزایش حداقل نرخ سود ریپو (نرخی که بانک  
مرکزی در ازای دریافت اوراق بدهی دولتی به بانک ها وام کوتاه مدت می دهد) طی شده 
به نحوی که تنها پس از هفت هفته، حداقل نرخ ریپو از عدد 19 درصد به 20.91 درصد 
رسید تا بیشترین افزایش را در یک سال گذشته خود داشته باشد. برخی شواهد نشان 
می دهد افزایش نرخ ریپو برای سیاست گذار پولی همچون غربالگری است که مبتنی 
بر آن حجم مداخله خود در بازار ثانویه عملیات بازار باز را مدیریت می کند و بانک های 
با مشکل نقدینگی جدی را نیز تنها در ازای نرخ های بالاتر تامین مالی می کند. همین 
عامل باعث شده برخی بانک ها تقاضای وام کوتاه مدت خود را به سقف دالان نرخ بهره 
وارد کنند و مجبور شوند به جای نرخ سود حدودا 21 درصدی با نرخ 22 درصدی از 
بانک مرکزی وام دریافت کنند. نرخ بازار بین بانکی که همزمان با افزایش نسبتاً سریع 
نرخ سود ریپو، روند صعودی تدریجی داشته و تا هفته گذشته به 20.95 رسیده بود، 
حالا با افزایش شش دهمی نرخ بهره ریپو به احتمال خیلی زیاد در هفته جاری نرخ 21

درصد را رد می کند.عملیات بازار باز به صورت خلاصه بازاری است که در آن اوراق بدهی 
دولتی که بالاترین درجه اعتبار را دارند مورد معامله بین نهادهای مالی و بانک مرکزی 
قرار می گیرند. این بازار اگر عمق کافی داشته باشد بانک مرکزی می تواند با تغییر نرخ 
سود روی رفتار آحاد افراد اثر بگذارد تا کنترل تورم از مسیر کاهش یا افزایش تقاضای 
پول امکان پذیر شود. در ایران نیز همین مسیر طی شده جز اینکه هنوز بازار باز ایران از 
عمق کافی برخوردار نیست. با این حال بانک مرکزی هر هفته گزارش عملیات اجرایی 
سیاست گذاری پولی را در نماگر خود منتشر می کند که در هفته اخیر و در حراج روز 
دوشنبه 20 تیر 1401 موضع سفت و سخت گیرانه بانک مرکزی همچنان تداوم یافته 
به نحوی که نه تنها حجم معاملات کاهش محسوسی یافته است، بلکه نرخ سود توافق 
ریپو هم به شدت افزایش یافته و در دومین هفته متولی 0.5 درصد رشد داشته است.

 موضع عملیاتی بانک مرکزی به چه معنا است؟
همانطــور کــه در جدول زیر مشــاهده می کنیم، در حراج روز گذشــته که برای 
چهاردهمین بار در سال 1401 اتفاق افتاده، بانک مرکزی همچنان موضع توافق بازخرید 
(ریپو) را داشته که معنای خاص خود را دارد. در واقع بانک مرکزی بنا داشته در این 
هفته نیز تخصیص نقدینگی به بانک ها انجام دهد و در ازای آن اوراق بدهی دولتی از 
بانک ها بگیرد. بانک مرکزی معمولا در گزارش های خود در این مورد چنین می گوید:

»بانک مرکزی در چارچوب مدیریت نقدینگی مورد نیاز بازار بین بانکی ریالی، عملیات 
بازار باز را به صورت هفتگی و موردی اجرا می کند. موضع عملیاتی این بانک (خرید یا 
فروش از طریق ابزارهای موجود) بر اساس پیش بینی وضعیت نقدینگی در بازار بین بانکی 
و با هدف کاهش نوسانات نرخ بازار بین بانکی حول نرخ هدف، از طریق انتشار اطلاعیه در 
سامانه بازار بین بانکی اعلام می شود. متعاقب اطلاعیه مزبور، بانک ها و موسسات اعتباری 
غیربانکی می توانند در راستای مدیریت نقدینگی خود در بازار بین بانکی، نسبت به ارسال  
سفارش ها تا مهلت تعیین شده از طریق سامانه بازار بین بانکی اقدام کنند.« اما ارکان 

اصلی عملیات بازار باز چیست؟

 توافق بازخرید یا ریپو در عملیات بازار باز چیست؟
در ادامه تعداد بانک ها و موسسات اعتباری شرکت کننده را مشاهده می کنیم که در 
هفته منتهی به 26 اردیبهشت 1401 تعداد 14 بانک درخواست تامین نقدینگی داشته اند.
 ارزش سفارش های ارسال شده نیز نشان می دهد بانک ها تقاضای چه میزان نقدینگی 
داشته اند که در این هفته حدود 86 هزار میلیارد تومان (همت) بوده است. بانک مرکزی 
با همه این درخواست ها موافقت نکرده استت و در ازای اخذ اوراق به بانک ها نزدیک 60

همت نقدینگی اعطا کرده است. در واقع سیاست گذار پولی در ازای اخذ اوراق بدهی 
دولتی به بانک ها منابع مالی اعطا کند (توافق بازخرید یا ریپو انجام دهد) و بانک ها نیز 
هفت روز وقت دارند تا منابعی که از بانک مرکزی گرفته اند را پس بدهند. اما دو عامل 

مهم دیگر باقی مانده است.

 هدفگذاری حجم مداخله به جای نرخ سود ریپو؟
حداقل نرخ توافق بازخرید نشان می دهد سیاست گذار پولی با چه نرخی به بانک ها 
وام داده که طبیعتا وامی که بانک مرکزی به هر بانک می دهد با نرخ متفاوتی است و 
به همین دلیل در اینجا کلمه »حداقل« را مشاهده می کنیم. معنی کلمه حداقل آن 

است که بانک های سالم تر احتمالا با این نرخ وام دریافت می کنند و بانک ها غیرسالم 
باید با نرخ های بالاتری برای بانک مرکزی درخواست بفرستند تا مورد قبول واقع شود. 
در واقع نرخ مذکور به بانک مرکزی کمک می کند که تامین مالی کوتاه مدت بانک ها 
را با نرخ های متفاوتی از بازار بین بانکی انجام دهد و در این میان بین بانک ها مختلف 
نیز از نظر نرخ قرض دهی تفاوت بگذارد. به عنوان مثال در شرایطی که نرخ سود بین 
بانکی (نرخی که بانک ها به یکدیگر وام می دهند) حدود 21 درصد باقی مانده، حداقل 
نرخ توافق بازخرید نیز به در این هفته به رقم 21.3 درصد رسیده است. معنای چنین 
افزایشی چیست؟ یک سناریو محتمل آن است که سیاست گذار پولی روی حجم مداخله 
هدف گذاری کرده و نرخ حراج ابزاری است که حجم مداخله وی را محدود می کند. در 
واقع اگر حداقل نرخ را بالا نمی آورد باید با تقاضای بیشتری از بانک ها موافقت می کرد 

که خلاف اهداف مدنظر مدیر اجرایی عملیات بازار باز بوده است،

 نرخ های مؤثر بر سود بین بانکی تا هفته سوم تیرماه 1401
همانطور که نمودار بالا نشــان می دهد، افزایش نســبتاً ســریع نــرخ بهره ریپو 
بــا افزایــش تدریجی ســود بین بانکی همــراه بوده اســت. حالا که نــرخ ریپو به 
نزدیکــی 21 درصد رســیده، می توان احتمــال داد در روزهای آتــی نرخ بهره بین 
بانکــی هم عــدد 21 درصــد را رد کند. در واقع بــا افزایش نرخ ســودی که بانک 
مرکــزی بــا آن به بانک هــا وام می دهد، نرخی کــه بانک ها حاضــر خواهند بود به

 هم وام دهند نیز زیاد می شــود و حالا که این نرخ ســود بین بانکی در هفته گذشته 
فقط پنج صدم با 21 درصد فاصله داشته، با افزایش جدید نرخ ریپو می تواند وارد کانال 

21 درصد شود.

 اعتبارگیری قاعده مند چیست و چه نقشی در مدیرت نقدینگی بازار 
بین بانکی دارد؟

علاوه بر موارد پیش گفته بانک مرکزی هر هفته جدول دیگری را نیز منتشر می کند 
Standing) استفاده می کند که بد  Facilities) که در آن از لفظ اعتبارگیری قاعده منده
نیست اهمیت آن را بدانیم. به طور کلی در بازار ثانویه عملیات بازار باز دو نوع تامین مالی 
صورت می گیرد که تامین مالی کوتاه مدت و بلندمدت است. در تامین مالی کوتاه مدت 
بانــک مرکزی از طریــق عملیات توافق بازخریــد (Repo) و توافق بازخرید معکوس 
Reverse) به رفتار کوتاه مدت بانک ها جهت می دهد (که بانک مرکزی به آن  Repo)
همان عملیات بازار باز می گوید)؛ اما در اعتبارگیری قاعده مند اساس رفتار بلندمدت 
بانک ها مورد نظر است و به همین دلیل سررسید وام های نوع دوم بیشتر است (معمولا 
60 روزه در ایران) و اساسا با نرخ بالاتری (در سقف دالان نرخ سود که برای ایران 22
درصد است) انجام می شود. نکته قابل توجه آن است که طی چند هفته اخیر، تقاضا 
برای این نوع معامله نیز در بازار ثانویه عملیات بازار باز افزایش یافته و به عنوان مثال 
7.4 همت از بانک مرکزی وام کوتاه مدت با نرخ 22 درصد دریافت شده در حالی که 
برخی بانک ها باید حدود 4 همت را این هفته تصفیه می کرده اند. در نتیجه می توان به 
صورت کلی گفت که سیاست گذار پولی در مجموع این هفته انبساطی عمل کرده است.

 انقباض آهسته نقدینگی
در نمودار زیر تغییرات حجم و نرخ سود ریپو را در بازار ثانویه عملیات بازار باز مشاهده 
می کنیم. به صورت واضحی از ابتدای خرداد روند نرخ سود ریپو افزایشی بوده. همانطور 
که در بالاتر ذکر شد مهم ترین دلیل چنین مداخله ای را باید در هدفگذاری مقداری بانک 
مرکزی به جای هدفگذاری نرخ سود بیابیم. به نظر می رسد سیاست گذار پولی تمایل 
دارد حجم مداخله خود را محدود کند به نحوی که خالص تزریق خود را در محدوده 
صفر نگه دارد و از ابزار حداقل نرخ برای غربالگری بانک ها استفاده می کند. پاسخ به این 
سوال که چرا چنین اتفاقی افتاده را باید در حجم معاملات بازار بین بانکی جستجو کرد.

طی هفته گذشته علی رغم آنکه نرخ سود بین بانکی تقریبا ثابت بود، حداقل نرخ 
ریپو افزایش بسیار اندکی را تجربه کرد. به احتمال قوی بانک مرکزی از حجم معامله 
در بازار بین بانکی رضایت داردو از طرفی به دلیل تقاضای بســیار بالای بانک ها برای 
برنده شدن در حراج های ریپو حاضر نیست به بانک هایی که مشکل نقدشوندگی دارند

 نیز به راحتی منابع نقد اعطا کند و بخشی از این بانک ها را به سمت سقف دالان هدایت 
می کند و بخشی را با افزایش نرخ تنبیه می کند.
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M A R Z E E G H T E S A S D

اقتصاد کلان 
1401 26 تیر    هفته نامه سراسری   سال پنجم  شماره 120  یکشنبه 

پس از   مختار ربیعی   -  مرز اقتصاد  |
اتمام مرحله آزمایشی حمل و نقل کالا از 
مسیر ترانزیتی روسیه به هند و بالعکس، 
حمل بار صادراتی در این کریدور به سمت 

کشور روسیه شروع شده است
گروه اقتصادی/ براســاس امضــای قرارداد 
میان ایران و روســیه، 10 میلیون تن کالای 
این کشور از مسیر ایران ترانزیت خواهد شد. 
وزیر راه و شهرسازی از عبور اولین قطار باری 
روسیه در راســتای انتقال کالا از این کشور 
از مســیر ایران به هند، در روزهای آینده به 
سمت بندر شــهید رجایی خبر داده بود. اما 
ترانزیت 10 میلیون تن کالا از مسیر جاده ای 
و دریایی آغاز شــده اســت. جواد هدایتی، 
مدیــرکل دفتر ترانزیت ســازمان راهداری 
و حمل و نقل جــاده ای در خصوص حمل 
جاده ای کالاهای روسیه از مسیر ایران گفت: 
حمل جاده ای از ابتدای سال آغاز شده است 
و ورود کالای روســیه به ایــران برای حمل 
جاده ای در حال حاضر از غرب دریای خزر و از 
طریق جمهوری آذربایجان صورت می گیرد. 
به گفته هدایتی انتقال این بار علاوه بر بنادر 
جنوبی به کشورهای افغانستان، پاکستان و 

عراق بوده است.
احداث پل آســتراچای به طول 100متر در 
مرز آستارا و جمهوری آذربایجان، در راستای 
افزایش و روانسازی تردد کامیون های باری 
میان دو کشور است. وی افزود: با توجه به اینکه 
اتصال ایران به روسیه از مرز زمینی از طریق 
جمهوری آذربایجان است، با توجه به اینکه ما 
و جمهوری آذربایجان در تبادل برخی کالاها 
رقیب تجاری هستیم و در تفاهمنامه ای که 
با روسیه داشتیم، قرار شد انتقال بار از شرق 
دریای خزر از مسیر قزاقستان-ترکمنستان-

ایران نیز در دستور کار قرار بگیرد. لغو روادید 
مهمترین موضوعی است که در حال حاضر 
پیگیری می شود تا رانندگان برای انتقال بار 

معطلی نداشته باشند.
وی گفت: بیشــترین حمل بار بین ایران و 
روسیه از طریق جاده، بارهای فساد پذیر است 
به همین دلیل لغو روادید مهمترین موضوع 

در افزایش سرعت انتقال بار است.
مدیرکل دفتر ترانزیــت کالا افزود: ظرفیت 
ناوگان جاده ای برای انتقال بــار و ترانزیت 
کالا 650 میلیون تن در سال است و ظرفیت 
انتقال تا 40میلیون تن کالای روسی از مسیر 
جاده ای را داریم اما مهمترین مانع تحقق آن 

قوانین و مقررات مرزی و گمرکی است.

 حمل دریایی
افزایش 10 میلیون تنی ترانزیت کشــور، با 
افزایش ناوگان دریایی در جنوب و شــمال 
ایران، تکمیــل خطوط ریلــی بین المللی، 
راه اندازی دو کریدور مهم شــمال-جنوب 
و شــرق به غرب دریای خــزر و همچنین 
تبادل تجاری با کشورهای همسایه محقق 
می شــود. ترانزیت آزمایشــی بار روسیه از 
مسیر دریایی در ماه های گذشته شروع شده 
است. این محموله به صورت آزمایشی از مبدأ 
سن پترزبورگ راه افتاد و پس از انتقال به بندر 
آستاراخان از طریق دریای خزر وارد ایران شد 
و سپس از بندر انزلی با کامیون به بندرعباس 
انتقال یافت و از آنجا توســط کشــتی های 

کانتینر بر به بندر ناواشیوا هند که مقصد نهایی 
است انتقال پیدا می کند. پیش بینی زمانی که 
برای ترانزیت این محموله در نظر گرفته شده، 

کمتر از 25 روز است.
مسیر دریایی روسیه و ایران با هدف ترانزیت 
کالا های مورد نیاز بین هند و اروپا از طریق 
بنادر جنوبی ایران و دریای خزر طراحی شده 
است. علی رغم تأکید فراوان مبنی بر ضرورت 
فعال سازی این مسیر، طی سال های گذشته، 
در مراحل اولیه طراحــی باقی مانده بود؛ اما 
هم اکنون و با توجه به شرایط جدید جهانی و 
قطع ارتباط روسیه با اروپا، این کریدور با هدف 
حمل بار ترانزیتی بین هند و روســیه مورد 

توجه ناوگان ملی قرار گرفته است.
کریدور شمال- جنوب، مســافت 16 هزار 
کیلومتری حمل بار از طریق کانال ســوئز 
را با یک مســیر 7 هزار کیلومتری جایگزین 
کرده که کاهش 40 درصــدی زمان حمل 
بار تا رسیدن به مقصد و 30 درصدی هزینه 
حمل را به دنبال خواهد داشــت. با توجه به 
موانع و محدودیت های متعدد مســیر های 
ریلی و جاده ای، مسیر دریایی بهترین گزینه 
موجود در حال حاضر بوده که بر این اساس، 
ناوگان کشتیرانی تقویت شده است. کالا های 
صادراتی روســیه عمدتاً از طریق شــرکت 
کشتیرانی دریای خزر و به صورت کانتینر و 
»بیگ بگ« از طریق شهر آستراخان و بندر 
ایرانی سالیانکا، به بندر انزلی و نوشهر حمل 
شده و از آنجا از سوی شــرکت حمل و نقل 
ترکیبی کشــتیرانی، از طریق جاده و ریل 
به بندرعباس و چابهار منتقل می شــود تا با 
خطوط منظم طراحی شــده از سوی گروه 

کشتیرانی، به هند منتقل شود.
مسیر برگشت جهت تأمین کالا های وارداتی 
مورد نیاز روسیه توســط هند نیز، به همین 
طریق مورد اســتفاده قرار گرفته و بر اساس 
آن، بارنامه سراسری از سوی نمایندگی های 
کشــتیرانی، در مبدأ صادر می شود. بر این 
اساس ناوگان ملی کشــتیرانی پس از اتمام 
مرحله آزمایشــی حمل و نقل کالا از مسیر 
ترانزیتی روســیه به هند و بالعکس وارد فاز 
عملیاتی حمل بــار صادراتی در این کریدور 
به سمت کشور روسیه شده است. فاز نخست 
عملیات حمل کالا در مسیر کریدور شمال-

جنوب از ســوی گروه کشتیرانی جمهوری 
اســلامی ایران با انتقال 300 کانتینر کالای 

صادراتی کشور به مقصد روسیه اجرایی شد. 
مطابق برنامه ریزی های صورت گرفته در فاز 
اول، 300 کانتینــر اختصاصی جهت حمل 
بار صادراتی به کشــور روسیه در نظر گرفته 
شده که در صورت افزایش تقاضا، تعداد این 
کانتینر ها به صورت مستمر افزایش خواهد 

یافت.
در راستای افزایش فعالیت دریایی در کریدور 
استراتژیک شمال-جنوب، علاوه بر ساخت 
چندین کشتی در داخل، خرید کشتی جهت 
افزایش ظرفیت حمل و نقل در دریای خزر 
نیز در دســتور کار قرار داده شــده است که 
بزودی چندین شناور مطابق با برنامه ریزی 
انجام گرفته، به ناوگان موجود اضافه خواهد 
شد.  ظرفیت بنادر شمالی در حال حاضر 35

میلیون تن بار در ســال است که از یک سوم 
آن یعنی حدود 10 ملیــون تن بهره برداری 
می شــود. با تقویت ناوگان دریایی انتقال بار 
روسیه از مسیر ایران به مقاصد مختلف چند 

برابر می شود.

 ترانزیت ریلی
حمل ترانزیتی بار روسیه از طریق ریل، هنوز 
شروع نشده و آن طور که وزیر راه و شهرسازی 
اعلام کرده این انتقال بار روسیه از مسیر ایران 
با اســتفاده از حمل و نقل ریلی بزودی و به 
مقصد بندر شــهید رجایی انجام می شود. با 
اینکه حمل ریلی کم هزینه تــر از انواع دیگر 
حمل بار است، اما مهمترین مانع در این نوع 
حمل، قطعه انتهایی کریدور ریلی شــمال-

جنوب و اتصال راه آهن رشت به آستارا است. 
در این مسیر، بخشی از انتقال بار از جاده است 
که باید بعد از آن به ریل برسد اما حمل یکسره 

بار، برای صاحبان بار هزینه کمتری دارد.
بر اساس وعده ها قرار بود حدود سه سال پیش 
راه آهن رشت به آستارا به بهره برداری برسد اما 
هنوز این مسیر 162کیلومتری تکمیل نشده 
است. بعد از افتتاح راه آهن رشت در سال 98، 
بنا بر وعده مسئولان، ادامه این مسیر و اتصال 
آن به رشت تا یک ســال بعد (سال 99) باید 
به پایان می رسید. در توافقنامه میان ایران و 
روسیه برای افزایش ترانزیت دو کشور، تکمیل 
این قطعه از مسیر ریلی کریدور شمال-جنوب 
با سرمایه گذاری روسیه، آمده اما به گفته یکی 
از مسئولان وزارت راه و شهرسازی، جزئیات 

این توافق هنوز نهایی نشده است.

مســیر دیگری که در انتقال بــار و افزایش 
سرعت ترانزیت ســهم مهمی دارد، ساخت 
34 کیلومتر راه آهن از شــلمچه تا بصره در 
عراق است. با تکمیل این مســیر، نیازی به 
بارگیری مجدد و انتقال بــار از ریل به جاده 
نیست و کالاهای ورودی به ایران به صورت 
یکسره با قطار به عراق منتقل می شود. سید 
علی حسینی، رئیس کمیسیون حمل و نقل 
اتاق بازرگانی در خصوص مشکلات ساخت راه 
آهن شلمچه به بصره گفت: کشور های رقیب 
از آنجا که این طرح منافع شان را تحت الشعاع 
قرار داده، به دنبال کارشــکنی بر سر اجرای 
این طرح هستند. عملیاتی شدن این طرح 
می تواند عراق را به سوریه و لبنان متصل کند 
و زائران و تجار به راحتی میان دو کشور رفت 

وآمد داشته باشند.
حســینی گفت: روزانه حدود 7 تــا 8 هزار 
محموله تجاری و صادراتی از طریق شلمچه 
به عراق ارسال می شود که به راحتی می توان 
این محموله ها را از طریق خط آهن با حداقل 

ایستگاه های بازرسی به بصره رساند.
عضو اتاق بازرگانی ساخت پل متحرک 700
متری را از دیگر مشــکلات اجرای این طرح 

عنوان کرد.
بــرای تکمیل نــاوگان باری بخــش ریلی 
با مشــارکت بخــش خصوصی شــامل 8

شــرکت داخلی ســازنده و بازسازی کننده 
ناوگان و ســرمایه گذاری 16 شرکت بخش 
خصوصــی، تعــداد 654 دســتگاه واگن 
باری خریداری شــده است. ســه لکوموتیو 
نیز خریــداری و تا کنون شــش لکوموتیو 
بازسازی شده اســت. در حال حاضر سهم 
حمل ونقل بین المللی ریلــی از حمل ونقل

ظ بین المللی زمینی کشور 17 درصد است 
که سهم ناچیزی است.

امضای تفاهمنامه همکاری ایران -قزاقستان-
ترکمنستان جهت توســعه مبادلات مرزی 
و رفع موانع کنونی، جذب بارهای جدید به 
حمل  بین المللی ریلی، حذف کاغذ بارنامه 
از عملیات حمل و نقــل ریلی و الکترونیکی 
شدن آن، امضای قرارداد همکاری با بخش 
خصوصی به منظور ســرمایه گذاری جهت 
احداث پایانه ریلی غلات، کانتینر و فرآوری 
چوب در مرکز لجستیک مرزی اینچه برون 
بخشی از برنامه های بخش ریلی برای افزایش 

ترانزیت است.

اختصاص 300 کانتینر برای حمل بار ایران به روسیه

   30 درصد مرغداری های کشور در حال خروج از چرخه تولید هستند
نماینده قزوین گفت: مردمی سازی یارانه ها، وضعیت را به گونه ای رقم زده که واحدهای دامداری، خصوصاً 
مرغداری ها، آسیب پذیر شده اند و حدود 30 درصد از آن ها عملًا در حال خارج شدن از چرخه تولید هستند.

نماینده قزوین امروز در صحن علنی مجلس در تذکری نسبت به خروج 30 درصد از مرغداری ها از چرخه 
تولید هشدار داد. فاطمه محمدبیگی گفت: مردمی سازی یارانه ها، وضعیت را به گونه رقم زده که واحدهای 
دامداری، خصوصاً مرغداری ها، آسیب پذیر شده اند و حدود 30 درصد از آن ها عملًا در حال خارج شدن از 

چرخه تولید هستند.
او با بیان اینکه دامدارکارت در نظر گرفته شده برای دامداران، بازپرداخت 9 ماهه دارد و 50 درصد تسهیلات 
آن شارژ می شود، ادامه داد: بر اساس بررسی های صورت گرفته تسهیلات پرداختی به دامداران فاقد اثربخشی 
مستمر بوده و تنها هزینه یک ماه تأمین نهاده های مورد نیاز دام آن ها را جبران می کند. تسهیلات دامداران 
سنتی باید تقویت شود.محمدبیگی همچنین گفت: تسهیلات تبصره 18 قانون بودجه تاکنون ابلاغ نشده و 
شامل دامداری های سنتی نیست و خرید دام را نیز پوشش نمی دهد. دامداری های پرواری نیازمند تأمین 
سرمایه در گردش هستند. اما عملًا شاهدیم که در حوزه تسهیلات حمایتی نمی شود، تسهیلات رونق تولید 
سود 18 درصدی دارد و به حال دامداران سنتی مفید فایده نیست. پیشــنهاد ما دیده شدن این موارد در 
تبصره 18 است.این تذکر نماینده مجلس در حالی است که گزارش شامخ خردادماه که دو روز پیش در اتاق 
ایران آنلاین منتشر شد نیز نشان می دهد افزایش نرخ ارز باعث شده تا قیمت خرید مواد اولیه و محصولات بالا 
رفته و به همراه افزایش سایر نهاده های تولید مانند دستمزد و قیمت انرژی، هزینه تمام شده تولید افزایش 
یابد؛ اما قیمت گذاری دســتوری وزارت صنعت، معدن و تجارت در برخی از رشته فعالیت ها باعث شده تا 
صنایع با حاشیه سود بسیار پایین محصولات خود را به فروش برسانند که بعضاً زیان ده شوند. از طرفی معضل 
قطعی های برق به خصوص در مواردی که بدون برنامه ریزی و اعلان قبلی است، تولیدکنندگان را با مشکل 

روبرو کرده است.

 سفر بایدن به عربستان و سرنوشت برجام
 جو بایدن، رئیس جمهور ایالات متحده در منطقه خاورمیانه به دنبال چیست؟ این سفر در شرایطی انجام 
می  شود که دولت های ایالات متحده از زمان اوباما تا امروز به دنبال خروج نیروهای نظامی خود از منطقه و 
تمرکز بر مهار چین هستند. خروج نیروهای آمریکایی از افغانستان، نمونه بارز گرایش آمریکا به کاهش حضور 
نظامی در منطقه غرب آسیاست.پرسشی که اکنون مطرح می شود این است که معنای این خروج چیست 
و آیا گرایش آمریکا به خروج نظامی از منطقه به معنای رها کردن این منطقه کلیدی و حســاس در جهان 
است؟بایدن در یادداشتی که پیش از انتخابش به عنوان رئیس جمهور در مجله »فارن افرز« منتشر شد به این 
پرسش اینگونه پاسخ می دهد که استفاده از نیروی نظامی در منطقه باید آخرین گزینه باشد نه اولین گزینه.

به عبارت دیگر ایالات متحده به دنبال اعمال سیاستی اســت که در ادبیات روابط بین الملل از آن به عنوان 
»offshore balancing« یا »موازنه فراســاحلی« یاد می شود. شارحان اصلی این نظریه، نئورئالیست هایی 
مانند استفان والت و جان مرشایمر، نظریه پرداز روابط بین الملل هستند.آنان بر این باورند که ایالات متحده به 
جای اعزام نیروهای نظامی به خاورمیانه می تواند از متحدان منطقه ای خود با هدف ایجاد موازنه قوا در منطقه 
استفاده کند؛ موازنه ای که به باور رئالیست ها اگر بر هم بخورد خطر بروز جنگ وجود دارد. به عبارت ساده تر، 
واشنگتن باید بتواند با کمک به متحدانش مانع از شکست آنان شود، اما همزمان از اعزام نیروهای گسترده 

نظامی به این مناطق نیز خودداری کند.
اکنون و در میانه مذاکرات برجام، سفر منطقه ای بایدن به عربستان، کشوری که روزی دولت آن را »دولت 

منفور« توصیف کرده بود معنای خاصی پیدا می کند.
بایدن که قرار است به در جریان این سفر منطقه ای به فلسطین اشغالی نیز سفر کند، تلاش خواهد کرد تا 
با ایجاد اتحاد میان تل آویو و ریاض، توازن قوای آنان در برابر ایران را حفظ کند؛ موضوعی که شــاید بتواند 
تا حدودی نگرانی این دو رژیم از برنامه هسته ای ایران را کاهش دهد تا بایدن بتواند با خاطری آسوده تر به 

مذاکرات احیای برجام بازگردد.

  از وابستگی به انرژی روسیه رها شوید
آمریکا و آژانس بین المللی انرژی (IEA) از کشورهای آسیایی خواستند زنجیره تامین انرژی و مواد معدنی 

استراتژیک را متنوع کرده و به کشورهایی مانند چین و روسیه وابسته نباشند.
 فاتح بیرول، مدیر اجرایی آژانس بین المللی انرژی و جنیفر گرانهولم، وزیر انرژی آمریکا، گفتند: بحران انرژی 
جاری که ناشی از تحریم ها علیه روسیه است، باید کشورهای آسیایی را وادار کند روی گذار از سوخت های 
فسیلی، تمرکز بیشتری پیدا کنند. با این حال، این امر مستلزم کاهش وابستگی این کشورها به چین برای 
فناوری نیروی خورشیدی و کشــورهایی مانند جمهوری دموکراتیک کنگو و روسیه برای مواد معدنی 

حساس است که برای خودروهای برقی و باطری ها نیاز دارند.
گرانهولم در مجمع انرژی سیدنی گفت: می خواهیم مطمئن شویم که کشورهای تحت نفوذ دیکتاتورهای 
نفتی، تحت نفوذ کشورهایی که در ارزشــهای ما سهیم نیستند یا تحت نفوذ کشورهایی که جنبه های 
استراتژیک زنجیره تامین را کنترل می کنند، نیستیم.این مجمع به میزبانی مشترک دولت استرالیا و آژانس 
بین المللی انرژی برگزار شد. بیرول در این مجمع گفت: چین در 80 درصد از زنجیره تامین جهانی فناوری 
خورشیدی سهم دارد و این سهم تا سال 2025 به 95 درصد، رشد می کند.مدیر آژانس بین المللی انرژی 
و وزیر انرژی آمریکا گفتند: با درس عبرت گرفتن از تجربه از دست دادن عرضه انرژی روسیه، باید از اتکا به 

یک کشور برای یک فناوری یا سوخت اجتناب شود.

سرمایه گذاری گروه 7 برای رقابت با ابتکار کمربند و راه چین
در اجلاس ســران گروه 7 بر ســر اســتراتژی کلان رقابت ژئواکونومیک با چین توافقاتی صورت گرفته و قرار است کشورهای عضو این گروه در زیرساخت های کشورهای درحال توسعه 600 میلیارد دلار 

سرمایه گذاری کنند.
در سی و پنجمین گزارش از سلسله گزارش های »پایش تحولات تجارت جهانی«، گلچینی از تحولات اخیر در دو لایه جهانی و منطقه ای محیط ژئواکونومیک ایران ارائه شده و آخرین روندها و پیش بینی های 
اقتصادی تهیه شده توسط بزرگ ترین نهادهای اقتصادی بین المللی، در قالب داده های تازه مورد واکاوی قرارگرفته اند.در بخش تحولات جهان، سرمایه گذاری 600 میلیارد دلاری گروه 7 برای رقابت با ابتکار 
کمربند و راه چین خبرساز شد. در اجلاس سران گروه 7 بر سر استراتژی کلان رقابت ژئواکونومیک با چین توافقاتی صورت گرفته و وعده سرمایه گذاری 600 میلیارد دلاری در زیرساخت های کشورهای 
درحال توسعه داده شد. این توافق در قالب راهبرد کلان موسم به »مشارکت در توسعه زیرساخت ها و سرمایه گذاری در پهنه جهانی« اجرایی خواهد شد.در تحولات منطقه ای محمد بن سلمان در روزهای اخیر 
راهی طیفی از کشورهای منطقه شد تا سیاست منطقه ای عربستان را گامی به پیش ببرد. یکی از مقاصد این سفر مصر بود. در پی سفر ولیعهد عربستان سعودی به مصر، دو کشور 14 توافقنامه و یادداشت 
تفاهم به ارزش 7,7 میلیارد دلار امضا کردند. در سفر به ترکیه مقامات بازرگانی عربستان اعلام کردند که این کشور، تحریم غیررسمی خود علیه صادرات ترکیه را لغو کرده است و هیچ محدودیت گمرکی 
برای کالاهای ترکی در عربستان سعودی وجود ندارد. اردن یکی دیگر از مقاصد سفر منطقه ای بن سلمان در هفته گذشته بود. در جریان این سفر قراردادهای اقتصادی مهمی میان دو کشور در حوزه های 
معدن، ساخت وساز، انرژی اتمی، واردات و صادرات امضا شد.مصر نیز در پی فشارهای اقتصادی اخیر تلاش های تازه ای برای احیای روابط سیاسی در راستای بهره برداری اقتصادی داشته است. امیر قطر برای 
نخستین بار پس از تنش های سال 2017 که منجر به تیرگی روابط این کشور با عربستان، امارات و مصر شد، راهی قاهره شد تا دوره ای تازه در روابط سیاسی دو کشور را شکل دهد. یکی از محورهای این 
دیدار سرمایه گذاری قطر در مصر بود. در خلال این دیدار مقامات مصری اعلام کردند که سرمایه گذاران قطری فرصت مشارکت در حدود 50 پروژه سرمایه گذاری در مصر را دارند. مصر همچنین با روسیه 
توافق کرد که دو کشور از ارزهای محلی خود در معاملات تجاری دوجانبه استفاده کنند. وزیر تجارت و صنعت مصر اخیراً گفته است که قاهره مکانیسم پرداختی را برای استفاده از روبل روسیه در مبادلات 
تجاری با مسکو ایجاد خواهد کرد. در اقدامی دیگر رسانه ها از سفر یک هیئت مصری متشکل از 12 تاجر و اعضای فدراسیون صنایع مصر برای اولین بار پس از 10 سال به اسرائیل خبر دادند. هیئت مصری 

در این سفر با مقامات اسرائیلی از سازمان های مختلف ازجمله انجمن تولیدکنندگان اسرائیل، فدراسیون اتاق های بازرگانی اسرائیل و مؤسسه صادرات اسرائیل دیدار کرد.

مهدی بهکیش
اقتصاددان

رکود اقتصادی با بی توجهی به توسعه صنعتی

اگر ابزار توسعه    صنعتی را از بین ببریم، مفهومش آن است که تسلیم رکود اقتصادی شده   ایم و برای 
بازگشت به جامعه بین المللی تلاش نمی کنیم.

دولت قصد دارد وزارت بازرگانی را احیا کند؛ یعنی می خواهد از ادغامی که چند سال پیش صورت گرفت 
و وزارتخانه های صنایع و بازرگانی با هم ادغام شدند، عقب   نشینی کند. این خبر یا اقدام، از ضعیف شدن 

منطق ادغام حکایت دارد. پس باید به گذشته برگردیم و دلایل ادغام این دو وزارتخانه را مرور کنیم.
در بیشــتر کشورهای جهان، وزارتخانه های صنایع و بازرگانی، وزارتخانه واحدی هستند و تشکیلات 
واحدی دارند؛ زیرا بخش بازرگانی در بیشتر کشورها شاهرگ حیات صنایع است و برای فروش محصول 
کارخانه ها سیاســتگذاری می کند. همان طور که می   دانیم، اگر دسترسی به بازارها، به خصوص بازارهای 
بین المللی کاهش یابد، صنایع به تامین نیازهای داخلی محدود می   شوند و نمی   توانند از پتانسیل   های خود 
برای صادرات استفاده کنند. کشورهای توسعه   محور، وزارت بازرگانی را در وزارت صنایع ادغام می کنند تا 
سیاستگذاری بخش بازرگانی در همان تشکیلاتی صورت گیرد که سیاستگذاری صنعتی صورت می گیرد.
بــه عبارت دیگر، صنایعی کــه در تولید محصول خود مزیت دارند و ارزان   تر از رقیب خود کالا تولید 
می کنند، می   توانند تولید خود را به فراتر از نیاز داخلی گسترش دهند و بخشی از محصول را صادر کنند. 
بنابراین تولید و صادرات، دو وجه یک پدیده به نام »توسعه صنعتی« هستند. کشورهایی سریع تر توسعه 
می یابند که نرخ رشد تولید ناخالص داخلی آنها بیشتر باشد و نرخ رشد زمانی افزایش می   یابد که اقتصاد 
ارزش افزوده بیشتری تولید می کند و این اتفاق بیشتر در بستر رقابت بین المللی و گسترش صادرات رخ 

می دهد. بنابراین تسهیل تجارت، مرکز ثقل توسعه صنعتی است.
ادغام دو وزارتخانه بازرگانی و صنعت، به مفهوم ادغام سیاستگذاری در صنعت و بازرگانی است و اگر 
این دو را از یکدیگر مجزا کنیم، به این معنی است که به دوران قبل از جنگ جهانی دوم برگشته   ایم؛ زمانی 
که مرزها عموما بسته بودند و فضای دیجیتال به وجود نیامده بود و ساکنان هرمنطقه کالایی را مصرف 
می   کردند که خود آن را تولید کرده بودند.اما دهه   هاست که از آن فضا دور شده   ایم. درست است که در 
تحریم هستیم و تجارت بین الملل کشور رونق چندانی ندارد؛ ولی اگر ابزار توسعه    صنعتی را از بین ببریم، 
مفهومش آن است که تسلیم رکود اقتصادی شده   ایم و برای بازگشت به جامعه بین المللی تلاش نمی کنیم. 
اگر این نوع استدلال در ذهن سیاستگذاران رخنه کرده باشد، آینده اقتصادی محدودتری را باید متصور 
شد که درآمد جامعه رو به کاهش بیشتر می   گذارد و آنچه در دهه 90 تجربه کردیم، ادامه می   یابد. ادامه 
رشد منفی اقتصاد یا رشدهای بسیار پایین، حاصلی جز بیکاری بیشتر و گسترش فقر ندارد.شاید دولت 
حاضر، غافل از آن است که تولید صنعتی در ایران سود مناسبی برای سرمایه گذار تولید نمی   کند؛ چراکه 
قوانین به هم پیچیده صنعتی، اقتصادی و تجاری و البته قیمت گذاری، به نحوی است که اکثر صنعتگران 
به سودآوری تجاری صنعت خود یا افزایش قیمت زمینی که در آن استقرار یافته   اند، وابسته هستند. به 
همین دلیل، بیشتر صنایع مواداولیه خود را وارد می کنند تا بتوانند با استفاده از تفاوت نرخ ارز و رانت   های 
دیگر، کمبود سود در تولید صنعتی را جبران کنند. دولت   ها با نداشتن آگاهی از این واقعیت ها تعرفه   های 
گمرکی را بالا می   برند تا از صنعت حمایت کنند. راه   حل این مساله آن است که راه صادرات هموار شود تا 
تولیدکنندگان ازاین مسیر، سود ببرند و چرخ تولید را بچرخانند. البته تسهیل مقررات به گسترش صادرات 
نیز کمک می کند. عقب   نشینی از ادغام دو وزارتخانه صنعت و معدن این پیام را به جامعه صنعتی می دهد 
که احتمالا روابط بین المللی به زودی به شرایط عادی برنخواهد گشت و وزارت بازرگانی جدا می شود تا امر 
توزیع غذا و دارو را بر عهده بگیرد.  ای کاش سیاستگذاران موضوع را از دریچه مطرح شده نیز بازبینی کنند.

خبرخبر

 بیشترین حمل 
بار بین ایران و 
روسیه از طریق 
جاده، بارهای فساد 
پذیر است به همین 
دلیل لغو روادید 
مهمترین موضوع 
در افزایش سرعت 
انتقال بار است.

مدیرکل دفتر 
ترانزیت کالا افزود: 
ظرفیت ناوگان 
جاده ای برای انتقال 
بار و ترانزیت کالا 
650 میلیون تن در 
سال است و ظرفیت 
انتقال تا 40میلیون 
تن کالای روسی از 
مسیر جاده ای را 
داریم اما مهمترین 
مانع تحقق آن 
قوانین و مقررات 
مرزی و گمرکی 
است.
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 یادداشت

 نایب رئیس کمیســیون صنعت اتاق ایران معتقد 
اســت با توجه به کمبود نقدنیگی واحدهای تولیدی و 
نبود حمایت لازم از این واحدها، امکان فعالیت با تمام 
ظرفیت برای تولید وجود ندارد.نایب رئیس کمیسیون 
صنعت اتاق ایران یکی از عمده ترین مشــکلات صنعت 
و تولید کشــور را نبود سرمایه در گردش کافی دانست 
و تصریح کــرد: دولت هیچ برنامه مدون و دقیقی برای 
حمایت از واحدهای تولید تهیه نکرده و عمده بنگاه ها با 
کمبود نقدینگی مواجه هستند و در نتیجه نمی توانند با 
تمام ظرفیت تولید کنند.عباس جبال بارزی، نایب رئیس 
کمیسیون صنعت اتاق ایران اظهار داشت: از بنگا ه های 
بزرگ خواسته شده تا از 12 هفته فصل تابستان که از 
15 خردادماه شروع و تا 15 شهریور ادامه دارد، 5 الی 6
هفته را به تعمیرات و بازسازی خطوط تولید و ماشین 
آلات بپردازند و تولید نداشته باشند که همین موضوع 
تأثیرات منفی در وضعیت بازارو قیمت ها خواهد داشت و 
قطعاً هزینه های بسیار زیادی را به آن ها تحمیل می کند. 
البته شهرک های صنعتی بزرگ هم هفته ای دو روز قطعی 

برق دارند.او در رابطه با وضعیت سرمایه در گردش بنگاه ها 
تولیدی گفت: در بخشی از بنگاه های بزرگ مانند صنایع 
فــولاد که کالا را به صورت نقــدی در بورس به فروش 
می رسانند و یا خودرویی ها که پیش فروش دارند مشکل 
نقدینگی وجود ندارد؛ ولی سرمایه در گردش بنگا های 
کوچک و متوســط به دلیل تغییرات و نوسانات ارزی و 
افزایش مرتب قیمت های مواد اولیه با مشکلات فراوانی 
روبه رو اســت.وی درباره اجرای سیاست های حمایتی 
دولت درباره این بنگاه ها گفت: هر ســال در خرداد ماه 
بانک مرکزی یک بســته  حمایتی را در راستای اجرای 
سیاست های حمایتی دولت به بنگاه های کوچک و نیازمند 
ارائه می کند؛ این کارگروه زیر نظر وزارت صمت با ثبت 
نام بنگاه های متقاضی بسته های حمایتی را تا شهریور و 

یا آبان ماه دریافت خواهند کرد.
جبالبــارزی درباره نقدینگی و ســرمایه در گردش 
بنگاه های کوچک و متوســط اظهار داشت: بنگاه های 
کوچک و متوسط برای تأمین مواد اولیه و تأمین نقدینگی 
برای ســرمایه گذاری ثابت مشکلات فراوانی دارند؛ باید 

توجه داشت که بانک ها تمایل به همکاری در سرمایه  در 
گردش دارند اما تامین سرمایه ثابت را استقبال نمی کنند.

بــه اعتقاد وی عوامل زیــادی مانع فعالیت طبیعی 
بنگاه ها می شود و این کاهش تولید بنگاه ها که متأثر از 

نبود نقدینگی است به افزایش آمار بیکاری می انجامد.
نایب رئیس کمیســیون صنایع اتاق ایران در ادامه 
با اشــاره به دیگر عوامل کاهنده فعالیت های بنگاه های 
تولیدی بیان کرد: افزایش دستمزد کارگران، تأمین به 
موقع مواد اولیه و عدم ثبات قیمت ها و نوســانات ارزی 

مانع ادامه فعالیت طبیعی بنگاه ها می شود.
ایــن عضو هیــات نمایندگان اتاق ایــران در رابطه 
بــا وضعیت تأمین انرژی واحد هــای تولیدی ادعا کرد: 
مشکل هرساله واحد های تولیدی تأمین برق در تابستان 
است. امسال هم به روال سال های گذشته از بنگا ه های 
بزرگ خواسته شده تا از 12 هفته فصل تابستان که از 
15 خردادماه شروع و تا 15 شهریور ادامه دارد، 5 الی 6
هفته را به تعمیرات و بازسازی خطوط تولید و ماشین 
آلات بپردازند و تولید نداشته باشند که همین موضوع 

تأثیرات منفی در وضعیت بازارو قیمت ها خواهد داشت و 
قطعاً هزینه های بسیار زیادی را به آن ها تحمیل می کند.

البته شــهرک های صنعتی بزرگ هــم هفته ای دو روز 
قطعی برق دارند.وی با تأکید بر کاهش ظرفیت واحد های 
تولید ی که ناشــی از متغیر های نام برده است افزود: بر 
اساس آمار درمقایسه با مدت مشابه در سال گذشته 25
تا 30 درصد واحد ها با 75 درصد از ظرفیت خود فعال 
هستند این در حالی است که اکثریت واحد های تولیدی 
امکان فعالیت با تمام توان را ندارند و بخشی از بنگاه ها 
هم با ظرفیت 50 درصد و بســیاری با ظرفیت 20 الی 
30 درصد فعالیت می کنند.این فعال اقتصادی با تأکید 
بر اینکه براساس ماده 24 قانون بهبود فضای کسب و کار 
دولت موظف است انرژی مورد نیاز واحد های تولیدی، برق 
در تابستان و گاز در زمستان را تأمین کند گفت: برای 
بهبود فضای کسب و کار در ایران که فعلا در رتبه 128

قرار دارد باید اقداماتی در راستای تأمین انرژی صورت 
گیرد. این عوامل علاوه بر روند سخت اخذ مجوز ها، ارائه 
تسهیلات بانکی و قرار گرفتن در شرایط تحریم هاست.

بنگاه های تولیدی امکان فعالیت با تمام ظرفیت را ندارند
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پنج سقوط تاریخی بیت کوین

مریــم لطفی  -   مرز اقتصاد  |
در طول تاریخ بازار کریپتوکارنسی بارها با 
ریزش های شدید مواجه شده است. در حال 
حاضر از آخرین سقوط این بازار در حدود 

7 ماه می گذرد.
بیــت کویــن یکــی از ســخت ترین 
سقوط های خود را در سال 2022 تجربه 
کرد، به طوری که قیمت آن پس از رسیدن 
به 69 هزار دلار در سال 2021، در ژوئن به 

زیر 20 هزار دلار سقوط کرد.
در طی 11 سال اخیر، ژوئن 2022 به 
بدترین ماه برای بیت کوین بوده است، به 
طوری که افت قیمــت ماهانه آن به 40
درصد رســید. این ارز دیجیتال همچنین 
سنگین ترین زیان سه ماهه خود را در طی 

تاریخ ذکر شده تجربه کرده است.
از زمانی که نخستین بلاک بیت کوین 
در ژانویه 2009 اســتخراج شد تا کنون، 
رمزارزها چندین زمســتان را پشت ســر 

گذاشته  و از آن جان سالم بدر برده اند.
کوین تلگراف پنج مورد از قابل توجه ترین 
سقوط قیمت ها را در تاریخ ارزهای دیجیتال 

مورد بررسی قرار داده است.

 بازار نزولی شــماره 1: سقوط 
بیت کوین از 32 دلار به 0.01 دلار در 

سال 2011
قیمت بیت کوین در اواخر آوریل 2011
نخستین مقاومت روانی عمده خود یعنی 
یک دلار را شکست و رالی قیمتی به سمت 
32 دلار را آغاز کرد. اما، این شــادی زیاد 
دوام نیاورد، زیرا بیت کوین متعاقباً به پایین 
سقوط کرد و فقط طی چند روز به قیمت 

0.01 دلار رسید.
این ریزش شدید تا حد زیادی به مسائل 
امنیتی در صرافی Mt. Gox نســبت داده 
می شود. این صرافی ارز دیجیتال ژاپنی که 
در آن زمان بیشترین میزان معاملات بیت 
کوین را داشت به دلیل مشکلات امنیتی 
در پلتفرم خود با سرقت 85 هزار بیت کوین 
مواجه شد. این موضوع نگرانی های عمده ای 
در مورد امنیت بیت کوین ذخیره شده در 

صرافی ها ایجاد کرد.
با از دست رفتن حدود 99 درصد ارزش 
بیت کوین تنها در طی چند روز، ســقوط   

بیت کویــن در ژوئن 2011 به بزرگترین 
ریزش تاریخ بیت کوین تبدیل شد. با این 
وجود قیمت بیت کوین دو سال بعد در سال 
2013 دوباره به 32 دلار بازگشت و حتی 

رکوردهای بالاتری را ثبت کرد.
ردیابی قیمت بیت کوین در تاریخ های 

قبل از 2013 اندکی دشوار است.
CoinGecko بابی اونگ، مدیر عملیات
به کوین تلگراف گفت، بیت کوین قبل از 
سال 2013 بســیار در مراحل اولیه قرار 
داشــت و در آن زمــان مکان های زیادی 
برای تجارت بیت کوین وجود نداشــت. او 
افزود که CoinGecko درخواست های زیادی 
برای داده های قبل از 2013 دریافت نکرده 
است، بنابراین در اولویت پلتفرم قرار ندارد.

 بازار نزولی شماره 2: ریزش بیت 
کوین از هزار دلار به زیر 200 دلار در 

سال 2015
بیت کوین در اواسط آوریل 2013
به 100 دلار رسید و سپس در نوامبر 
2013 در مدت کوتاهی به هزار دلار 

دست یافت.
بیــت کوین پس از فتح هزار دلار، وارد 
بازار نزولی شد و قیمت بیت کوین یک ماه 
بعد به زیر 700 دلار رســید. این کاهش 
قیمت زمانی اتفاق افتاد که بانک مرکزی 
چین در اواخر سال 2013 شروع به سرکوب 
بیت کوین کرد و موسسات مالی محلی را 
از انجام تراکنش های بیت کوین منع کرد.

بازار کریپتوکارنسی در طی دو سال به 
نزول خود ادامه داد و در آوریل 2014 به 
حدود 360 دلار رسید و سپس حتی بیشتر 
از ایــن کاهش یافت و در ژانویه 2015 به 
پایین ترین سطح خود یعنی 170 دلار را 

لمس کرد.
زمســتان طولانی ارزهای دیجیتال در 
Mt. Gox سال 2014 با هک مجدد صرافی

همراه و شدیدتر شــد. در این زمان تمام 
برداشــت های بیت کوین در این صرافی 
متوقف گردید و بعد از مدت زمان اندکی 
این پلتفرم معامــلات را به حالت تعلیق 
درآورد و در نهایت در توکیو و ایالات متحده 

اعلام ورشکستگی کرد.
همچنین در این سال، برخی از مقامات 

مالی بزرگ نیز نگرانی هایــی را در مورد 
بیت کوین مطرح کردنــد، به طوری که 
کمیســیون معاملات آتــی کالای ایالات 
متحده ادعایی در مورد دستکاری قیمت 

بیت کوین مطرح کرد.
احساسات عمومی پیرامون بیت کوین 
تا آگوست 2015، زمانی که روند معکوس 
بلندمدت شروع شــد، عمدتا منفی بود. 
بیت کویــن ســرانجام در ژانویه 2017

دوباره به قیمت 1000 دلار بازگشت. این 
طولانی ترین دوره بازیابی قیمت در تاریخ 

رمزارزها بوده است.

 بازار نزولی شماره 3: بیت کوین 
پس از رســیدن به 20 هزار دلار در 
دسامبر 2017 به زیر 3200 دلار سقوط 

کرد.
بیت کوین پس از بازگشت به هزار دلار 
در ژانویه 2017، تا پایان آن سال به بیست 
هزار دلار رســید.با این حال، مانند پیک 
تاریخی قبلی پیروزی 20 هزار دلاری کوتاه 
مدت بود، زیرا بیت کوین متعاقبا کاهش 
یافت و بیش از 60 درصد از ارزش خود را 
در چند ماه از دســت داد.سال 2018 به 
سرعت به عنوان زمستان ارزهای دیجیتال 
شــناخته شــد، زیرا بازار کریپتوکارنسی 
همچنان در حال کوچک شدن بود و بیت 
کوین در دسامبر 2018 به حدود 3200

دلار کاهش یافت.
زمســتان رمزارزها با مشکلات امنیتی 
در Coincheck، یکی دیگر از صرافی های 
ارز دیجیتــال ژاپنی آغاز شــد. در ژانویه 
Coincheck ،2018 ایــن صرافی نیز مورد 
حمله هکری قرار گرفت که به از دســت 
دادن حدود 530 میلیون دلار ارز دیجیتال 
منجر شــد.در ماه مارس و ژوئن 2018 به 
دنبال ممنوعیت تبلیغات ارزهای دیجیتال 
در غول های فنــاوری مانند فیس بوک و 

گوگل، روند نزولی این بازار شدت گرفت.
از طــرف دیگر تلاش های جهانی برای 
تنظیــم مقررات بر ارزهــای دیجیتال به 
کاهش قیمت ها کمک کرد، زیرا کمیسیون 
بــورس و اوراق بهــادار ایــالات متحده، 
درخواست های مربوط به وجوه قابل معامله 

در مبادلات بیت کوین را رد کرد.

 بازار نزولی شماره 4: از 63 هزار 
دلار به 29 هزار دلار در ســال 2021

سقوط کرد
احساسات نزولی تا سال 2020 بر بازار 
ارزهای دیجیتال مسلط بود، اما در اواسط 
این ماه روند صعودی رمزارزها مجددا شروع 
شــد و بیت کوین در مــدت زمان اندکی 
نه تنها، توانســت دوباره 20 هزار دلار را 
تصاحب کند بلکه تا حوالی 64 هزار دلار 

نیز رشد کرد.
اما مدت کوتاهی پس از دســتیابی به 
رکوردهای جدید، بیت کوین اندکی کاهش 
یافت و در طی سه ماه قیمت آن در به 29

هزار دلار کاهش یافت.
بازار خرسی کوچک ســال 2021 در 
بحبوحه یک روایت رســانه ای رو به رشد 
مبنی بــر این که اســتخراج بیت کوین 
مشکلات محیط زیســتی ایجاد می کند، 
رخ داد.دغدغه هــای جهانی مرتبط با این 
موضوع باعث شد که شرکت تسلا پذیرش 
بیت کوین را به تعلیق درآورد و این موضوع 
به ادامه ریزش های بازار دامن زد. اما تنها 
سه ماه بعد، ایلان ماسک اعتراف کرد که 
حدود 50 درصد از اســتخراج بیت کوین 
از انرژی های تجدید پذیر تامین می شود.

بــا وجود اینکه چین ســرکوب بزرگی را 
در اســتخراج بیت کوین آغــاز کرد، بازار 
نزولی چندان دوام نیاورد و روند صعودی 
در جولای آغاز شــد. در پی این روند که 
آخرین روند صعودی تاریخ ارزهای دیجیتال 
محســوب می شــود قیمت بیت کوین تا 

حوالی 69 هزار دلار افزایش یافت.

 بازار نزولی شماره 5: بیت کوین 
از 69 هزار دلار به زیر 20 هزار دلار در 

سال 2022 سقوط کرد
بیت کوین نتوانست به بالای 70 هزار 
دلار صعود کند و در اواخر سال 2021 روند 
نزولی خود را آغاز کرد. این ارز دیجیتال از 
نوامبر سال گذشته وارد بازار نزولی شد و 
یکی از بزرگترین سقوط های تاریخی خود 

را در سال 2022 به ثبت رساند.
در مــاه ژوئن، این ارز دیجیتال 2020
به زیر 20 هزار دلار سقوط کرد و به ترس 
شدید در بازار دامن زد.شدت یافتن ریزش 
قیمت  رمزارزها تا حــد زیادی به بحران 
استیبل کوین  الگوریتمی ترا مربوط می شود.

این اســتیبل کوین در ماه می  ارزش 
دلاری خود را از دست داد و از آنجایی که 
سومین استیبل کوین بزرگ بازار بود، باعث 
وحشت گســترده ای در بازارهای ارزهای 
دیجیتال گردید.فروپاشــی ترا به بحران 
پلتفرم هایی وام دهی ارزهای دیجیتال دامن 
زد و تأثیر دومینویی بر سایر بازار ایجاد کرد. 
تعدادی از وام دهندگان کریپتویی جهانی 
مانند سلسیوس به دلیل ناتوانی در حفظ 
نقدینگی در میان شــرایط نامساعد بازار 
مجبور به توقف برداشت شدند.اوج قیمتی 
قبلــی بیت کوین 68 هــزار دلار بود که 
حدودا در 7 ماه گذشته رخ داد و مشخص 
نیست که آیا بیت کوین به ارتفاعات جدید 

بازمی گردد یا خیر.

میزان مالیات پرداختی مشاغل اعلام شد  
در شرایطی که صاحبان مشاغل و اصناف تا پایان ماه جاری برای ارائه اظهارنامه مالیاتی فرصت دارند، بررسی ها نشان می دهد که بیش از 1.5 میلیون نفر از صاحبان مشاغل از پرداخت مالیات معاف 
شده اند. صاحبان مشاغل و اصناف باید هر ساله تا پایان خردادماه اظهارنامه عملکرد درآمدی خود در سال گذشته را برای پرداخت مالیات مربوطه، پر کنند که این فرصت تا پایان ماه جاری تمدید شد.  
بنابراین، صاحبان مشاغل تا پایان تیرماه سالجاری فرصت دارند تا با مراجعه به سامانه my.tax.gov.ir اظهارنامه خود را پر کنند زیرا، درصورت انجام ندادن تکالیف قانونی، علاوه بر محرومیت از 
معافیت ها و نرخ صفر مالیاتی، مشمول جریمه 30 درصدی غیرقابل بخشش و تهیه اظهارنامه برآوردی می شوند.در این بین، برخلاف سال های قبل در روند اخذ مالیات از اصناف تغییراتی صورت 
گرفت که صدای مشاغل را بلند کرد.  ماجرا از این قرار بود که از این به بعد براساس قانون بودجه و قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان،  مبنای محاسبه مالیات برای مشاغل و اصناف، 

واریزی های کارتخوان و حساب تجاری آن ها خواهد بود.  
البته، اگر از مبالغ واریزی به کارتخوان و حساب تجاری اصناف درآمدی عاید آنها نشده باشد، در صورت ارائه اسناد و مدارک، از مبلغ مورد نظر مالیات گرفته نمی شود.  در این بین، از آنجا که صاحبان 
مشاغل و اصناف می توانند به دو روش اظهارنامه عملکرد درآمدی خود را تکمیل کنند، اعلام سازمان امور مالیاتی به ایسنا نشان می دهد که بر اساس اطلاعات استخراج شده از سامانه مالیاتی تا 20

تیرماه، صاحبان مشاغل معادل یک میلیون و 196 هزار و 650 اظهارنامه پر کرده اند.  همچنین، صاحبان مشاغل و اصناف معادل دو میلیون و 873 هزار و 629 اظهارنامه برمبنای فرم تبصره ماده 
100 قانون مالیات های مستقیم پر کرده اند تا مشمول مالیات مقطوع شوند.  از سوی دیگر، متوسط مالیاتی که مشاغل از طریق ارائه اظهارنامه پرداخت کرده اند، معادل دو میلیون و 365 هزار و 18
تومان بوده که متوسط مالیات پرداختی مشاغل با تکمیل فرم تبصره ماده 100، به میزان دو میلیون و 618 هزار و 29 تومان بوده است.  علاوه براین، براساس فرم های تبصره ماده 100 دریافتی 
میزان مالیات پرداختی در محدوده های زیر قرار دارد که طبق آن،  بیش از 1.5 میلیون نفر از صاحبان مشاغل از پرداخت مالیات معاف شده اند.  همچنین، بیش از 800 هزار نفر از مشاغل مالیاتی 

بین صفر تا 5 میلیون تومان و بیش از 240 هزار نفر از آن ها نیز مالیاتی بین 5 تا 10 میلیون تومان پرداخت کرده اند.
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هر چند بازار مسکن یکی از مهم ترین بازارهای دارایی در کل دنیا است اما به نظر می رسد اهمیت آن برای 
ایرانیان دو چندان است. به طوری که برخی بررسی ها نشان می دهد که سهم مسکن از سبد دارایی خانوار 
ایرانی بیش از 80 درصد است. به نظر می رسد عدم دخالت دولت در این بازار، کوتاه مدت بودن سرمایه گذاری 
برای ساخت مسکن، فراوانی نیروی کار و مصالح، افزایش مدام هزینه اجاره نشینی، بیماری هلندی و در نهایت 
بازدهی بیشتر به واسطه هجوم سرمایه ها به سمت این بازار از جمله عوامل اصلی علاقه دو چندان ایرانی ها به 
مسکن باشد. شاید بتوان گفت که پیدا کردن محل امن برای سرمایه گذاری یکی از مهم ترین سوالات هر فردی 
است. در این میان بازار مسکن در سراسر جهان یکی از مقاصد اصلی سرمایه ها است. به طوری که بررسی ها 
نشان می دهد حدود 40 درصد از دارایی خانوارها در دنیا املاک است. البته این عدد در کشورهای مختلف 
تفاوت زیادی دارد. به عنوان مثال در آمریکا در سال های 2013 تا 2016 املاک سهم تقریبا 33 درصدی از سبد 
دارایی خانوارها داشته است. در ایران اما مسکن از اهمیت بسیار بیشتری برخوردار است. به طوری که برخی 
پژوهش ها نشان می دهد که سهم مسکن از کل سبد دارایی خانوارها بیش از 80 درصد است. به این ترتیب 
می توان گفت که بازار مسکن مهم ترین بازار دارایی برای ایرانیان است. اما سوال این است که چرا مسکن برای 
خانوار ایرانی این چنین جذاب شده و از قدیم تا کنون مقصد اصلی سرمایه ها بوده است.دخالت دولت ها در 
کسب وکارهای مختلف از طریق قیمت گذاری دستوری، مجوزهای متفاوت و قانون گذاری های پیچیده یکی 
از اصلی ترین مشکلات کسب وکارها در ایران است. در این میان اما بازار مسکن طی سالیان کمتر از دیگر بازارها 
در گزند دخالت های دولتی بوده است. به طوری که به اعتقاد بسیاری از فعالان اقتصادی مسکن خصوصی ترین 
بخش اقتصاد ایران است. به نظر می رسد همین مهم ترین عامل میل ایرانیان به سرمایه گذاری در این بازار 

بوده است.اقتصاد ایران طی حداقل نیم قرن گذشته با بی ثباتی نسبتا بالایی مواجه بوده که تورم های سنگین 
با نوسان بالا تنها یکی از پیامدهای آن بوده است که منجر شده سرمایه گذاری های بلندمدت از ریسک بالایی 
برخوردار باشند. در چنین شرایطی سرمایه گذاری در ساخت مسکن به واسطه این که دوره ساخت و فروش 

معمولا زیر دو سال است جذابیت بالایی برای فعالان اقتصادی دارد.
به واسطه تحریم هایی که ایران در ســالیان مختلف با آن مواجه بوده بسیاری از کسب وکارهایی که نیاز به 
واردات مواد اولیه یا ماشین آلات از کشورهای دیگر دارند با مشکلات گسترده ای مواجه می شوند. در این میان 
اما صنعت ساخت و ساز از معدود صنایعی است که تقریبا هیچ نیازی به واردات ندارد و تمام مصالح مورد نیاز آن 
در داخل کشور تولید می شود. این عدم آسیب پذیری از تحریم ها یکی از جذابیت های این صنعت برای سرمایه 
گذاران بوده است.همچنین برخلاف بسیاری از مشاغل که نیاز به نیروی کار متخصص دارند، ساخت و ساز 
مسکن عموما به نیروی کار کم مهارت نیاز دارد. بر اساس آخرین گزارش مرکز آمار در سال 95، کمتر از 22
درصد از جمعیت کشور دارای مدرک تحصیلی بالاتر از دیپلم بوده اند. چنین آماری حاکی از تناسب نیروی کار 
مورد نیاز در بخش ساختمان با ساختار بازار کار ایران است.طی سال های اخیر به واسطه رشد تند و تیز قیمت و 
اجاره مسکن، سهم هزینه مسکن در سبد خانوار مدام افزایش یافته است. طبق گزارش مرکز آمار سهم مسکن 
از سبد هزینه خانوار شهری در سال 99 به 43 درصد رسیده است. برآوردها نشان می دهد که این عدد در شهری 
مانند تهران در سال جدید به حدود 60 درصد هم رسیده است. این در حالی است که تنها 5 سال پیش سهم 
مسکن در بودجه خانوار حدود 30 درصد بود. به این ترتیب به نظر می رسد رشد تند و تیز هزینه مسکن طی 

سال های گذشته، اهمیت خرید آن را برای ایرانیان به شدت افزایش داده است.

  پیش نویس مصوبه اختصاص سهام عدالت به جاماندگان آماده شد
وزیر اقتصاد با تاکید بر برنامه دولت مبنی بر اختصاص سهام عدالت به جاماندگان از تهیه پیش نویس مصوبه 

اختصاص این سهام به جاماندگان خبر داد.
وزیر اقتصاد با اشاره به اختصاص سهام عدالت به جاماندگان اظهارداشت: با همکاری وزارت رفاه این تکلیف قانون 
بودجه را با اولویت دهک های تحت پوشش نهادهای حمایتی پیگیری می کنیم و پیش نویس مصوبه آن آماده و 

به کمیسیون اقتصادی ارسال شده و به محض تصویب به اجرا می رسد
احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد در حاشیه مراسم افتتاحیه مدرسه تابستانی سیاست گذاری اقتصادی با اشاره 
اختصاص سهام عدالت به جاماندگان اظهارداشت: با همکاری وزارت رفاه این تکلیف قانون بودجه را با اولویت 
دهک های تحت پوشش نهادهای حمایتی پیگیری می کنیم و پیش نویس مصوبه آن آماده و به کمیسیون 

اقتصادی ارسال شده و به محض تصویب به اجرا می رسد.
وی درباره نامه معاون اول رییس جمهوری درباره وضعیت بورس و ریزش شاخص گفت: این موضوع به چند جز 
برنامه مربوط می شود و تنها متوجه وزارت اقتصاد و سازمان بورس نیست، وزارت صمت و وزارت نفت هم از دیگر 
ابعاد موضوع هستند که باید سازمان بورس در این باره به رسانه ها توضیح ارائه دهد.وزیر اقتصاد درباره کاهش 
نرخ نقدینگی گفت: عوامل موثر در تورم مانند کسری بودجه دولت که به تورم دامن می زند در این دوره موفق تر 
از دوره گذشته کنترل و مدیریت شد و تورم اردیبهشت و خرداد ماه به دلیل مسائل خارجی مانند تورم وارداتی و 
مسائل خارجی مانند افزایش قیمت نهاد ه ها و دستمزدها بوده که رفع این عوامل اثرگذار در کوتاه مدت در دستور 

کار دولت قراردارد و معتقدم تورم به صورت پلکانی کاهش پیدا می کند.

  استمرار روند کاهنده رشد نقدینگی در طول سال 1401
روند کاهش رشد نقدینگی که از نیمه دوم سال گذشته بعد از 9 سال آغاز شده بود، در اردیبهشت ماه امسال 

ادامه یافت، آن هم در شرایطی که پرداخت یارانه نقدی در این ماه افزایش قابل توجهی داشت.
به گزارش ایبنا، براساس آمار بانک مرکزی نرخ رشد نقدینگی در دو ماهه اول سال جاری به 2.3 درصد 
رسیده است. حجم نقدینگی در 12 ماه منتهی به اردیبهشت ماه امسال 34.7 درصد شده که این رقم بیانگر 

استمرار روند نزولی رشد نقدینگی در اردیبهشت ماه است.
نکته بسیار مهم و قابل تأمل در این میان رشد 2.5 درصدی نقدینگی در این ماه نسبت به فروردین ماه 
است. در فروردین ماه رشد نقدینگی نسبت به اسفند ماه 1400 منفی بود اما در اردیبهشت ماه رشد 2.5

درصدی را تجربه کرد.
همین رشد برای برخی فضای نقد و تخطئه موفقیت دولت در کنترل رشد نقدینگی را به وجود آورد که البته 
این نقدها به دو دلیل بی اساس است؛ اول اینکه این رشد نقدینگی در 2 ماهه اول سال گذشته 3.6 درصد 
بوده و رشد 2.3 درصدی نقدینگی در دو ماهه اول امسال بیانگر کاهش 1.3 درصدی رشد نقدینگی در دو 

ماهه اول سال 1401 نسبت به  مدت مشابه سال قبل است.
دلیل دوم، اجرای سیاست حذف ارز 4200 تومانی برای برخی کالاهای اساسی بود. دولت برای پرداخت 
یارانه نقدی در گام اول منتظر نماند که ارز 4200 تومانی را به قیمت ارز حواله صادراتی در نیما (حدود 
26هزار تومان) بفروشد و درآمد به دست آمده را صرف پرداخت یارانه نقدی کند. در واقع دولت همزمان با 
تغییر قیمت ارز کالاهای اساسی از 4,200 تومان به قیمت نیمایی، پرداخت یارانه نقدی را آغاز کرد و همین 
مسأله موجب افزایش مقطعی حجم نقدینگی شد. ضمن اینکه این کاهش 1.3 درصدی رشد نقدینگی دو 
ماهه اول امسال در برابر دو ماهه اول سال گذشته در شرایطی رخ داده که در اردیبهشت ماه میزان توزیع 

یارانه نقدی توسط دولت افزایش قابل توجهی داشته است.
بنابراین، این پدیده فقط در این ماه رخ می دهد و در ماه های آینده افزایش نقدینگی از محل توزیع یارانه 
نقدی برای اصلاح قیمت ارز کالاهای اساسی نخواهیم داشت، چرا که به موازات پرداخت یارانه و تزریق پول 

به حساب خانوارها، درآمد از محل فروش ارز به قیمت نیمایی به حساب دولت واریز می شود.
دولت سیزدهم در این مدت با جلوگیری از پولی شدن کسری بودجه و کنترل ترازنامه بانک ها توانسته رشد 
نقدینگی را در یک سیر نزولی قرار دهد و قطعاً با استمرار این سیاست ها نرخ رشد نقدینگی به یک نقطه 

بهینه خواهد رسید. 

 ضرورت تسریع در انتشار صورت های مالی میان دوره ای 3 ماهه
سنا- مدیر نظارت بر ناشران سازمان بورس و اوراق بهادار در نامه ای به اعضای هیأت مدیره و مدیران عامل 
ناشران بورسی و فرابورسی، بر لزوم تسریع در انتشار اطلاعات و صورت های مالی میان دوره ای سه ماهه 

تأکید کرد.
»محسن انصاری مهیاری« با اشاره به نزدیک شدن اتمام مهلت انتشــار صورت های مالی میان دوره ای 
منتهی به 31 خرداد 1401 که مطابق با بند (3) ماده (7) دستورالعمل اجرایی افشای اطلاعات حداکثر 
30 روز پس از پایان مقطع میان دوره ای است، اظهار داشــت: با هدف بهبود فرایندهای اطلاع رسانی و 
همچنین جلوگیری از درز اطلاعات نهانی، اعضای هیأت مدیره و مدیران عامل ناشران بورسی و فرابورسی 
نسبت به انتشار این اطلاعات هر چه سریعتر اقدام کنند. وی با تأکید بر اینکه اطلاعات شرکت ها به محض 
تهیه باید بلافاصله افشا و منتشر شود، تصریح کرد: زمان بندی اعلام شده در دستورالعمل افشا، حداکثر 
مهلت ارائه صورت های مالی میان دوره ای طبق مقررات سازمان بورس و اوراق بهادار است.انصاری مهیاری 
اعلام  کرد: بدیهی است چنانچه اطلاعات شــرکت ها بلافاصله پس از تهیه و بر اساس زمان بندی اعلام 
شده افشا و منتشر نشــوند، از مصادیق اطلاعات نهانی به شــمار خواهند رفت.این مدیر ارشد سازمان 
بورس خاطرنشــان کرد: ارائه بموقع اطلاعات و صورت های مالی شرکت ها مطابق با زمان بندی تعیین 
شده در دستورالعمل افشای اطلاعات، یکی از معیارهای اصلی در محاسبات امتیازات رتبه بندی ناشران

 محسوب می شود. 

  ضرورت تسریع در انتشار صورت های مالی میان دوره ای 3 ماهه
سنا- مدیر نظارت بر ناشران سازمان بورس و اوراق بهادار در نامه ای به اعضای هیأت مدیره و مدیران عامل 
ناشران بورسی و فرابورسی، بر لزوم تسریع در انتشار اطلاعات و صورت های مالی میان دوره ای سه ماهه 

تأکید کرد.
»محسن انصاری مهیاری« با اشاره به نزدیک شدن اتمام مهلت انتشار صورت های مالی میان دوره ای منتهی 
به 31 خرداد 1401 که مطابق با بند (3) ماده (7) دستورالعمل اجرایی افشای اطلاعات حداکثر 30 روز 
پس از پایان مقطع میان دوره ای است، اظهار داشت: با هدف بهبود فرایندهای اطلاع رسانی و همچنین 
جلوگیری از درز اطلاعات نهانی، اعضای هیأت مدیره و مدیران عامل ناشران بورسی و فرابورسی نسبت به 
انتشار این اطلاعات هر چه سریعتر اقدام کنند. وی با تأکید بر اینکه اطلاعات شرکت ها به محض تهیه باید 
بلافاصله افشا و منتشر شود، تصریح کرد: زمان بندی اعلام شده در دستورالعمل افشا، حداکثر مهلت ارائه 

صورت های مالی میان دوره ای طبق مقررات سازمان بورس و اوراق بهادار است.
انصاری مهیاری اعلام  کرد: بدیهی است چنانچه اطلاعات شــرکت ها بلافاصله پس از تهیه و بر اساس 

زمان بندی اعلام شده افشا و منتشر نشوند، از مصادیق اطلاعات نهانی به شمار خواهند رفت.
این مدیر ارشد سازمان بورس خاطرنشان کرد: ارائه بموقع اطلاعات و صورت های مالی شرکت ها مطابق با 
زمان بندی تعیین شده در دستورالعمل افشای اطلاعات، یکی از معیارهای اصلی در محاسبات امتیازات 

رتبه بندی ناشران محسوب می شود.

 رشد تقاضا برای نفت در سال آینده آهسته می شود
اوپک پیش بینی کرد تقاضای جهانی برای نفت در سال 2023 رشد می کند، اما روند کندتری در مقایسه با سال 
2002 خواهد داشت. سازمان کشورهای صادرکننده نفت (اوپک) در جدیدترین گزارش ماهانه خود پیش بینی 
کرد تقاضای جهانی برای نفت در سال 2023 به میزان 2.7 میلیون بشکه در روز معادل 2.7 درصد رشد می کند. 
این گروه پیش بینی خود از رشد تقاضا برای نفت در سال میلادی جاری را تغییر نداد و همچنان 3.36 میلیون 

بشکه در روز حفظ کرد.
استفاده از نفت در مقایسه با اوج بحران همه گیری کرونا در سال 2020، بهبود یافته است و انتظار می رود امسال 
از سطح سال 2019 عبور کند. چشم انداز سال 2023 نشان می دهد محدودیت عرضه ممکن است استمرار پیدا 

کند زیرا رشد تولید غیراوپک تحت تاثیر تحریم ها علیه روسیه، از رشد تقاضا عقب خواهد ماند.
در گزارش اوپک آمده است: در ســال 2023 با توجه به انتظارات برای رشد اقتصادی مطلوب جهانی با بهبود 
تحولات ژئوپلیتیکی و پیشرفت در مهار کووید 19 در چین، پیش بینی می شود مصرف نفت تقویت شود.پیش 
بینی اوپک از تقاضا برای نفت در سال 2023، خوش بینانه تر از آژانس بین المللی انرژی و همچنین دیدگاه اولیه 
نمایندگان اوپک است که کندی شدیدتر رشد تقاضا به دلیل قیمت های بالا را پیش بینی کرده بودند.اوپک 
اعلام کرد در پیش بینی ها برای سال 2023، فرض بر این گرفته شده که جنگ در اوکراین تشدید نمی شود و 
ریسکهایی مانند تورم، به رشد اقتصاد جهانی آسیب نمی زنند.این گروه پیش بینی خود از رشد اقتصاد جهانی 
در سال میلادی جاری را همچنان 3.5 درصد و سال 2023 را 3.2 درصد حفظ کرد.دورنمای عرضه نفت در 
سال 2023 نشــان می دهد که بازار همچنان دچار محدودیت عرضه می ماند. اوپک پیش بینی کرد عرضه 
غیراوپک به میزان 1.7 میلیون بشکه در روز رشد می کند و از رشد تقاضا 2022 عقب می ماند. در نتیجه، اوپک 
پیش بینی کرد جهان به 30.1 میلیون بشکه در روز نفت این گروه برای متوازن کردن بازار نیاز دارد که 900

هزار بشکه در روز بالاتر از سال 2022 خواهد بود.این مسئله ممکن است به کمبود عرضه دامن بزند زیرا اوپک 
و متحدانش شامل روسیه برای افزایش تولید متعهد شده در سال 2022 و خاتمه دادن به توافق محدودیت 

عرضه، به سختی تقلا می کنند.

چرا مسکن بازار مورد علاقه ایرانیان است؟
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از قدرت تاثیرگذاری بهره ببرید

یادداشتی از کاوه صدقی، کارآفرین

نگرانی برای آینده !

M A R Z E E G H T E S A S D

محمدرضا محسنی، کارآفرین

چگونه زندگی متوازن خواهیم داشت؟

امروز می خواهیم به این بحث بپردازیم که چگونه می توانیم توازن زندگی مان را در حیطه های مختلف حفظ 
کنیم و چرخ زندگی را به همان شــکل دایره ای پیش ببریم که بیشــترین سرعت را در رسیدن به آرزوهایمان 
داشــته باشــیم؟ به هر حال زندگی ما، نه صرفا از کار تشکیل شده است، نه صرفا از خانواده؛ وجوه مختلفی در 

زندگی دخیل هستند و مجموعه اینها، چیزی به نام زندگی را می سازد.
فکر می کنم زمان مناسبی است که درباره این بحث توازن صحبت کنیم، چون خودم در حال حاضر، خیلی 
به دنبالش هستم؛ دنبال یک سری معانی و مفاهیم جدید هستم؛ حتی مطالعات جدیدی دارم که ببینم چطور 
این توازن را برقرار کنم؛ چون احساس می کنم در بعضی جاها این توازن وجود ندارد. مثلا در حوزه های سلامتی 

و ورزش، احساس می کنم یک پایشان می لنگد.
من اصطلاحی در کار دارم و دوست دارم درباره اش صحبت کنم؛ بحث در مورد کلمه ای است به 
نام »شامل شــدن«. بســیاري از کسب وکارها را می بینیم که با عدم موفقیت، رشد یا پایداری مواجه 
می شــوند. وقتی با کسی که صاحب آن کار است، صحبت می کنم، نکته ای که پیدا می کنم و بر آن 
تاکید می کنم این اســت که »شــما مشکلتان در شامل شدن بوده است«. مانند این است که بخشي 
از شرکت ما دچار بحران شود و تمام شرکت و توانش را برای آن بحران و برای حل آن یک مسئله 
بگذاریم. این کار باعث می شود که از دیگر بخش ها دور شوم. اینکه در بیزینس یا حتی زندگی برای 

رشد، خیلی روی تمرکز توجه می کنند، منافاتی با »شامل شدن« ندارد.
شامل شدن یعنی اینکه من الان دارم روی این موضوع کار می کنم، ولی حواسم باید به موضوعات 
دیگر هم باشد و آنها را هم بررسی کنم. این چرخ زندگی که شما فرمودید، برای من هم همین طور 
اســت. احســاس می کنم که به اندازه کافی به کارم اهمیت داده ام؛ خوب رشد کرده، خوب توسعه 
پیدا کرده اســت، خوب دارد جلو می رود، از آن طرف احســاس می کنم برای خانواده ام خوب بوده، 
ولی برای شــخص خودم احســاس می کنم چالش هایی داشته است؛ یعنی آن قدر که باید به خودم 

اهمیت می دادم، اهمیت نداده ام.
دوســت دارم بیشــتر راجع به این کلمه »شامل شدن« نوشته شــود و خود من هم مطالعاتم را 
در مــوردش تکمیل کنم که یک بار دیگــر، مفصل تر در موردش صحبت کنیم. وقتی داریم زندگی 
افرادی را که در دنیا به معنای واقعی افراد موفق تری بوده اند، بررســی می کنیم، می بینیم که اینها 
به شامل شــدن در قســمت های مختلف زندگی، بعدهای مختلف کاری و مســیرهایی که می روند، 
توجه کافی داشته اند؛ یعنی تک بعدی جلو نرفته اند. تا به حال راهکارهای مختلفی برای این موضوع 
داده اند، کتاب های زیادی در مورد این موضوع نوشــته شــده است و مقالات زیادی وجود دارد که 

خیلی از آنها هم راهکار دارد.
زمانی خود من که این راهکارها را می خواندم و به اجرا درمی آوردم، بعد از مدتی بی خیال می شدم 
و آنها را انجام نمی دادم. بعد که نگاه کردم، دیدم بینشش در من شکل نگرفته است که من اول قبول 
کنم اگر همه قسمت های مختلف را شامل نشوم -چه در کار، چه در زندگی و چه هر جای دیگر-، 

اتفاق های بدی برای من در راه است، شرایط نامناسبی در آینده برایم به وجود می آید.
پس موضوع مهم این است که اول این را قبول کنید، باور کنید همان قدر که کار شما مهم است، 
همان قدر خانواده تان مهم است. چرا شما فکر می کنید خیلی ها در کارشان تا یک دوره ای موفق اند، 
ولی بعد از آن دوره، بی خیال همه چیز می شــوند؛ ورشکستگی های عجیب وغریب به وجود می آید. 
مثلا در حوادث می خوانید که شــخصی مدیر موفقی بوده، پزشک متخصصی بوده، سپس دست به 
کشتن خود و خانواده اش زده یا کارهای عجیب وغریب دیگری کرده است. این به دلیل آن است که 

این افراد تک بعدی جلو رفته اند و یک روز، از همه چیز بریده اند.
من فکر می کنم اول باید این نگرش در ما به وجود بیاید. باید برای نگرشــمان فکر و تک به تک 
کار کنیم. همه این موضوعات برای این است که ما رضایت بیشتری داشته باشیم. اگر قرار است در 
کارمان موفق شــویم، اگر قرار اســت در بیزینسمان رشد خوبی داشته باشیم، اگر قرار است خانواده 
خوبی داشــته باشیم، اگر قرار است به حوزه سلامت و بعد معنوی و اخلاقی و حتی تفریح خودمان 

اهمیت دهیم، در نهایت همه اینها قرار است به ما رضایت درون بدهد.
امروز جمله ای را در جایی می خواندم، نوشته بود »بیایید اول بنویسید که واقعا چه چیزهایی در 
این دنیا، باعث رضایت شما می شوند. شما امروز کاری را شروع کرده اید، خانواده ای تشکیل داده اید، 
بیزینســی را راه انداخته اید، وارد یک کار خیریه شده اید یا ...؛ اول نگاه کنید که اینها مال شماست؟ 

حال شما را خوب می کند یا نه؟«
شــخصی می گفت: »تمامی ســوءتفاهم ها در این دنیا برطرف می شــوند، اگر بتوانیم خودمان را 

جای دیگران بگذاریم.«
خیلی از افراد جامعه ما به صورت افراطی همه خوشبختی و لذت را در پول می بینند و دیوانه وار 
به این ســمت حرکت می کنند. من آدم های بســیار زیادی را دیده ام و حتی خودم را نگاه می کنم 
و با اطمینان کامل می گویم که پول نمی تواند باعث رضایت درون ما بشــود. اینکه ما تلاش کنیم، 
حرکت کنیم و تمام توانمان را برای پول بگذاریم، چیز بدی نیست، ولی در کنار پول به موضوعات 
دیگر هم باید فکر کنیم؛ به لذت های دیگر زندگی، به چیزهایی که روح و روان و جسم ما را راضی 

می کند، باید فکر کنیم.

 کسی که ندای درونی خود را می شنود، نیازی نیست که به سخنان بیرون گوش فرا دهد. 
»مولانا«

 معیار واقعی ثروت ما این است که اگر پولمان را از دست دهیم، چقدر می ارزیم. »ناشناس«
 بازی زندگی، بازی بومرنگ است. افکار، اعمال و گفته های ما خیلی زود با دقت بسیار زیاد 

به خودمان برمی گردد. »فلوارنس اسکاول شین«
 شمشیری علیه مهربانی وجود ندارد. »ضرب المثل ژاپنی«

 ما دیگران را فقط تا آن قسمت از جاده که خود پیموده ایم می توانیم هدایت کنیم. »اسکات 
پک«

 هیچ کس نمی تواند ما را بهتر از خودمان فریب دهد. »گوته«
 رؤیاهای خودتان را بســازید، در غیر این صورت فرد دیگری شما را استخدام می کند تا 

رؤیاهای او را بسازید. »جان دووی«
 من طی سال ها یاد گرفته ام که وقتی کسی تصمیمش را می گیرد، ترس او کاهش می یابد. 

سلام، روز بخیر.
می خواهم سوالی از شما بپرسم؛ به نظر شما، چارلز داروین، آدولف هیتلر، مارتین لوترکینگ جونیور و ولادیمیر لنین چه وجه اشتراکی با هم دارند؟ پاسخ سوال من این است 
که نام همه آنها در لیست صد فرد تاثیرگذار تاریخ بشریت قرار دارد. جالب است، مگر نه؟ در مورد علاقه یا نفرتتان نسبت به آنها صحبت نمی کنم؛ در مورد اینکه هر کدام از 

آنها چه تاثیری روی مردم داشتند نیز همین طور؛ این خارج از بحث ماست و البته بخشی از آن! 
هر کدام از این افراد، میلیون ها نفر از مردم را تحت تاثیر خود قرار داده اند و باعث شده اند که مردم بر اساس راهنمایی ها و نگرش ها ی آنها عمل کنند. نکته کلیدی اینجاست 
که »تاثیرگذاری واقعا قدرتمند است« و همان کیفیت و کاریزمایی که می تواند مردم را به سوی روشنایی و نور هدایت کند، می تواند آنها را به ویرانی و نابودی نیز رهنمون کند. 
نکته دیگری که در مورد تاثیرگذاری وجود دارد، این است که نیازی نیست بالای سن )یا هر بلندی دیگری!( بروید و میکروفونی را در دست بگیرید تا مردم را تحت تاثیر 
عقاید خود قرار دهید. شما بیش از آنکه بدانید، تاثیرگذار و قدرتمندید. همه ما انرژی داریم و محیط اطرافمان را در هنگام مکالمه با دیگران، شرکت در کنفرانس یا جلسه، 

رفتن به رستوران یا کافی شاپ، تحت تاثیر انرژی مان قرار می دهیم.
ایده اصلی: پنج اصل پول شاد

»روزگاری مرید ومرشدی خردمند در سفر بودند. 
در یکی از سفرهای شــان در بیابانی گم شــدند وتا 
آمدند راهی پیدا کنند شب فرا رسید. ناگهان از دور 
نوری دیدند وبا شتاب سمت آن رفتند. دیدند زنی 
در چادر محقری با چند فرزند خود زندگی می کند. 
آن شب را مهمان او شدند. و او نیز از شیر تنها بزی 
که داشت به آن ها داد تا گرسنگی راه به در کنند. روز 
بعد مرید و مرشــد از زن تشکر کردند و به راه خود 
ادامه دادند. در مســیر، مرید همواره در فکر آن زن 
بود و این که چگونه فقط با یک بز زندگی می گذرانند 
و ای کاش قــادر بودند به آن زن کمک می کردند. 
تا این که به مرشد خود قضیه را گفت. مرشد فرزانه 
پس از اندکی تامل پاسخ داد: اگر واقعا می خواهی به 
آن ها کمک کنی، برگرد و بزشان را بکش! مرید ابتدا 

بسیار متعجب شد.
ولی از آن جا که به مرشــد خود ایمان داشت، 
چیزی نگفت و برگشــت و شــبانه بز را در تاریکی 
کشــت و از آن جا دور شد... سال های سال گذشت 
و مرید همواره در این فکر بود که بر ســر آن زن و 
بچه هایش چه آمد. روزی از روزها مرید و مرشــد 
قصه ی ما وارد شهری زیبا شدند که از هر نظر نگین 
آن منطقه بود. ســراغ تاجر بزرگ شهر را گرفتند و 
مردم، آن ها را به قصری در داخل شــهر راهنمایی 
کردند. صاحب قصر، زنی بود با لباس های بســیار 
مجلل و خدم و حشــم فراوان که طبق عادتش به 
گرمی از مسافران استقبال و پذیرایی کرد و دستور 
داد به آن ها لباس جدید دهند و اســباب راحتی و 
استراحت فراهم کنند. پس از استراحت، آن ها نزد 
زن رفتند تا از رازهای موفقیت او جویا شوند. زن نیز 
چون آن ها را مرید و مرشدی فرزانه یافت، پذیرفت 

و شرح حال خود این گونه بیان کرد:
سال های بســیار پیش، من شوهرم را از دست 
دادم و با چند فرزندم و تنها بزی که داشتیم زندگی 

می گذراندیم.
یک روز صبح دیدیم که بزُِمان مرده و دیگر هیچ 
نداریم. ابتدا بســیار اندوهگین شدیم، ولی پس از 
مدتی مجبور شدیم برای گذران زندگی با فرزندانم 
هر کدام به کاری روی آوریم. ابتدا بسیار سخت بود؛ 
ولی کم کم هر کــدام از فرزندانم موفقیت هایی در 
کارشان کسب کردند. فرزند بزرگ ترم زمین زراعی 
مستعدی در آن نزدیکی یافت. فرزند دیگرم معدنی 
از فلزات گرانبها پیدا کرد ودیگری با قبایل اطراف، به 
داد و ستد پرداخت. پس از مدتی با آن ثروت، شهری 
را بنا نهادیــم و حال در کنار هم زندگی می کنیم. 
مرید که پی به راز مســاله برده بود، از خوشحالی 

اشک در چشمانش حلقه زده بود...«
نوشــته ها و آموزه های مهم بزرگ ترین اساتید 
تحول فردی را کــه می خوانی، یک نکته را تقریبا 
در همه شــان پررنگ می بینی. آن ها از یک منطقه 
و حیطــه در زندگی نام می برنــد. منطقه ای به نام 
Comfort Zone. به فارســی می شــود به آن گفت 
منطقــه ی راحتی؛ جایــی کــه در آن به زحمت 
نمی افتــی و برایت به حالت عادت درآمده. اصلا تو 
به آن بگو حیطه ی عادت. در زندگی، خیلی وقت ها 
در این منطقه بوده ایم و خیلی ها را هم می شناسیم 
که عمــری را در آن به ســر آورده اند و دل خوش 
به آب باریکه ای بوده اند که در زندگی شــان جریان 
داشــته. اما برای متحول شــدن، برای رسیدن به 

کامیابی، باید به آن سوی این منطقه بروی.
باید هجرت کنــی. هجرتی ذهنی. اگر بخواهی 
توصیفش کنی به آن می گویی ریســک. و من هم 
نام گــذاری ات را تایید می کنم؛ چــون واقعا داری 
ریسک می کنی؛ و نوشته های این فصل هم در مورد 
همین است. در مورد عاملی که اگر به درستی از آن 

برگذری، سرزمین رویاهایت را به چشم می بینی.
و البتــه در عبارتی که بیان کردم روی کلمه ی 
»به درســتی« تاکید می کنم. باید آدابش را بدانی، 
آدابــی برای هجرت از منطقه ی عادت، از منطقه ی 

راحتی. آدابی به نام آداب ریسک.

 سردترین روز سال
5 بهمن 79 سردترین روزی بود که در یادم مانده 
است. هفت و نیم صبح، محمد با موتور هوندای صد 
و بیســت وپنجش دنبالم آمد. مقصد، حسن آباد. دو 
میلیون تومان پول در آن جا منتظرمان بود که داخل 
پاکت بگذاریم و تحویل دهیم تا در مزایده ی زمین 

اسکیت باشگاه انقلاب شرکت کنیم.
اگر به آن روز نمی رسیدیم، دیگر نمی توانستیم 
در زمین اسکیت آن جا فعالیتی کنیم. در مورد آن 
دو میلیون هم مادرم بود که به دادمان رسید و گفت 
پولی را به صاحب مرکز خریدی در حسن آباد داده 
که با آن پول کار کند و حالا که پول نداشــتیم در 

مزایده شــرکت کنیم، یک ماهه به ما قرض می داد 
تا مزایده را از دســت ندهیم. سازمان تربیت بدنی 
آن زمان بخشــنامه ای منتشــر کرده بود مبنی بر 
این که دیگر نمی خواهد در قالب قراردادهای اجاره ی 
کوتاه مدت با پیمانکاران باشگاه انقلاب همکاری کند 
و قراردادهــای بلندمدت جایگزین شــیوه ی قبلی 

همکاری خواهد شد.
با تمام ســختی ها و جان به سر شدن هایی که 
داشت، مزایده را بردیم. ولی فکر نکنید که این پایان 
ســختی ها و آغاز خوشی ها بود. روزی که فهمیدم 
قرار است پانزده ســال تمام در این زمین اسکیت 
فعالیت کنیم، آن قدر تعهد و کارِ بر زمین مانده در 
اطراف خودم می دیدم که تقریبا ســه سال از تمام 
جمع های دوســتانه و خانوادگی و مســافرتی محو 
شدم. طوری که دوستانم وقتی از من حرف می زدند، 
از فعل گذشته استفاده می کردند. از کاوه ای حرف 
می زدند که در روزگاری بود و بعدش دیگر نبود که 
نبود. در همان سال از رشته ی مهندسی معدن هم 
انصراف دادم و تا ســال 82 سراغ مشق و تحصیل 
نرفتم تا این که در همان سال در رشته ی مدیریت 

قبول شدم و آن رشته را شروع کردم.
وقتی برآورد کردیم که برای احیای زمین اسکیت 
باشگاه انقلاب، چقدر سرمایه احتیاج است، به عدد 
125 میلیون تومان رسیدیم. باید سوله می زدیم و 
هزار کار دیگر انجام می دادیم تا آن چیزی شود که 
می خواستیم و می توانست اهداف مان را محقق کند. 
تقریبــا هر کاری می کردیم تا هزینه های مان را کم 
کنیم. برادر محمد را آوردیم تا فونداسیون سوله را 
طراحی و اجرا کند و با این کار، در بخشی از هزینه ها 
صرفه جویــی کردیم. برای خرید هر چیزی ســراغ 
منشــاء آن می رفتیم تا حتی شده، هزار تومان هم 
صرفه جویی کنیم. تقریبا هر چه داشتیم، فروختیم 

و برای کار گذاشتیم. 
کار بــه جایی رســید کــه حتــی کفش های 
اسکیت مان را هم برای استفاده ی مشتریان به آن ها 
اجاره می دادیم. افرادی که از دور، ما را می دیدند فکر 
می کردند دیوانه شده ایم که از همه چیزمان دست 
کشــیده ایم و تن به چنین ریسکی داده ایم. اما این 
ریسکی بود که جواب داد. امروز که به آن تقلاها و 
دویدن های مان در آن سال ها نگاه می کنم، می بینم 
که ریســک مان آن طور که بقیه در آن مقطع تصور 
می کردند، بی حســاب و کتاب نبوده است. این یک 
فرایند ازلی ابدی ست؛ همیشه می پرسند مرز ریسک 
با وضعیت عادی و باثبات کجاســت و از آن طرف، 
از کجا به بعد، ریسک تبدیل به حماقت می شود و 
به صورت خانمان سوز درمی آید؟ برای این سوال، به 
ســه جواب و راهکار رسیده ام که در این یادداشت 

به آن ها می پردازم.

 خارج از چارچوب فکر کن
در آن دوران که ما ســخت مشــغول راه اندازی 
زیربنایی و اساســی زمین اســکیت باشگاه انقلاب 
بودیــم، کار بــدون ریســک، این بود که ســراغ 
ورزش هایی برویم که اســتقبال از آن ها برای همه 

بدیهی به نظر می رسید.
و ایــن کار را در جاهایی انجام دهیم که تعداد 
مشتریانش تضمین شــده بود؛ و نه باشگاه انقلاب 
کــه بعــد از دو دهه رکــود کامل، تازه داشــت پا 
می گرفــت. اگر ما هم از درون گود به این وضعیت 

نــگاه می کردیم، احتمــالا انتخاب مان ورزش های 
محبوب آن زمان بود و نه اسکیت که خیلی خاص 

به نظر می رسید.
 اما خارج از ایــن چارچوب که نگاه می کردی، 
خیل جوان های دهه ی شــصت را می دیدی که هم 
شیفته ی ورزش بودند و هم دنبال تفاوت می گشتند 
و اسکیت می توانست بهترین پیشنهاد به آن ها باشد. 
الان کافی ســت که رشــد و نفوذ ورزش اسکیت را 
در همه ی این ســال ها ببینی تا درستی برداشتی 
که در آن زمان وجود داشــت، برایت اثبات شــود. 
به قول بزرگ ترهای مان بعضی وقت ها لازم اســت 
فقط تــا نوک بینی ات را نبینی. بــر مبنای امروز، 
نتیجه گیــری نکنی. بدانی فردایی هم هســت که 

نیازها و خواست های متفاوتی دارد.
 واقعا فردا را ببینــی. برای این کار باید کمی از 
روزمره ات فاصله بگیری و خارج از عادت هایت فکر 
کنی. خارج از همان منطقه ی عادت ها و راحتی ات 
که در ابتدای این یادداشــت برایت از آن نوشــتم. 
در هر کاری که قرار اســت شــروع کنی، کمی از 
آن منطقــه بیرون بیا و با خودت چند ســال بعد 

را تصور کن.
ببین ریسکت در آن فضا قابل توجیه است یا نه؟ 
اصلا موضوعیتی خواهد داشــت یا اشتباه بودن آن 
قابــل بحث نخواهد بود. بدان که مرزهای عقلانیت 

در کار، در همین جاست که مشخص می شود.

 موردی که فقط مختص ایران است
ســال 74، پدرم به عنوان یک گرافیست، وقتی 
روندهای تکنولوژیک را در این رشته می دید، تصمیم 
گرفت از به روزترین ابزار در کارش استفاده کند. این 
شد که یک خانه را فروخت و تعدادی از جدیدترین 
کامپیوترهای اپل مکینتــاش را به دفترش آورد تا 

پاسخگوی نیاز مشتریان آن زمانش باشد.
 چهار سال بعد، آن کامپیوترها از نظر تکنولوژی 
ساخت، بسیار عقب مانده به نظر می رسیدند و فقط 
می شــد به انبار انتقال شان داد. اما آن خانه ای که 
پدر فروخته بود، تقریبا چهارصد درصد نســبت به 

چهار سال پیش رشد داشت.
 روی کاغــذ، پــدر اشــتباه نکرده بود. شــاید 
اگر از برترین کارشــناس کســب وکار در آن سوی 
دنیــا می پرســیدی کــه پــدرم درســت عمــل 
 می کنــد یا نه، بــا اقتضائات دنیــای خودش کار

 پدر را تایید می کرد.
به هر حال، پدر، سرمایه ای را که در یک ملک، 
خوابیده بود، به جریان انداخت و وارد کسب وکاری 
کرد که به روزترین تکنولوژی را داشت و می توانست 
بالاتریــن بهــره وری را به وجــود آورد و همین ها 
بیش ترین سود را رقم می زد. اگر ارزش و تورم ملک 
در ایران را از این معادله حذف می کردی، همه چیز 
درست و دقیق بود. اما خودتان بهتر از من می دانید 
که ارزش و تورم ملک در ایران، چیزی نیســت که 
بشود نادیده اش گرفت. سال های سال است که بازار 

ایران به ناکارآمدان جایزه می دهد.
 فردی، ســاخت یک ملک را چهار ســال عقب 
می انــدازد و در نهایت، با تورمی که روی آن آمده 
اســت، به سودهای کلان می رسد. ولی فردی که با 
بهره وری بالا کار ســاخت ملکــش را زود به اتمام 
رســانده اســت، بعد از هر موج تورمی در اقتصاد 
کشــور، افسوس این را می خورد که کاش ناکارآمد 

بود تا سود بیش تری عایدش می شد.
برای این که ریسک را به درستی مدیریت کنید، 
بایــد به حد کافی از اقتصاد ســر در بیاورید. و نه 
فقط اقتصاد که از سیاســت و اجتماع و تکنولوژی 
و محیط زیســت و قوانین. اگر قرار اســت کالایی 
تکنولوژیک بفروشــید، پروســه ی تحویل سفارش 
و دریافت کــردن آن بــرای فروش به مشــتری، از 
یک حدی که بیش تر شــود، تکنولوژی جدیدتری 
خواهد آمد که کل فرایند ســرمایه گذاری شــما را 

زیر سوال می برد.
 یا در مورد محیط زیست همیشه می گویم وقتی 
مجوز این همه ساختمان های بالای ده طبقه را در 
کوچه های پنج-شــش متری تهران داده اند، واقعا 
نمی دانسته اند که در سال های کم آبی پیش ِ رو، آب 
این ساختمان ها از کجا تامین خواهد شد و خدای 
ناکرده اگر اتفاقی در آن ســاختمان ها بیفتد، کدام 
عملیات امداد ونجات را می توان به درستی در آن ها 
انجام داد؟ این ها همه ریسک های سرمایه گذاری ست 
که باید در نظر بگیرید تا ریســک تان جواب دهد و 
موفقیت تان را مســجل کند. برای این  کار، دانش 
احتیاج است و رشــد یافتن. پس همین را در کار 

بیاور.

 خرابه ای پیدا کن
کسانی که امروز پا به باشگاه انقلاب می گذارند و 
به به و آفرین می گویند، نمی دانند که اوایل کارمان 
در آن جا شب ها که می خواستیم به خانه مان برویم، 
نوری که در آن جا روشــن نبود، هیچ؛ باید هر چند 
دقیقه یک بار درختی پیدا می کردیم و به ســرعت 
به بالای آن می رفتیم تا از هجوم گله ی سگ ها در 

امان باشیم و تکه پاره نشویم.
 باشــگاه انقلاب را در وضعیت امروزش نبینید، 
با شرایط 20 ســال پیش از آن بسنجید تا بدانید 
آن هــا که خواســتند در این باشــگاه نیمه تعطیل 
سرمایه گذاری کنند، چه ریسکی را متحمل شدند. 
وقتی رفتار کســانی را بررســی می کنم که قصد 
سرمایه گذاری در جایی را دارند، از یک نکته متعجب 
می شــوم. آن ها دنبال جاهایی می گردند که دیگر 
مشتری شان را پیدا کرده اند و تبدیل به برند شده اند 
و قیمت حضور در آن جاها ســر به فلک گذاشــته 
اســت. می خواهند در گرانی، کسب وکارشان را در 
آن  نقاط راه بیندازند و بعد هم متعجب می شــوند 

 که چرا ضرر کرده اند.
اگر من بخواهم فقط و فقط یک توصیه در مورد 
سرمایه گذاری به شما بکنم، می گویم دنبال خرابه ها 
بگردید، دنبال جاهایی که هنوز آباد نشده اند. بدانید 
که طلا در همان جاهاست. من همیشه از این رویکرد 
جواب گرفته ام و گمان نکنم این فقط مختص من 
باشــد و قریب به اتفاق ســرمایه گذاری های بسیار 
موفقی را که مطالعه می کنم، همین روند خرابه پیدا 
کردن و آبادکردنش را در آن ها می بینم. تازگی ها بعد 
از چند ســرمایه گذاری در مجتمع آ.اس.پ تهران، 
زمین بســکتبال رهاشــده ای را در آن جا دیدم که 
زیر آن انباری از کپســول های گازوییل به جا مانده 
از روزگاری که هنوز آن منطقه گازکشی نشده بود، 

وجود داشت.
 جایی که می توانست باشگاه ورزشی بی نظیری 
شود. کار احداث آن باشگاه را بعد از حصول توافق، 
در همان نقطه شروع کرده ایم و تا چند وقت دیگر 
تمام می شود. مطمئن باشید قیمت اجاره ی آن جا 
با پنج ســال دیگر قابل مقایسه نیست و اگر کسی 
بخواهد پنج سال دیگر در آن جا سرمایه گذاری کند، 
با قیمت هایی روبه رو می شــود که کار را بی توجیه 

می کند. 
برای سرمایه گذاری دنبال مشهودات نروید، نروید 
دنبــال آن ها که جواب گرفته انــد. دنبال فضاهای 
رهاشده بروید، فضاهایی که هیچ کس یادش نیست. 
برخلاف تصور رایج، ریســک تان در این شرایط، به 

شدت کم و عقلانی خواهد شد. 
و کلام آخر این که، ریسک، یک مسیر است برای 
کمال یافتن. مسیری که اگر طی کنی، تحول را در 
خودت نســبت به ابتدای مسیر، به شکل مشهودی 
می بینی. اصلا فلسفه ی ارزش گذاشتن برای ریسک، 
به خاطر همین است. وقتی قرار است ریسک کنی، 
باید دانشت را در خیلی زمینه ها بالا ببری. و نه فقط 
دانشت را که خلاقیت و نوآوری ات را؛ و همین است 
که اعجاز می کند. راه های مدیریت ریسک که در این 
فصل برایت برشمردم، راه هایی نیست که بخواهی 
با اســتفاده از آن ها در امان باشــی. راه هایی ست 
برای رشــد پیداکردنت، برای متفاوت اندیشیدنت. 
این هــا را به کار ببر و این تفاوت را با تمام وجودت 

احساس کن.

  جملات اثر بخشجملات اثر بخش
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یادداشتی از سایمن اسلید
  مترجم: شادی حسن پور 

کسب وکارم شکست خورد،
 حالا چه کار کنم؟

هیچ شوخی ای در کار نیست. بازی تمام شده است. شکست موضوع ساده ای نیست، اما بخش مهمی از زندگی 
کارآفرینانه به حساب می  آید. کارآفرینان موفق مانند بیل گیتس نیز شکست های بزرگی را تجربه کرده اند. من حتی 
بر این عقیده ام که اگر کارآفرینی تا به حال شکست نخورده، حتما تا به حال به ریسک بزرگی هم دست نزده است. 
خوشبختانه این تجربه تلخ تجربه بیهوده ای نیست. شکست، به ویژه در دنیای کسب وکار، می تواند به نفع شما باشد. 
البته اگر بدانید چطور باید دوباره روی پای خود بایســتید. من هم به اندازه کافی شکســت خورده ام. به عنوان مثال 
وب سایتم، تحت عنوان Zeadoo با موفقیت چندانی روبه رو نشد. البته این وب سایت هنوز هم پابرجاست، اما به دلیل 
نبود استراتژی مناسب، نتوانستم آن را به مرحله ایجاد درآمد برسانم. این تجربه و تجربه های دیگر، باعث شدند که 
درک بهتری نسبت به شکست پیدا کنم و بتوانم دوباره روی پای خود بایستم. نکاتی را برایتان فراهم کرده ام تا بتوانید 

بعد از مشکلات و شکست های دنیای کسب وکار، باز هم روی پای خود بایستید و ناامید نشوید. 
1- شکستتان را قبول کرده و به آن اعتراف کنید. 

این سخت ترین و البته مهم ترین کاری است که بعد از شکست خوردن باید انجام دهید. شوکه شدن و انکارکردن 
شکست نیز طبیعتا رخ خواهند داد، به ویژه اگر سرمایه گذاری زیادی روی ایده تان کرده باشید. شاید به سختی بتوانید 
از این احساسات عبور کنید و متوجه شوید که واقعا شکست خورده اید. به یاد داشته باشید که شما، به عنوان مالک 
کســب وکار، شــاید آنقدر به موقعیت کاری تان نزدیک باشید که متوجه عدم کارکرد آن نشوید. به شرکا، کارمندان 
و دوستانتان گوش دهید. گاهی آنها زودتر از شما متوجه می شوند که بهتر است کار را متوقف کنید و جلوی ضرر 

بیشتر را بگیرید. فقط با شناسایی و پذیرش شکست است که می توانید از آن عبور کنید و به راهتان ادامه دهید.
2- مراقبت از خود را تمرین کنید. 

شکست تجربه ای احساسی است. شاید پس از آن دچار احساساتی مانند شوکه شدن، انکار، ناامیدی 
یا تغییرات فیزیکی چشمگیر، مانند افت سروتونین شوید. به خودتان اجازه دهید این احساسات را تجربه 
کنید و ســپس از آنها رد شوید. شیون نکنید، اما از آن طرف هم جلوی احساساتتان را نگیرید. شکست 
باعث می شود که احساس ضعف یا بی ارزشی داشته باشیم که این موضوع می تواند انگیزه ما را برای تلاش 
دوباره از بین ببرد. ما برای مبارزه با این معضل، باید توانایی های ذاتی مان را تغذیه کنیم. به یاد داشــته 
باشید که در چه حیطه هایی توانایی خوبی دارید و سپس چندین عامل انگیزه بخش را برای خود فهرست 

کرده و از نو شروع کنید.
3- دلایل شکست کسب وکارتان را به طور کامل شناسایی کنید. 

بعد از اینکه با احساسات اولیه شکست کنار آمدید و دوباره حس واقع گرایی را به دست آوردید، کار واقعی 
آغاز می شود. بررسی کنید که چه عواملی باعث شکست ایده کاری تان شدند و چرا تلاش هایتان موثر واقع 
نشدند. این کار مهم ترین و کارآمدترین نکته ای است که می توانید از شکست بیاموزید. اگر به طور کامل 
ندانید که چرا شکست خورده اید، نمی توانید از آن درس بگیرید و در تجربه ها و تصمیم گیری های آتی از 
آن استفاده کنید. سایت Zeadoo به من درس های کاری مهمی را در زمینه استراتژی سوددهی آموخت، 

اما از شکست نیز درس هایی حیاتی را در مورد هویت کارآفرینانه فراگرفتم.
4- موفقیت را دوباره برای خودتان معنا کنید. 

بعد از آنکه شکست را به طور کامل مورد تحلیل و بررسی قرار دادید، وقت آن می  رسد که دیگر آن را 
کنار بگذارید. درس هایی را که آموختید همیشه آویزه گوشتان کنید، اما »موفقیت« را از نو برای خودتان 

معنی کنید. 
پروژه جدیدی انتخاب کنید. وارد کاری شوید که به آن علاقه مندید. هدف گذاری جدید به شما هیجان 

می  بخشد و فرصتی را در اختیارتان قرار می دهد تا آنچه را از شکست آموخته اید به کار بگیرید.
5- مقاوم باشید. 

شکست ممکن است باعث ترس ما از ریسک پذیری شده یا اعتماد به نفس ما را دستخوش تغییرات 
منفی کند. زمانی که پس از یک تجربه ناموفق تصمیم به شــروع یک پروژه جدید می  کنید، مهم است 
که رفتارتان را تحت نظر داشته باشید. آیا به اندازه کافی ریسک پذیر هستید یا خیلی به خودتان سخت 
می گیرید؟ چنین عاداتی می توانند باعث عقب نگه داشته شــدن شما شوند. باید بدانید که شکست های 
قدیمی ممکن است روی کارایی شما اثر منفی بگذارند. این عادات بد را شناسایی و رفع کنید.  آلیسون 
اوکلی، مدیرعامل، می گوید: »پیروزی به معنای شناسایی شکست، ایجاد راهی برای عبور از آن و کسب 
توانایی های بیشتر و عملکردی هوشمندانه تر است.« شما نیز با عمل به این نکات می توانید شکستتان را 

به نقطه شروع مسیر موفقیت آمیز آینده تان تبدیل کنید.

:بر سر دوراهی های کار و زندگی چه کنیم؟
»هیچ کس منابع ذهنی و زمان کافی ندارد تا بتواند تمام تصمیماتش را دقیق و کامل بگیرد و همان طور 
که نیاز به گرفتن تصمیمات بیشتری پیدا می  کنیم و انتخاب های متنوع تری پیش روی ما قرار می  گیرد، 
کار تصمیم گیری دائم سخت تر و سخت تر می  شود.«در دنیایی که لبریز از انتخاب های مختلف است، ممکن 
است تصور کنیم بهتر است از هر چیزی بیشتر داشته باشیم، اما در کتاب »دشواری انتخاب« بری شوارتز 
توضیح می  دهد که چطور داشتن انتخاب های زیاد، شادی را از ما مي گیرد و حس رضایت را کاهش می  دهد. 
او شرح می  دهد که با داشتن گزینه های بیشتر، انتخاب کردن نیازمند هزینه، فرصت و سبک وسنگین کردن 
است، که این موضوع به استرس روانی، ناتوانی در تصمیم گیری و پشیمانی حاصل از انتخاب اشتباه منجر 
می  شود. شوارتز معتقد است برای کاهش احساس پشیمانی حاصل از انتخاب اشتباه باید نیاز یا تمایل به 
داشتن بهترین ها را در هر زمینه ای کم کرده و روی چیزهایی تمرکز کنیم که به اندازه کافی خوب هستند.

به خوب قانع باشید و دنبال بهترین نباشید.
»اینکه یاد بگیریم هر چیزی را که به اندازه کافی خوب اســت، بپذیریم، کار تصمیم گیری را ســاده 
مي کند و احساس رضایت را در ما افزایش می  دهد.«شوارتز از نظر نوع تصمیم گیری، افراد را به دو دسته 
تقسیم می  کند: افرادی که دنبال بهترین هستند و آنهایی که به خوب رضایت می  دهند. دسته اول در هر 
موضوعی بهترین آن را می  خواهند. آنها تمام گزینه ها را بررسی می  کنند و هزینه فرصت تمام تصمیمات 
و گزینه هایی را که انتخاب نمی  شود، در نظر می  گیرند. این کار نیاز به زمان و تلاش دارد و در دنیایی که 
از انتخاب های مختلف لبریز است، این افراد زیر بار این همه انتخاب و تصمیم گیری، فشار زیادی را تحمل 
می  کنند.اما دسته دوم افرادی هستند که به خوب قانع هستند. آنها معیارهایی را از قبل برای خود تعیین 
مي کنند و نگران این نیستند که گزینه های بهتری هم وجود دارد. وقتی آنچه دوست دارند را پیدا می  کنند، 

از جست وجو دست برمی دارند.
تحقیقات نشان داده اند افرادی که به دنبال بهترین ها هستند، بیشتر از تصمیمات خود پشیمان می  شوند، 
نگران فرصت های از دست رفته هستند، احتمال ناشادبودنشان بیشتر است و بیشتر درگیر مقایسه اجتماعی 
می  شوند؛ مقایسه اجتماعی یعنی مقایسه تصمیم خود با آنچه توقع داشتید و می  توانست باشد یا آنچه دیگران 
انتخاب کرده اند. »کسانی که به دنبال بهترین ها هستند، تلاش زیادی برای هر تصمیم گیری می  کنند، بالاترین 
سطح توقع را از نتایج این تصمیم ها دارند، بنابراین بیشتر از دیگران ناامید و سرخورده می  شوند.«اولین قدم 
برای بهبود اوضاع این است که نسبت به این حالت آگاهی داشته باشید و سعی کنید در تصمیم گیری های 
خود بیشتر از قبل به چیزهایی که به اندازه کافی خوب هستند، رضایت بدهید. به این موضوع فکر کنید 
که چه تصمیماتی می  توانند به اندازه کافی خوب باشند و همیشه به اجرای نتایج آن پایبند باشید. برای 

این کار می  توانید »استانداردهایی واضح و روشن را برای آنچه به اندازه کافی خوب است«، تعریف کنید.
الماس اول

به جای تصمیم گیری، قوانین و استانداردهایی را تعریف کنید.
»یک راه برای ســبک کردن بار تصمیم گیری و آزادی انتخاب، این است که تصمیم بگیریم چه زمانی 
باید تصمیم بگیریم.«ایجاد محدودیت برای انتخاب هایمان می  تواند آزادی بیشتری به ما بدهد. نویسنده 
پیشنهاد می  کند قوانین، استانداردها و پروتکل هایی را برای موقعیت های خاص تعیین کنیم تا تصمیم گیری 
را به حداقل برسانیم. تصمیم بگیرید که چه زمانی باید و می  خواهید تصمیم بگیرید.در رابطه با استانداردها، 
شوارتز پیشنهاد می  کند که گزینه ها را به دو دسته تقسیم کنیم: گزینه هایی که با استانداردهای تعیین شده 
تطابق دارند و آنها که این اســتانداردها را ندارند. وقتی که نیاز به تصمیم گیری بین این انتخاب ها پیش 
می  آید، آنها را با این استانداردها مقایسه کنید و دیگر از حدس زدن دست بردارید. این کار را می  توانید برای 
خرید لباس یا ماشین، تصمیم گیری سرمایه گذاری یا حتی انتخاب مقصد سفر انجام دهید. »این تصمیم 
که هرگاه گزینه ای با استانداردهای ما هماهنگ بود، آن را انتخاب کنیم و سراغ دیگر گزینه ها نرویم، بار 

تصمیم گیری را از روی دوش ما تا حد زیادی برمی دارد.«
الماس دوم

شکرگزاری را تمرین کنید تا پشیمانی کمتری را تجربه کنید.
»هر چه انتخاب های بیشتری داشته باشیم، »کاش« های بیشتری هم خواهیم داشت و با هر »کاش«، 

احساس پشیمانی بیشتر و رضایت کمتری را نسبت به انتخاب ها و تصمیمات خود تجربه خواهیم کرد.«
با وجود انتخاب های بی پایانی که در جامعه وجود دارد، همیشه احتمال پشیمانی از تصمیماتمان هست. 
با وجود اینترنت که مقایسه را برایمان آسان کرده است، همیشه دنبال بهترین ها می  گردیم. طبق تحقیقات 

انجام شده، ما معمولا انتخاب هایی می  کنیم که احتمال تجربه پشیمانی را برایمان به حداقل برساند.
راه حل پیشنهادی او برای کاهش پشیمانی، احساس شکرگزاری است و اینکه مرتب به خودتان خوبی های 

چیزهایی را که دارید، یادآوری کنید و به این فکر نکنید که الان آنها به خوبی قبل نیستند. 

هر روز فهرستی از چیزهایی که به خاطرشان شکرگزار هستید، تهیه کنید. بعد از هر تصمیم بزرگ، 
شکرگزار خوبی ها و نکات مثبت آن باشید و روی نکات منفی آن تمرکز نکنید. دیگر به دنبال بهترین و 

ایده آل نباشید، قانع باشید.
با کمترکردن تعداد انتخاب ها، شادتر مي شویم و حس پشیمانی ناشی از انتخاب های بد را کاهش می  دهیم. 

آموزگاران پیشرفت شخصی و کاری، در یک هفته چه جملات انگیزشی نوشتند؟

اولین نکته ای که راه موفقیت تان

شانس سراغ چه کسانی می آید؟
دوست دارم یادداشتم را با یک داستان شروع کنم. من در کلاردشت 
زندگی می کنم که جای بسیار زیبایی است. یکی از عزیزانی که مسئول 
باغ است، به من گفت: »آقای معظمی، باید کم کم به فکر کود باشیم. باید 
روی زمین ها کود بریزیم که در طول زمستان، سرما و تغییرات شیمیایی 
باعث تجزیه کودها بشوند، خاک غنی شود، درختان در بهار، شکوفه های 
بیشتری بدهند، در تابستان، میوه های بیشتری داشته باشیم و در پاییز، 
میوه های بیشتری را برداشت کنیم.« وقتی این مطلب را شنیدم، به ذهنم 
رسید که چرا با مزرعه ذهنمان همین کار را نکنیم؟! ذهن ما مانند مزرعه 
است؛ چیزی را درو می کنیم و نتیجه ای را در زندگی به دست می آوریم 
که قبلا کاشته ایم. چه باوری داشته ایم؟ چه فکری در سرمان بوده است؟ 
چه ایده و هدفی داشــته ایم؟ چه عادت هایی داریم؟ اینها باعث می شوند 
ما در پاییز که وقت میوه چینی اســت، نتایج زندگی مان را ببینیم؛ یا در 
بهار، گل هایش و در تابستان، برگ هایش را ببینیم. پیشنهاد من به شما 
این است: با آغاز مهرماه، همان طور که بچه تان یا بچه فامیلتان به مدرسه 
می رود، شما هم آغاز کنید؛ برای غنی ساختن ذهنتان تلاش کنید. کود 

بدهید، مواد غذایی بدهید، چیزهایی که ذهن شــما را پرورش می دهند. 
این مزرعه را آماده کنید که وقتی فرصت ها، که ما به آنها شانس می گوییم، 
می رسند، سریع رشد کند. بذرهایی که در بیابان رشد می کنند، از طریق 
هوا، حیوانات و ...، پراکنده می شــوند؛ یعنی تقریبا هر زمینی این شانس 
را دارد که بذر را دریافت کند؛ اما چرا بعضی از زمین ها ســبز می شوند؟ 
چرا بعضی ها مرغزار یا جنگل می شــوند؟  شرایطشان آماده است. فقط 
آب نیســت، خاک هم مهم اســت. اگر در یک جزیره دارای سنگ های 
آتش فشــانی باشید که هنوز فرصت تجزیه و تحلیل برای خاک به وجود 
نیامده باشد، هیچ بذری در آنجا رشد نمی کند؛ ولی همان خاک، چندصد 
سال بعد، مستعد رشد بذرهاست.ذهنمان را مستعد کنیم. زندگی مان را 
آماده کنیم. خوش شــانس کسی است که زمینه دارد، وگرنه آن موقعیت 
برای من و شما هم پیش می آید؛ چرا او پولدار می شود؟ چرا خوشحال تر 
می شــود؟ چرا همسر و فرزندان خوبی دارد؟ و من ندارم. شاید مهم ترین 
دلیلش این است که او آماده است. بیاییم در آغاز پاییز، ذهن  و وجودمان 
را برای موفقیت آماده کنیم. این کار طول می کشد. مطالبی که می خوانید، 

دوره هایی کــه می گذرانید، درس هایی کــه برمی دارید، کتاب هایی که 
می خوانید، برنامه هایی که نگاه می کنید، تمام اینها ذهن شــما را آماده 
می کند؛ و اینها زمان می خواهد. ذهن بشر حداقل سه تا پنج سال طول 
می کشــد تا چیزی را به طور کامل باور کند. ما بااستعدادترین بچه های 
جهان را هم داشته باشیم، اگر بخواهد پزشک شود، تقریبا 12 سال طول 
می کشد. تازه تجربه و مهارت هم زمان خودش را می برد. این پزشک 10، 
15 سال کار می کند و یک پزشک حاذق می شود؛ چرا؟ زمان لازم دارد. 
این زمان را حرام نکنیم؛ این عمر ماســت. اگر شما امروز آماده باشید و 
آبیاری و کوددهی زمین را انجام دهید، با گذر زمان آنها تجزیه شــده و 
در ذهن شما می نشینند. به صورت مداوم یک برنامه می بینید، یک کتاب 
می خوانید، یک شــخص را می بینید، ذهن شما اینها را جذب می کند و 
به ســرعت بارور می شــود. ما در مکتب کمال، آموزش هایمان را به سه 
گروه تقســیم کرده ایم؛ 1- تئوری؛ یعنی شما مطلبی را از من یا اساتید 
می خوانید، یا در همایشی شرکت می کنید، فرصت دارید تا آن مطلب را 

بشنوید، ببینید یا بخوانید.

استارآپ نیوزاستارآپ نیوز

 یادداشت
جام جهانی 2006 تیم ملی فرانسه با شکست 
تیم های قــدر و صاحب نام دنیا به خصوص تیم 
برزیل که مدافع عنوان قهرمانی بود، توانســت 
به فینال این رقابت ها برسد. این کار امکان پذیر 
نبود مگر با حضور ســتاره نامدار و کاپیتان تیم 

ملی فرانسه، زین الدین زیدان.
در 9 ژوئیه 2006 بازی فینال جام جهانی بین 
تیم های فرانسه و ایتالیا برگزار شد و زیدان هم 
به عنوان کاپیتان تیم فرانسه به میدان آمد. این 
آخرین بازی زندگی ورزشی اش بود و در همان 
اول بــازی و در دقیقــه 7 از روی نقطه پنالتی 
بــرای فرانســه گل زد و اقتدار خود را از همان 
اول، به رخ تیم مقابل کشید. بعد از 90 دقیقه، 
بازی 1 - 1 تمام شــد و در وقت اضافه نزدیک 
بود زیدان با ضربه سر گل بزند که بوفون ضربه 
او را مهار کرد. بازی بر محور زیدان می چرخید 
و همه  عوامل، احتمال پیروزی فرانسه را قوی تر 

از ایتالیا نشان می داد.
در دقیقه 110 بازی و وقتی فقط 10 دقیقه 
مانده بود، بازی تمام شود، یکی از جنجالی ترین 
صحنه هــای تاریخ فوتبال جهــان اتفاق افتاد. 
در ایــن صحنه زیدان از حــرف نامربوطی که 
ماتراتزی، بازیکن مطــرح ایتالیا زد، به ناگهان 
عصبانی شــد و ضربه ای با سر به سینه او زد و 
داور مسابقه، چاره ای جز اخراج زیدان از زمین 

مسابقه ندید.
اخراج او باعث شــد شــاکله تیم فرانسه به 
هم بریــزد و در ضربــات پنالتــی و به خاطر 
حضورنداشــتن زیدان، از ایتالیا شکست بخورد 

و قهرمانی جام جهانی را واگذار کند.
از آن زمان، ســوالات زیادی مطرح شده که 
چــرا زیدان ایــن کار را کرد؟ چــرا جلوه ای از 
ناپختگی را نشان داد که از بازیکن مجربی مثل 
او که داشت آخرین بازی عمرش را انجام می داد، 
بعید می نمود؟ شاید این واکنش عجیب وغریب 
که باعث از دست رفتن قهرمانی جام جهانی شد، 
برای خودِ زیدان هم عجیب بوده باشد؛ همچنان 
که ســال های بعد، در مصاحبه هایی که انجام 
داد و جســته و گریخته به آن اتفاق پرداخت، 
این حیرت از واکنشــش در آن لحظه نسبت به 
حرفی که ماتراتزی زد، در کلامش وجود داشت. 
زیدان در آن واکنش، با چهره دیگری از وجود 
خودش روبرو شد که تا آن روز ندیده بود و برای 
خودش هم تازگی داشــت. ستاره ای در سطح 
زیدان که افتخاری نبوده که درنوردیده باشــد، 
ناگهان متوجه شــد که خودش را آن چنان که 
باید نشناخته است و این را وقتی متوجه شد که 
قهرمانی جام جهانی را در آخرین بازی ملی اش 
از دســت داد. خودشناســی چه پیچیدگی ها و 
اثراتی در کامیابی هــا و ناکامیابی های ما دارد 
که ســتارگان بزرگ را هم به خاطر ناآشنایی با 
چند و چون آن، در ســر بزنگاه ها گیر می اندازد 

و زمین گیر می کند؟
انســان را به عنوان موجودی می شناسیم که 
اســتعدادها و قابلیت های بســیار زیادی دارد؛ 
استعدادها و قابلیت هایی از جنس مادی-معنوی 
و جســمی- فیزیکی. حالا چه می شود که این 
استعدادها چندان که باید بروز پیدا نمی کنند و 
حتی در مورد ســتارگان بزرگ، استعدادشان را 

ابتر می کند. جواب را باید در خودشناسی جست. 
خودشناسی یعنی شناخت استعدادها، گرایش ها 
و امکانات موجود و نهفته در ذات هر شــخص و 
حتی امکانات و فرصت هایی که می تواند آنها را 

پرورش دهد و با آموزش مناسب تقویت کند.
انســان را در برخی زمینه های مهم، با مثال 
الماس نتراشــیده می شناسند. الماس، زمانی با 
ارزش و گران قیمت می شــود که به خوبی و بر 
اســاس اصول و معیارها تراشیده شود و زوایای 

خوبی در آن به وجود آید.
انســان  شــخصیتی  المــاس  شــکل دهی 
راهی مناســب است برای شــناخت و پرورش 
استعدادهای او در این مسیر و در وهله اول باید 
شــخصیت درونی و توانمندی ها و استعدادهای 
پنهان مان را شناســایی کنیم و بعد با توجه به 
ابزارهای مختلف همچــون آموزش به پرورش 
این اســتعدادها بپردازیم. در مرحله بعد و برای 

افزایش سطح شخصیتی باید به مسائل ظاهری 
و بیرونی پرداخت.

شناسایی اســتعدادها، ویژگی ها و شخصیت 
درونی شــامل خشم، شــادی، انگیزه، استعداد 
فیزیکی و... اســت. ولی پرســش اصلی بعد از 
خوانــدن این جمــلات و پی بردن بــه اهمیت 
خودشناســی، می توانــد این باشــد کــه راه 
خودشناســی واقعی چیست و چه ویژگی هایی 
دارد. در پاسخ می توانم چند راه را پیشنهاد دهم: 
دریافت اطلاعات از طریق بازخورد مستقیمی که 
از افراد و نزدیکان می گیریم و به آن بازخورد 360

درجه می گوییم. از این جهت نام آن را 360درجه 
گذاشته ایم چون ما همه اطراف را نمی بینیم و از 
نحوه برخوردمان با دیگران و شرایط کاملا آگاه 

نیستیم؛ پس باید در این زم

ینه نیز از دیگران کمک بگیریم و در ضمن، 
نتایجــی را کــه از برخوردها و تعاملات خود به 

دست آورده ایم، بررسی کنیم.
از طریق انجام تســت های روان شــناختی و 
شخصیتی هم می توانیم به چگونگی شخصیتی 
کــه از آن برخورداریم و این که در کدام گروه از 

انسان ها قرار داریم، برسیم.
البته در نظر داشته باشید که تمام تست های 
شخصیتی و روان شناختی، قسمتی از اطلاعات 
و نوع شــخصیت را در اختیار ما قرار می دهند و 
زمانی، این اطلاعات مفید خواهند بود که چند 
تســت را با هم انجام دهیــم. تنها وقتی نتیجه 
درســت و کاربردی می گیریــم که مجموع این 
اطلاعات را به اتفاقِ هم، تلفیق و بررسی کنیم.

یکی از دلایلی که از مثال الماس اســتفاده 
کرده ایــم، این اســت که المــاس هم همچون 
شخصیت شــما زوایای متعددی دارد و زمانی 

به اوج درخشــندگی می رسد که تمام زوایایش 
به یک میزان و در هماهنگی با هم، درخشــش 
تمام عیار را تجربه کرده باشند. ناگفته پیداست 
که شخصیت شما هم این ویژگی را دارد. زوایای 
متعددی در شــخصیت شماست که اگر با هم 
دیده و تقویت نشــوند، نتایجی ناامیدکننده بر 
جای می گذارند؛ همچنان کــه زیدانِ قصه ما، 
جنبه ای از شخصیتش را ندید و در آخرین بازی 
عمرش دست گلی به آب داد که هنوز هم سوژه 
بحث های مدیریت فردی و روان شناسی ست. به 
هر حال کنترل خشــم و احساسات از مهم ترین 
مسائلی است که برای یک رهبر یا مدیر الزامی 
به نظر می رسد. داشتن قدرت و نفوذ زیاد بدون 
کنترل، هیچ ارزشی ندارد و اگر به آن وجه توجه 
نشود، در اوج استعداد و توانایی، تنها فاجعه است 

که نتیجه نهایی را رقم می زند.

راه سرراست خودشناسی
از وجوه شــخصیتی هر فــرد همچون وجوه 
المــاس یاد کردیــم و از این جــا می خواهم به 
چرخ زندگی برســم. چرخ زندگی همچنان که 
از نامش پیداست، وجوه مهم زندگی شما را در 
بر می گیرد و اگر در توازن با هم دیده و تقویت 
شود، اثر بی نظیری را که به دنبالش هستیم، بر 

جا می گذارد.
در ادامــه به مــواردی می پردازیم که چرخ 
زندگی را در برمی گیرد؛ چرخی که همان وجوه 
شــخصیت الماس گونه شماست: خانه و خانواده 
- روابط اجتماعی - روابط احساســی - آموزش 
و تحصیــل - کار - درآمد و ثروت - پس انداز - 

جامعه و فرهنگ - سلامت جسمانی.

نمودار این چرخ را در ادامه می بینید: 
چرخ هشــت گانه مجالی به شما می دهد که 
به بالاترین درجه خودشناســی برسید و این در 
خودش، ویژگی های مثبــت بنیادینی دارد که 
تاثیر بی چون و چرا و تحول بخشی روی زندگی 
ما می گذارد و فرصتی برای تغییر خود و محیط 
اطراف برای ما بــه وجود می آورد. و این عامل، 
ما را به راز اصلی پیروزی و چیرگی می رســاند؛ 
کســی پیروز اســت کــه بداند چگونــه خود، 
دیگــران و کار خود را مدیریت کند. شــناخت 
خود و محیــط اطراف، زیرمجموعه بحث اصلی 
خودشناسی ست و در ترسیم چرخ زندگی، فایده 
اصلی خودش را نشــان خواهد داد. اهمیت این 
موضوع در درجه ای ست که در تشریح لزوم آن 

می توان گفت:
اگر خود را بشناسید و اطرافیان را بشناسید،  
از نتیجه صدها اقدام، ترس به دل راه نمی دهید.
اگر خود را بشناسید و اطرافیان را نشناسید، 
به ازای هر موفقیت، طعم یک شکســت را هم 

خواهید چشید.
اگر نه خود را بشناسید و نه اطرافیان را، در هر 
کاری، ناموفق هستید و شکست خواهید خورد.
فرماندهی را در میدان جنگ در نظر بگیرید 
که قرار اســت نیروهایــش را در جهت پیروزی 
راهبری کند. این فرد باید شــناختی جامع، از 
توانایی های نیروهایش داشــته باشد و در ضمن 
میدان جنگ و جغرافیای حاکم بر آن را بشناسد 
و بعــد، ویژگی هــا و توانمندی هــای حریف را 
جمع بندی کند. شناخت نیروهای خودی توسط 
ایــن فرمانده را همان توانمندی درونی خودتان 
در نظر بگیرید، جغرافیای میدان نبرد را محیط 
اطرافی بدانید که قرار است در آن فعالیت کنید 
و حریف، همــان اطرافیان تان هســتند که در 
این مقیاس می تواننــد یاری گرتان برای تحقق 
اهداف تان باشــند. در چارچوب خودشناسی و 
چرخ زندگی که ترســیم کردیم، این نگاه را در 
زندگی خود جاری ســازید و شاهراه موفقیت را 
بنا کنید. آن وقت عاملی را همیشــه همراه خود 
دارید که اگر زیدان هم با خود داشت، در تاریخ 
جام جهانــی، به احتمال بســیار زیاد، قهرمان 
ســال 2006 این جام، نام فرانسه درج می شد 

و نه ایتالیا.

حرفه

زندگی اجت�عی

نواده
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رشد شخصی

ارتباطات

سرمایه

صفحه رسمی مجله فوربز:
اندازه  رویاهای شما باید همیشه از ظرفیت 

کنونی شما برای دستیابی به آن ها بیش تر باشد. 
»الن جانسون سیرلیف«

صفحه رسمی مجله اکونومیست:
یافتن خوشبختی در خودمان ساده نیست، پیدا 
کردن آن در جایی دیگر اصلا ممکن نیست. »آرتور 

شوپنهاور«

صفحه رسمی ریچارد برانسون:
هر کاری که می توانید انجام دهید و یا رویای 

انجام دادنش را دارید، بی واهمه آغازش کنید. در درون 
جسارت، نبوغ و قدرت سحرآمیزی نهفته است. 

»گوته«

صفحه رسمی زیگ زیگلار:
آنچه با رسیدن به اهداف تان به دست می آورید، 

به اندازه  آن شخصی که به آن تبدیل می شوید، 
اهمیت ندارد
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صندوق تامین اجتماعی در آستانه ورشکستگی؟
 بیتا حســن پور -  مرز اقتصــاد |  کانون 
بازنشســتگان تامین اجتماعی یکی از نهادهای 
صنفی مهم ذی نفعان صندوق  تامین اجتماعی 
محسوب می شود که وظیفه آن نظارت و پیگیری 
نســبت به فرآیند تحقق مطالبات بازنشستگان 
بیمه شده توسط سازمان تامین اجتماعی است.

از آنجا که در سال های اخیر بســیاری از تحولات و 
تصمیمات اقتصادی صندوق هــا را با چالش مواجه 
کرده و تشعشــعات تورمی موجب تبخیر آرام آرام 
حقوق بازنشستگان و سرمایه های درون صندوق شده 
است، پیگیری حقوق بازنشستگان به امری حیاتی تر 
و جدی تر برای این کانون بدل گشته و شرایط را برای 

فعالیت این تشکل بیش از پیش فراهم ساخته است.
ماجرای کشمکش بازنشســتگان، مجلس و دولت 
پیرامون افزایش حقوق بازنشستگان نیز در ماه های 

اخیر مزید بر علت شده است.
 با عبداالله مختاری (مســئول اتحادیه پیشکسوتان 
جامعه کارگری شرق تهران و عضو علی البدل هیات 
مدیره کانون بازنشســتگان تامین اجتماعی استان 
تهران) پیرامون حراســت از منابع عظیم صندوق 
تامین اجتماعی به گفتگو نشســتیم تا توان بالقوه 
کانون برای اســتیفای حقوق بازنشستگان از طرق 

مختلف مشخص شود:
 همواره گفته می شود که بازنشستگان تامین 
اجتماعی منابع عظیمی در صندوق سازمان 
تامین اجتماعی به عنوان پشتوانه دارند، اما چرا 
اکنون هم صندوق اعلام ورشکستگی می کند و 

هم بازنشستگان اعلام فقر؟
اعضای هیئت مدیره کانون های بازنشستگی در واقع 
نمایندگان و وکلای بازنشستگان تامین اجتماعی 
محسوب می شوند، لذا باید جایگاه نظارتی بر سرمایه 
خودشــان که صندوق های تامین اجتماعی است، 

داشته باشند.
 این صندوق ها اندوخته شده از سرمایه سال های سال 
متمادی فعالیت فعالیت کارگران و کارکنان تحت 
پوشش بیمه تامین اجتماعی است؛ صندوقی که باید 
به نســبت آورده های هرکدام از کارگران در دوران 
اشتغال از محل حق بیمه پرداختی، ماحصل حقوق

 مستمری و مزایای دیگر را به افرادی که بازنشسته 
می شوند، پرداخت کند.

این سازمان ماحصل سرمایه گذاری همه افراد درگیر 
کار و تولید از مدیر و کارفرما و کارمند میانی تا کلیه 
گروه های کارگران است که سرمایه خود را در چنین 
صندوقی جمع کــرده و به عنوان پرداخت وجه حق 

بیمه به امانت گذاشته اند. 
کارفرمایان نیز حق بیمه خود را با محاســبه اینکه 
پرداخت آن برای کارگران ورودی به کارگاه یا واحد 
خود مانع سود نشــود، پرداخت می کنند و بسیاری 
اساســا به این دلیل که حس می کنند هزینه بیمه 

بالاست، اقدام به تعدیل نیرو می کنند.
ما بسیاری از مهمانان ناخوانده یا اضافه خوانده نیز در 
سفره تامین اجتماعی داریم که این خود مشکل و بار 
بیشتری است. برای مثال کارکنان خود سازمان تامین 
اجتماعی حق بیمه متعارف می  دهند اما گویی مانند 
تافته ای جدابافته، بسیار بیشتر از این میزان آورده 
برخوردار می شوند که این خلاف اصل 19 و 20 قانون 
اساســی بوده و باید از طریق کانون بازنشستگان با 
شکایت از دیوان عدالت اداری ملغی شود، اما متاسفانه 

تاکنون چنین اتفاقی نیفتاده است.

 شــما در این حوزه مســئله ورود کانون 
بازنشســتگان را ضروری می دانید. اما مگر 
مشکلات ســازمان تامین اجتماعی بسیار 

کلان تر از این پرداخت های جزئی نیست؟
مسئله جزئی بودن چند پرداخت نیست بلکه زیاد 
بودن موارد پرداخت هایی اســت کــه جزئی به نظر 
می رسد و در کل رقم های زیادی را شامل می شود. 
برای مثــال اخیرا کــه مجلس طــرح تفحص از 
شستا یا همان شــرکت ســرمایه گذاری سازمان 

تامین اجتماعی را مطرح کرده اســت، بسیاری بر 
این باور هســتند تحقیق و تفحص از این نهاد باید 
با حضور نهادهای نماینــده ذی نفعان صندوق های 
تامین اجتماعی نیز باشد. در شرایطی که بسیاری از 
شرکت های شستا که خود را فاقد سود یا با سود اندک 
از فعالیت ها نشــان می دهند و بخش قابل توجهی 
نیز خود را زیان ده اعــلام می کنند، این مجموعه به 
حیاط خلوت دولت ها بدل شده و بسیاری از مصادر و 
پست های ضروری و غیر ضروری را در آن برای اعضای 

جبهه و تیم خود قرار دادند.
 چه بسا در همین شــرکت ها با حقوق های نجومی 
نیز مواجه بوده ایم. این درحالی است که بنابر قانون 
جامع اســتخدام کشــوری، ســازمان ها باید برای 
استخدام چارت ســازمانی داشته باشند و بر مبنای

 تعداد نفرات مشخص در جای مشخص نیرو جذب 
کنند. ضمن اینکه اســتخدام باید بر پایه آزمون و 

مصاحبه شفاف در هر دستگاه باشد.
در چنین شــرایطی عده ای ادعــا می کنند که این 
قوانین سفت و ســخت نهادهای دولتی برای جذب 
نیرو و پرداخت حقوق در یک نهاد عمومی غیر دولتی 
مثل تامیــن اجتماعی صدق نمی کنــد و این نهاد 
دولتی نیست! جالب است که همین دولتی نبودن را 
درباره پرداخت حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی 

نمی گویند و مدعی آن نمی شوند.
 درســت اســت که ســازمان تامیــن اجتماعی 
و مجموعه هــای آن یــک نهــاد مردمــی بیــن 
النســلی اســت امــا قوانیــن اداری آن تبعیــت 
حقوقــی کاملــی از قوانیــن اداری کشــور

 داشــته و دارد و در این مــورد نیز بایــد از قوانین 
استخدامی پیروی شود.

وقتی وزیر کار، مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی و 
مدیرعامل شستا و سایرین، همه همه منصوب شده 
توسط دولتی هستند که خود بزرگترین بدهکار به 
صندوق اســت و اگر فردا مدیری بخواهد نسبت به 
پست های واگذار شده و ضرورت برگشت دادن این 
منابع و انتصابات تخصصی و دیگر مسائل به دولت نامه 
بنویسد و در جلسات از حقوق ذی نفعان دفاع کند، 

فورا عزل می شود. 
این اتفاق که مدیر پیگیر حقوقی یــک نهاد، خود 
بدهکار آن نهاد باشــد مثل این اســت که قاضی و 
دادستان یک پرونده یک نفر باشد. قاعدتا اگر رسیدگی 
و نظارت درون سازمانی این نهاد موثر بود، دیگر نیاز 
به تحقیق و تفحص مجلس برای چندمین بار وجود 

نداشت.

 گفته می شود که صندوق تامین اجتماعی 
و شستا در آستانه ورشکستگی است، در این 
شرایط آیا بهتر نیست همین مدیریت و نظارت 

دولتی بماند؟
این ادعای ورشکستگی را بنده قبول نمی کنم. اولا اگر 
جایی ورشکسته شده اعلام کنند که بدهکاران وی 
بدهی خود را صاف کرده و دولت نیز مهمانان ناخوانده 

سفره تامین اجتماعی را بردارد.
 ضمن اینکه در حوزه شستا و سرمایه گذاری منابع، 
بسیاری از شرکت ها به مدد افزایش نرخ ارز در چند 
ســال اخیر و ممنوعیت واردات کالاهای مشابه، به 

سودهای کلان چندصد میلیارد تومانی رسیدند. 

ضمن اینکه غیر از آن مهمانان ناخوانده، هرکس پای 
سفره تامین اجتماعی و صندوق است، روزی معادل 
ریالی روز حق بیمه خود را پرداخت کرده و صندوق از 

سرمایه دولت تغذیه نکرده است.
 لذا پرسش اساسی این است که چرا در هیئت مدیره 
این میزان از شرکت های اقتصادی ذی نفعان صندوق 
حضور ندارند و هیئت مدیره شــرکت های شســتا 
همگی منصوبین دولت هســتند؟ اگر مجموعه ای

 زیان می دهد ناشی از بی کفایتی است هیئت مدیره و 
مدیرعامل آن باید تعویض شود. این چیزی است که 

منطق حکم می کند.

 آیا خود کانون بازنشستگان به عنوان نهادی 
که شما در آن حضور دارید، ابزار رسیدگی و 
نظارتی برای مقابله با انحرافات و تخلفات در 

مجموعه شستا و تامین اجتماعی را دارد؟
کانون بازنشســتگان باید از مجلس بخواهد که در 
طرح های تحقیق و تفحــص خود مثل همین طرح 

اخیر، از نیروهای کانون استفاده کند. 
ما در کانون اساســنامه ای داریم که مــورد تایید و 
امضای خود وزارت کار قرار گرفته اســت. براساس 
اساســنامه، پیگیری حقوق حقه بازنشستگان در 
مراجع مختلف وظیفه کانون بازنشســتگان است و 
این شامل مجموعه  های سازمان تامین اجتماعی و 
دولت نیز می شود. وقتی این اساسنامه در وزارت کار 
تصویب شده باشد، این قید یک قدرت نظارتی ایجاد 
می کند و اکنون دولت می تواند از مجلس و وزارت کار 
بخواهد که به عنوان ذی نفع و بازوی نظارتی حکم بزند 
که بازرسان کانون حق داشــته باشند اسناد مالی و 
راهبردی شرکت ها و مدیریت شستا و سایر ارگان های 

تامین اجتماعی را بررسی کنند. 
از آنجا کــه کانــون خــود نماینــده اصلی ترین 
ذی نفعان صندوق است، دیگر خود را بازی نخواهد 
داد و جدی تریــن پیگیری ها در زمینه بازرســی از 
طریق همین نهاد روی خواهــد داد. در واقع در این 
زمینه کانون بازوی کمکــی خود مدیرعامل تامین 
اجتماعی و وزارت کار نیز محسوب می شود و علاوه 
بر بار نماینــدگان مجلس، بــار روی دوش آن ها را 
نیز خواهد کاست.سوال این است که در چه زمانی 
به نمایندگان تشــکل های کارگــری و ذی نفعان 
بازنشســته حکمی برای بازرســی داده اند؟ حال 
آنکه ما اصلی ترین ذی نفع بوده و براســاس قانون 
و اساســنامه مورد تایید خود دولــت، حق مواخذه 
و بررســی تخلفات را داریم! ما مخالف رســیدگی 
و بازرســی خود دولت نیســتیم امــا اولویت این

 است که تصمیم گیری و مواخذه از سوی خود مالکین 
صندوق انجام بپذیرد. زیرا دست دولتی ها برای چنین 

رسیدگی هایی بسته است.

 آیا امکان چنین بازرسی و مواخذه و مطالبه 
گری جزئی ای میان کارگران و بازنشستگان 

وجود دارد؟
روزگاری بود که کارگران نه ســواد بالایی داشتند و 
نه اگر داشتند، فرصت قابل ملاحظه ای برای چنین 
فعالیت هایی را داشــتند. امروز اما ما استاد دانشگاه 
و افراد دارای مدرک دکترایی داریم که بازنشســته 
ســازمان تامین اجتماعی بــوده و روزگاری کارگر 

بوده اند.
برخی از این کارگران بازنشســته کارشناسان زبده 
مدیریت و اقتصاد محسوب می شوند و گاه خود دستی 

در مدیریت اقتصادی نیز داشته اند.
 اکنون چه ظرفیت های مدیریتــی و علمی فراهم 
است، چرا اجازه داده نمی شود که از ظرفیت های خود 
مالکین صندوق برای چنین فعالیت هایی استفاده 
شود؟ ما حتی نمی خواهیم در این مدیریت ها دخالت 
کنیم اما نظارت و بازرســی قطعا حــق ما به عنوان 

ذی نفع صندوق های تامین اجتماعی است.
 ضمن اینکه دســت خود کانون نیز خالی نیســت. 
کانون عالی به راحتی می تواند از ظرفیت تشکل های 
کارگری جوان تر و همچنین سازمان های مردم نهاد یا 
سمن های فعال در حوزه اقتصادی و اجتماعی در امور 
نظارتی و پژوهشی و تحقیقاتی طلب یاری کند و قطعا 
بسیاری از افراد از چنین فراخوانی استقبال خواهند 
کرد زیرا همین افراد بازنشست نشده روزی خود به 
عنوان بازنشســته تامین اجتماعی باید پای همین 

سفره بنشینند.
اگر استفاده از این تشکل ها و سمن ها بیرون از فضای 
کانون وجود داشت، امروز وضعیت بهتری داشتیم 
و این نیز باید دغدغه تعاملــی اعضای کانون عالی و 

مدیران آن در آینده باشد.

 صرف نظر از بحث نظارتی، در حوزه مدیریتی 
کانون ها چه مداخله گری هایی می توانند انجام 

دهند؟
اصلی ترین چالش مدیریتی امروز ســازمان تامین 
اجتماعی اختلاف بین میزان پرداخت حق بیمه افراد 

و دریافتی آن ها است.
 این مسئله عملا باعث شده تا فردی رغبت به پرداخت 
حق بیمه واقعی یا بیشتر نداشته باشد و بسیاری مایل 
به قانون شکنی شــده و از کارفرما می خواهند برای 
مشمول شدن در افزایش حقوق حداقل بگیری، حق 

بیمه حداقلی پرداخت کنند.
 این تصمیم اخیر مدیریتی دولت و تمکین سازمان 
تامین اجتماعی به آن، در عمل ذخایر صندوق های 

تامین اجتماعی را به مرور کوچک و تبخیر می کند.
اصلی ترین مطالبه مدیریتی کانون های بازنشستگی 
دست برداشتن دولت از این تصمیم نادرست است 
که علیه ماده نود و شش قانون تامین اجتماعی توسط 

دولت تصویب شده است. 
این بی عدالتی بین افراد متوسط بگیر و حداقل بگیر 
با دستان دولت رخ داده و موجبات تبعیض را فراهم 
ساخته است. ما باید معادل ارزش ریالی روز کسانی 
که سی سال کار کردند را بررســی و ارزش روز حق 
بیمه پرداختی را حساب کنیم و ببینیم اگر آن فرد 
حق بیمه خود را در بانک و در حســاب بلند مدت 
ذخیره کرده بود، آیا کمتر از صندوق تامین اجتماعی 

ماهانه دریافت می کرد یا خیر!
درست است که از مستمری بازنشستگی پس از مرگ 
برای بازمانده حقوق واریز می شــود اما این پول در 
نهایت در صندوق می ماند و برخلاف حساب بانکی 
قابل انحصار و وراثت نیست، پس در حقیقت اگر کسی 
در صندوق سرمایه ای را به عنوان حق بیمه گذاشته 
اســت، در پایان ذخایر حاصل کار خود را برای همه 

جامعه بازنشستگان باقی گذاشته است.
هم اکنون دولت می توانــد فراخوان دهد که افرادی 
که نــه خدمات درمانــی می خواهنــد و نه حقوق 
بازنشستگی، بیایند و معادل ارزش روز ریالی آنچه 
به صندوق واریــز کرده اند را یکجــا دریافت کنند؛ 
آن روز خواهند دیــد که چه خیل عظیمی به دنبال 
دریافت این پول و استقبال از این پیشنهاد خواهند 
بود!با این توصیف کانون بازنشســتگان وظیفه دارد 
تمامی پیشنهاداتی که در زمینه مدیریت صندوق ها 
و ســازمان تامین اجتماعی در نظر دارد را رســما 
منتقل کند و خود نقشــه راهی برای برون رفت از
 وضعیتی که تصمیمــات و مدیریت های نابهنجار 

دولتی ایجاد کرده اند، ترسیم کند.

واردات ماشین آلات معدن به کشور آزاد شد
 معاون معادن و فرآوری مواد وزارت صنعت، معدن و تجارت خوزستان گفت: واردات ماشین آلات معدنی بدون سابقه ساخت در داخل کشور، بدون محدودیت آزاد شده است و چشم انداز خوبی 

را در بخش تجهیزات صنعت معدن در آینده خواهیم داشت.
 رضا محتشمی پور در بیستمین اجلاس هیات عمومی سازمان نظام مهندسی معدن ایران به میزبانی خوزستان در محل هتل پارس اهواز، با بیان اینکه یکی از گلوگاه ها در بهره برداری مناسب از 

معادن بحث ماشین آلات است افزود: در خصوص واردات ماشین هایی که سابقه ساخت در ایران دارند همچنان محدودیت وجود دارد.
وی در ادامه گفت: یکی از انتظارهایی که از سازمان نظام مهندسی معدن داریم این است که مشکلات حوزه معدن را  در نقاط مختلف کشور آسیب شناسی کرده و به وزارتخانه صمت راهکار و 

پیشنهاد ارایه دهد.
محتشمی پور ادامه داد: وزارت صمت در حوزه تنظیم مقررات و توسعه فناوری به شدت نیازمند افراد عالم است، و تمایل داریم در این بخش از کمک شرکت های دانش بنیان استفاده کنیم.عاون 
معادن و فرآوری مواد وزارت صمت بیان کرد: در موضوع تنظیم مقررات معادن تمرکزی در وزارتخانه رخ داده و در ابتدا تلاش کردیم بخشنامه های متعدد در این بخش را ساماندهی،و موارد منسوخ 

شده را کنار بگذاریم. تغییر قانون به سادگی ممکن نیست اما در لایه های پایین تر، می توان تغییراتی ایجاد کرد و در این بخش از تمامی دستگاه ها و سازمان نظام مهندسی کمک می خواهیم.
وی با اشاره به اینکه 317 بخشنامه در حوزه معدن صادر شده که بسیاری از آنها منسوخ شده اند گفت: برای باطل کردن بخشنامه های منسوخ شده از تمامی فعالان و دستگاه های مربوطه کمک 

می خواهیم.
محتشمی پور ادامه داد: بهبود وضعیت اکتشاف معادن در سطح کشور، در سطح رییس جمهوری نیز مطرح شد و با استفاده از یک پنجره واحد و ایجاد هماهنگی در حوزه معادن می توان بخشی 
از مشکلات را حل کرد.معاون معاون و فرآوری مواد وزارت صمت بیان کرد: با جذب منابع دولتی، دنبال این هستیم که میزان اعتبارات دولتی را در حوزه اکتشافات بالا ببریم و از بخش خصوصی 

نیز در این بخش کمک بگیریم.

نسخه های ناکارآمد برای بورس
مناطق  امید ساکنان  قبل  تا چند سال  که  تالاب های گلستان   
پیرامونی برای کسب روزی حلال بود این روزها به کویری خشک و 
کانونی برای انتشار ریزگردها تبدیل شده و روستانشینان حاشیه این 
پهنه های آبی برای بازگشت به روزهای خوش گذشته چشم امید به 

سخاوت آسمان و همچنین همت مدیران استانی و ملی دارند.
 ساکنان اطراف تالاب های بین المللی گنبدکاووس و گمیشان که 
در گذشته ای نه چندان دور طعم نعمت پر آبی این ذخیره گاه های 
طبیعی را چشیده و با حسی خوب همراه با شادی و نشاط به صید 
آبا و اجدادی شان  و صیادی، کشاورزی و دام پروری به عنوان شغل 
مشغول بودند این روزها با چشمانی حسرت زده و نگاهی غمبار شاهد 

نابودی این برکه های بزرگ طبیعی هستند.

آنان که با ماهیگیری، کشاورزی و جمع آوری نی و حصیربافی 
درآمد خوبی داشتند با افزایش خشکسالی در چند سال اخیر و کاهش 
چشمگیر حجم ورودی آب از رودخانه اترک تنها راه برون رفت از 
وضعیت فعلی را نزول رحمت آسمانی و پیگیری مسوولان استانی و 

کشوری برای تامین آب از مناطق بالادست می دانند.
وقوع سیلاب اگر برای هر نقطه ای از ایران همراه با خسارت باشد 
برای مردم ساکن در اطراف تالاب ها که با خشکسالی شدید دست به 
گریان هستند نعمتی بزرگ محسوب می شود چرا که ورود هر قطره از 
رواناب های جاری به این ذخیرگاه های طبیعی با کمک به تداوم زندگی 

گونه های مختلف جانواری و گیاهی آن برابر است.
وجود علف شور، جارو ترکمنی، سلمه سفید، گزشاهی، خارشتر 

و یوالف و زیست پستاندارانی نظیر روباه معمولی، روباه سردم سیاه 
(ترکمنی)، گربه دشتی، شغال، گراز، تشی، جردبزرگ، جردلیبی و 
موش صحرایی و خزندگانی مانند قورباغه مردابی، وزغ سبز، الک پشت 
برکه ای، الک پشت افغانی، انواع مارمولک ، کورمار سلیمانی، مارآبی، 
شامل  ماهی  انواع  و  افعی  و  کفچه مار  تیرمار،  مارآتشی،  مارچلیپر، 
فیتوفاک،  گامبوزیا،  ماهی،  اسبله  کلمه،  پاروا،  سرگنده،  »گاوماهی، 
کپور، آمور، کاراس و سیاه ماهی« و حضور طیف وسیعی از پرندگان 
آبزی، کنارآبزی و خشکی زی از جاذبه های تالاب های گلستان محسوب 
می شود که این روزها خشکسالی بر ادامه حیات آنها هم تاثیر مستقیم 
گذاشته است و هر چقدر که سطح خشکی گسترده تر شود به همان 

نسبت از جمعیت جانوری و گیاهی منطقه هم کاسته خواهد شد.

 کسب رتبه دوم عملکرد پاسخگویی شرکت توزیع برق استان اصفهان در سال 1400
با توجه به کاهش بارندگی ها در سال گذشته و افزایش مصرف برق، مدیریت مصرف و کنترل پیک بار در 
تابستان سال 1401 بسیار حائز اهمیت است و در اولویت برنامه های شرکت توزیع برق استان اصفهان قرار دارد.
با توجه به کاهش بارندگی ها در سال گذشته و افزایش مصرف برق، مدیریت مصرف و کنترل پیک بار در 
تابستان سال 1401 بسیار حائز اهمیت است و در اولویت برنامه های شرکت توزیع برق استان اصفهان 

قرار دارد. در همین راستا طرح های کاهش پیک بار طبق ضوابط توانیر اجرا می شود.
 شــرکت توزیع برق اســتان اصفهان در ســال 1400 رتبــه دوم عملکرد برنامه های پاســخ گویی 
بار شــرکت های توزیع گروه شــماره 1 را کســب کرد که در بخش صنعتی 382 مــگاوات، در بخش 
کشــاورزی 310 مگاوات، در بخــش اداری 11 مگاوات و در بخش مولدهــای خود تأمین 16 مگاوات 
کاهــش بــار غیر هم زمان را با پرداخت حدود 28 میلیارد تومان به همراه داشــته اســت. در طرح های

 کاهش پیک بار همه مشترکان صنعتی، اداری، کشاورزی، ایستگاه های CNG مطابق با ساعات تعیین شده 
در ضوابط با کاهش مصرف برق خود در برنامه های کاهش پیک مشارکت می کنند.

 به همین منظور طبق توافق صورت گرفته بین وزارت نیرو و وزارت صمت، مشترکان صنعتی داخل و 
خارج شهرک های صنعتی مطابق با برنامه از قبل تعیین شده هفته ای یک روز به مدت 24 ساعت موظف 
به کاهش بار خود به میزان 90 درصد بوده که از طریق سامانه پایش شرکت توزیع برق استان اصفهان، 
مصرف این دسته از مشترکان پایش شده و در صورت عدم همکاری محدودیت بار برای آنها اعمال می شود.
 همچنین طبق مصوبه هیئت وزیران مورخ 24 اردیبهشت 1401 همه دستگاه های اجرائی موظف اند 
نسبت به کاهش مصرف برق در ساعات اداری به میزان حداقل 30 درصد نسبت به مصرف دوره مشابه 
سال گذشته و در ساعات غیراداری به میزان 60 درصد با اولویت خاموش کردن روشنایی غیرضروری و 
سامانه های سرمایشی اقدام کنند. همچنین مشترکان کشاورزی، ملزم به قطع برق الکتروپمپ چاه های آب 
به میزان پنج ساعت روزانه از ساعت 12 تا 17 هستند و بهای برق این مشترکان در سایر ساعات شبانه روز 
به صورت رایگان محاسبه می شود. همچنین مشترکان اداری با مشارکت در طرح اینترنت اشیا، کنترل بار 
وسایل سرمایشی خود را با نصب سخت افزار مناسب روی مدار تغذیه آنها با قابلیت قطع و وصل از راه دور 
در اختیار شرکت توزیع برق قرار می دهند. مشترکان برق ایستگاه های گاز طبیعی فشرده CNG می توانند 
با کاهش دیماند مصرفی خود در ساعات اوج بار شبکه برق، حداقل به مدت دو ساعت در روز در محدوده 

ساعات 12 تا 16 در طرح تشویقی مشارکت کنند.

 معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری اصفهان:
200 دستگاه اتوبوس فرسوده در اصفهان بازسازی می شود  

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری اصفهان از بازسازی و بهره برداری از  200 دستگاه اتوبوس 
فرسوده به عنوان یکی از پروژه های شاخص این معاونت خبر داد.

به گزارش اداره ارتباطات رسانه ای شهرداری اصفهان، حسین حق شناس با بیان اینکه بازسازی 
و نوســازی ناوگان اتوبوســرانی شهرداری اصفهان یکی از برنامه های مهم و در دست اقدام از سوی 
معاونت حمل و نقل و ترافیک شهرداری اصفهان است، گفت: در این راستا بازسازی و بهره برداری 
از  200 دســتگاه اتوبوس فرســوده را در دســتور کار قرار داده ایم .او افزود: این پروژه با هزینه ای 
بالغ بر 200 میلیارد تومان از ســوی شرکت واحد اتوبوسراني شهرداري اصفهان طی دو سال انجام 
می شــود و در سال 1402 به بهره برداری می رســد.حق شناس خرید 173 دستگاه اتوبوس جدید 
توســط شرکت خودروســاز را از دیگر پروژه های شرکت واحد اتوبوسراني دانست و خبر داد: خرید 
این اتوبوس ها با مشــارکت دولت بوده و20 درصد هزینه آن را شهرداری پرداخت می کند.به گفته 
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری اصفهان، هر اتوبوس 3 میلیاد و 700 میلیون میلیارد تومان 

قیمت دارد که 20 درصد آن از سوی شهرداری اصفهان پرداخت می شود.

 صــادرات اولیــن محمولــه میلگــرد ذوب آهن اصفهــان به اروپای شــرقی
محمولــه  اولیــن  شــرکت،  صــادرات  و  بازاریابــی  مدیریــت  مجموعــه  تــلاش  بــا 
میلگــرد تولیــدی ذوب آهــن اصفهــان به کشــورهای اروپای شــرقی صــادر و حمــل گردید.
محمــد نورانیــان مدیر بازاریابی و صادرات شــرکت با بیان این مطلب افزود: “ طی یکســال اخیر 
شــاهد چنــد اتفاق تاثیرگذار بر بازارفولاد در کشــور های همســایه و منطقه بــوده ایم که از آن 
جملــه می تــوان به تغییر دولت حاکم در افغانســتان به عنوان یکــی از مهمترین بازارهای هدف 
صادراتــی و محدودیــت شــدید صادرات فولاد به این کشــور و همچنین جنــگ در اوکراین و به 
دنبال آن ســقوط شــدید قیمت فولاد  اشــاره کرد که این عوامل در کنار رقابت منفی قیمتی رقبا 
و ادامه شــرایط ناشــی از تحریم ها، فرآیند صادرات محصولات فولادی را  وارد فاز جدیدی نمود.
در واکنش به این شــرایط، استراتژی توســعه بازارهای صادراتی در دستور کار قرار گرفت و پس از 
مذاکرات فشرده قرارداد صادرات محموله میلگرد منعقد و محموله مذکور برای اولین بار توسط واگن 

های اروپایی به طور مستقیم از محل کارخانه تا اروپای شرقی حمل گردید.
 وی  در ادامه افزود: “ امروزه  بیش از گذشــته نیازمند تمایز در مقایســه با رقبا هســتیم و در 
این راســتا گسترش صادرات به کشــورهای اروپایی به دلیل توانمندی های ذوب آهن در مقایسه 
با  سایر رقبا و از طرفی فرصت ایجاد شده برای جایگزینی در برخی بازارهای سنتی رقبای منطقه 
ای، از اهمیت به ســزایی برخوردار می باشــد؛ بدین منظور پیگیری و تمدید گواهینامه CARES از 
کشور انگلستان و همچنین اخذ گواهینامه HOMOLOGATION  از کشور آلمان انجام گردیده است.“
لازم به توضیح است شرکت ذوب آهن اصفهان به عنوان اولین و تنها دارنده گواهینامه های معتبر 

یاد شده در ایران، از این پس قادر به صادرات محصولات خود به کشورهای اروپایی خواهد بود. 

4 اقامتگاه بومگردی عشایری در جشنواره کوچ یاسوج راه اندازی شد
یاســوج -  سرپرست معاونت گردشــگری اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
کهگیلویه و بویراحمد گفت: چهار اقامتگاه بوم گردی عشایری در جشنواره فرهنگ عشایر ایران زمین 
کوچ در یاســوج راه اندازی شد.فرشــید کرمی افزود: معرفی آداب و رسوم زندگی عشایری با هدف 
جذب گردشگر و سرمایه گذار از مهم ترین اهداف راه اندازی این اقامتگاه های بوم گردی بوده است.
وی تصریح کرد: این اقامتگاه غذاهای محلی و ســنتی عشــایر کهگیلویه و بویراحمد پخت می 
شود که مورد استقبال تعداد زیادی از بازدیدکنندگان قرار گرفته است.کرمی ادامه داد: گردشگری 
عشــایری یکی از ظرفیت های بزرگ کهگیلویه و بویراحمد است که نیازمند معرفی بصورت ملی و 
بین المللی است. سرپرست معاونت گردشگری کهگیلویه و بویراحمد ابراز داشت: برگزاری ششمین 
جشــنواره ملی فرهنگ عشــایر ایران زمین کوچ نقش بسزایی در معرفی ظرفیت های گردشگری از 
جمله گردشگری عشایری این استان دارد.سرپرست معاونت گردشگری کهگیلویه و بویراحمد افزود: 
ششــمین جشنواره ملی فرهنگ عشــایر ایران زمین کوچ از 19تیرماه 1401در یاسوج افتتاح شده 

و تا 23تیرماه ادامه دارد.

 آمار مبتلایان به کرونا در گلستان سه رقمی شد
گرگان -  سرپرست دانشگاه علوم پزشکی گلستان گفت: در نتیجه کم توجهی به رعایت شیوه نامه های 
بهداشتی و فاصله گذاری اجتماعی، تعداد بیماران کرونایی بستری در مراکز درمانی استان سه رقمی شد.
به گزارش از روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی گلستان، سعید گل فیروزی اظهار داشت: روز گذشته 
85 بیمار کرونایی در مراکز درمانی استان بستری بودند که این تعداد امروز به 100 نفر رسید که از این 

تعداد 17 نفر در بخش مراقبت های ویژه درمان می شوند و وضعیت هفت بیمار نیز وخیم است.
پنج شهرستان کردکوی، بندر ترکمن، علی آبادکتول، گمیشان و گالیکش در وضعیت زرد و گنبدکاووس، 

گرگان، بندرگز، مراوه تپه، آزادشهر، کلاله، رامیان و مینودشت نیز در وضع آبی شیوع کرونا قرار دارند.
سرپرست دانشگاه علوم پزشکی گلستان یادآور شد: با توجه به روند افزایش مبتلایان به کرونا با سویه 
جدید در کشور، در استان نیز شاهد افزایش مبتلایان هستیم که در این شرایط مردم باید دستورالعمل ها و 
نکات بهداشتی فردی و جمعی را رعایت کنند.وی اضافه کرد: استفاده از ماسک در همه فضاها و مکان های 
روباز و سربسته در شهرهای قرمز و نارنجی، استفاده از این وسیله بهداشتی در فضاهای روباز در شهرهای 
زرد، رعایت فاصله گذاری اجتماعی و شرکت نکردن در تجمعات و رعایت بهداشت فردی همچنان توصیه 
می شود.سرپرســت دانشگاه علوم پزشکی گلســتان گفت: دورهمی های خانوادگی، جشن و عزاداری به 
خصوص در اماکن سرپوشــیده، رستوران ها و تالارهای با فضای سرپوشیده، کاهش استفاده از ماسک و 
رعایت نکردن فاصله گذاری از جدی ترین عوامل افزایش مبتلایان به کرونا در گلستان طی هفته گذشته بود. 

 افزایش 52 درصدی صادرات از بندر امام خمینی )ره( خوزستان
اهواز -  مدیرکل گمرک بندر امام خمینی(ره) گفت: میزان صادرات از این بندر در سه ماه نخست امسال 

از نظر وزنی هشت درصد و از نظر ارزشی ریالی 52 نسبت به مدت مشابه پارسال افزایش داشته است.
علیرضــا توکل با بیان کرد: صادرات از اداره کل گمرک بندرامام خمینی (ره) در این مدت، به ارزش 
وزنی یک میلیون و683 هزار و 318 تن و به ارزش ریالی 204 هزار و 570 میلیارد و 921 میلیون ریال 
معادل 829 میلیون و 822 هزار و 318 دلار بوده اســت.وی افزود: عمده کالاهای صادراتی از بندر امام 

خمینی(ره) شامل کلینگر، کود اوره ، شمش فولادی سیمان ، پروپان، پنتان، بوتان و ورق فولادی بود.
توکل ادامه داد: همچنین کالاهای صادراتی از گمرک منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی در بندرامام 
خمینی (ره) نیز شامل گوگرد، نفتای سنگین، پروپان، متانول ، اوره گرانول ،آمونیاک پروپان و  ریفورمیت بود.
مدیرکل گمرک بندر امام خمینی(ره) بیان کرد: کشورهایی هدف صادرات کالاهای منطقه ویژه اقتصادی 

پتروشیمی، امارات، کویت، چین، ترکیه، افغانستان، هندوستان، عراق و تایلند بودند.
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 عبــاس جندقی زاده -   مــرز اقتصاد|
مدافع سابق تیم ملی می گوید نابسامانی فدراسیون 
به تیم ملی ســرایت کرده و باعث دو دستگی شده 

است.
محمد نصرتی، درباره اتفاقات اخیر و دو دستگی 
در تیــم ملی اظهار کرد: این شــرایط که گریبان 
تیم ملی را گرفته اصلا خوب نیســت و منشــا آن 
نابسامانی فدراســیون فوتبال اســت. فدراسیون 
اســتقلال و قدرت کافی در تصمیم گیری را ندارد. 
این مسائل به تیم ملی منتقل می شود. حواشی دور 
و بر تیم ملی بعد از بازی با کانادا بیشــتر شد چون 
برنامه ها بهم خورد و باعث شد اعتراضات بازیکنان 

بیشتر شود.
او در رابطه با ســابقه دو دســتگی پیش از جام 
جهانــی 2006 گفت: آن موقــع اختلاف نظر بین 
ســازمان تربیت بدنی و فدراســیون فوتبال شکل 
گرفت و همین مســاله وارد تیم ملی شــد. البته 
برخــی از بازیکنــان تیم ما مصــدوم بودند و این 
در نتیجه نگرفتن تیم ملــی تاثیرگذار بود. در آن 

ســال ها اصلا بازیکنان نمی توانســتند اظهار نظر 
کننــد اما در این برهــه از زمان بازیکنان تیم ملی 
به وضوح درباره سرمربی تیم ملی نظر می دهند و 

حاشیه ایجاد می کنند.
مدافع ســابق تیم ملی اضافه کرد: نابســامانی 
فدراســیون به تیم ملی ســرایت کرده و این باعث 

شده شرایط تیم به اینجا کشیده شود. به نظر من 
مدیر تیم ملی باید این مساله را پیگیری و کنترل 
می کرد. هماهنگی در تیم ملی بســیار مهم است و 

متاسفانه این هماهنگی وجود نداشت.
او درباره برکناری اســکوچیچ گفت: این مربی 
در آن اوضاع بد تیم ملی مســئولیت تیم ملی را به 

عهده گرفت و به هر حال هدایت تیم ملی ایران در 
کارنامه اش ثبت شد اما با همه این مسائل توانست 
خوب کار کرد. هیچ مربی داخلی هم این تیم را قبول 
نکرد و اســکوچیچ توانست موفق شود. اسکوچیچ 
ایرانی نبود و فشار آن چنانی روی او وجود نداشت 
و اگر مربی ایرانی می آمد و موفق نمی شــد، اوضاع 
بدی را تجربه می کرد.مدافع سابق تیم ملی با بیان 
این که اســکوچیچ انصافا با تمام حواشی  خوب کار 
کرد، گفت: اگر یک درصد مربی خارجی دیگری قرار 
است جایگزین او شود، باید یک مربی بسیار بزرگ 
خارجی باشد. جام جهانی برای بسیاری از مربیان 
کارنامه خوبی خواهد بود و پول هم شاید برایشان 
مهم نباشد. می توانیم از این مربیان بزرگ استفاده 

کنیم که قطعا به فوتبال ما کمک می کنند.
او درباره شایعه بازگشت کارلوس کی روش گفت: 
موافق حضور او نیستم چون 8 سال در فوتبال ایران 
کار کرد و هر چیزی کــه باید را آموزش دادند. 8
سال فرصت کمی نیست و در این مقطع بازگشت 

او درست نیست.

بهترین گزینه برای سرمربیگری تیم ملی فوتبال کیست؟

تاوان اشتباه در آسیایی را دادیم
سرمربی تیم ملی کشتی آزاد نوجوانان با بیان اینکه نسبت به ترکیب آسیایی، 3 تغییر در رقابت های جهانی داریم، گفت: هدفمان حضور قدرتمند در این مسابقات است.مجید ترکان، درباره آماده سازی تیم ملی 
کشتی آزاد نوجوانان برای حضور در رقابت های قهرمانی جهان، اظهار کرد: در رقابت های قهرمانی آسیا از آنجا که بچه ها هیچ تجربه حضور در میدان خارجی را نداشتند، توانستند تجربه خوبی را برای حضور در رقابتهای 

قهرمانی جهان کسب کنند. 
در مجمــوع حرکــت تیــم ملــی رو به جلو اســت. ایــن بچه هــا در دوران کرونا بودنــد و در بخــش نونهالان تجربــه ای نداشــتند و یکبــاره وارد رده نوجوانان شــدند. به همین 
دلیــل ایــن موضــوع در کارشــان تاثیر زیادی داشت.ســرمربی تیم ملی کشــتی آزاد نوجوانان، خاطرنشــان کــرد: نفرات ما در شــرایطی عازم رقابت های آســیایی شــدند که هیچ 
تجربــه خارجــی نداشــتند و فقــط در جــام موحــد که یک رویــداد داخلی بــود به میــدان رفتند. کشــورهای دیگر ســرمایه گذاری بســیار خوبی در بخــش نوجوانان کــرده اند

 و اینطور نیست که فکر کنیم کار راحتی در رقابت های بین المللی داریم.
 از سوی دیگر مهمترین هدف آن ها برای سرمایه گذاری در نوجوانان، پشتوانه سازی برای رده بزرگسالان است تا در سال های آینده به مشکل برنخورند.وی با بیان اینکه شیوه مبارزه 
در مسابقات جهانی با آسیایی متفاوت است، گفت: کشتی گیران آسیا بیشتر سرعتی کار می کنند و کمتر در بخش استقامتی کار می کنند اما در جهانی مقابل تیم هایی مثل آمریکا باید 
قدرت بدنی را هم چاشنی کار کنیم تا بتوانیم به نتیجه دلخواه برسیم. این ها مواردی است که در اردوها روی آن ها کار می کنیم و سعی می کنیم با استفاده از تجربه حضور در قهرمانی 
آسیا، ایرادات کارمان را برطرف کنیم.ترکان درباره کسب عنوان چهارمی آسیا با اشتباهات فاحش کادر فنی ایران در وزن کشی مسابقات، گفت: ما با از دست دادن سکوی مسابقات، تاوان 
اشتباهاتمان را دادیم. با توجه به کاری که کرده بودیم باید نتیجه بهتری می گرفتیم اما متاسفانه به دلیل اشتباه خودمان، حضور بر روی سکو را از دست دادیم. مطمئنا نفرات بسیار خوبی 

را در تیممان داریم که می توانند پشتوانه های خوبی برای کشتی ایران باشند.

 خاقانی مصدوم شد
بازیکن تیم فوتبال استقلال به علت پارگی رباط صلیبی از همراهی آبی پوشان پایتخت محروم شد.

 سبحان خاقانی، مهاجم تیم فوتبال استقلال به علت مصدومیت از ناحیه رباط صلیبی زانوی پای 
راست، تا مدتی در تمرینات استقلال حضور نخواهد داشت.

این بازیکن که گفته می شــود در جریان اولین جلسه تمرینی استقلال دچار این مصدومیت شده 
است، روز گذشته تست ام آرآی گرفت تا وضعیت مصدومیتش به طور دقیق مشخص شود و فعلا تحت 

نظر کادر پزشکی استقلال است تا زانوی خود را زیر تیغ جراحان بسپارد.

 ماجرای پرسپولیس - استوکس به خط پایان رسید
داستان باشگاه پرسپولیس با مهاجم پرحاشیه خودش به پایان رسید.

، باشــگاه پرســپولیس اقداماتی را                            برای باز کردن پنجره نقل و انتقالات این باشگاه انجام داده و به 
نظر می رسد تا هفته آینده پنجره نقل و انتقالات باشگاه پرسپولیس که بسته شده بود، باز شود.باشگاه 
پرســپولیس در روزهای اخیر مطالبات آنتونی اســتوکس مهاجم ایرلندی اسبق خود را                            به حساب او 
واریز کرد و حالا منتظر است تا این پول که از طریق صرافی واریز شده به حساب این بازیکن بنشیند 
تا مطالبات استوکس تسویه شود.استوکس که با حاشیه های زیادی که داشت از پرسپولیس جدا شد، 
به محض دریافت پول، ایمیلی به فیفا خواهد زد تا دریافت طلبش را                            تایید کند و بعد از این موضوع 
فیفا پنجره نقل و انتقالات پرسپولیس را                            باز خواهد کرد.در صورت رقم خوردن این اتفاقات باید منتظر 
بود تا پنجره نقل و انتقالات باشگاه پرسپولیس طی روزهای آینده باز شود و بازیکنان جدید این تیم 

بتوانند قرارداد خود را                            به صورت رسمی ثبت کنند. 

 موش و گربه بازی در نیاورید!
ابراهیم قاسمپور، سخنگوی کمیته فنی فدراسیون فوتبال گفت: موش و گربه بازی درنیاورید و توپ 

مشخص شدن وضعیت اسکوچیچ را در زمین من نیندازید.
ابراهیم قاســمپور می گوید:»اینکه بگوییم نباید فلان موضوع را می گفتید درســت نیســت. از ما 
درخواســت کردند به عنوان اعضای کمیته فنی نظر خود را در مورد اسکوچیچ بگوییم. موارد فنی را 
کنار بحث های مدیریتی این مربی قرار دادیم و در نهایت به این جمع بندی رســیدیم که او نمی تواند 
به تیم ملی کمک کند. این نظر را نیز اعلام کردیم. آیه قرآن که غلط نشده است. تصمیم گیرنده نیز 

خود اعضای هیأت رئیسه هستند و تکلیف را مشخص کنند.«
او ادامه داد:»با ماجدی در آن جلسه تلفنی صحبت کردیم. او نیز اعلام کرد هرچه نظر کمیته فنی 
باشد مورد تأیید من نیز هست زیرا خودش به دلیل انجام یک کار مهم نمی توانست به جلسه کمیته 
فنی بیاید. شاید این کار هم اساسی تر از حضور در جلسه کمیته فنی بود اما تلفنی در جریان مسائل 
قرار گرفت.برای جمع بندی جلسه به این نتیجه رسیدیم که همان موضوعی را که در جمع خبرنگاران 
گفتم، بگوییم. همانگونه که خیلی از چیزهای دیگر را که می توانســتیم بگوییم، نگفتیم. اما درمورد 
اینکه می خواهند توپ را در زمین ما بیندازند باید بگویم فوتبالم در جوانی بد نبود و اگر آقایان فوتبال 
بازی  کردن شان خوب نبود مقداری روپایی تمرین کنند.«قاسمپور در پایان گفت:»بحث من این است 
چرا زودتر تکلیف اسکوچیچ مشخص نمی شود تا موضوع تا این اندازه کش و قوس پیدا نکند. مشخص 
شدن وضعیت اسکوچیچ خیلی طولانی شده است. خودشان باید یکبار تصمیم بگیرند تا پس از تأیید 

یا رد کمیته فنی آن را اعلام کند. همیشه عادت داریم کار را دقیقه 90 بیندازیم.« 

 استارت فرهاد مجیدی در امارات
سرمربی سابق استقلال کارش را با اتحاد کلباء امارات به صورت رسمی آغاز کرد.

 فرهاد مجیدی ماه گذشته به صورت رسمی با باشگاه اتحاد کلباء امارات قراردادی یک ساله و قابل 
تمدید برای سال دوم امضا کرد.در همین رابطه فرهاد مجیدی شب گذشته به صورت رسمی کارش 
را با حضور در تمرینات اتحاد کلباء آغاز کرد.اســتارت ســرمربی سابق استقلال با اتحاد کلباء بازتاب 
گسترده ای در رسانه های امارات داشت. نشریه »الاتحاد« از تعبیر استارت ستاره سابق الوصل و العین 
با اتحاد کلباء استفاده کرد.بسیاری از صفحات خبری امارات با انتشار تصویر مجیدی در کنار گابریل 
پین ایتالیایی نســبت به عملکرد خوب اتحاد کلباء در فصل جدید ابراز امیدواری کردند.مجیدی این 

روزها به دنبال تجدید قوای تیمش در فصل جدید است.

 پروین پیراهنش را به ستاره پرسپولیس داد
ســروش رفیعی در فصل جدید لیگ برتر دوباره شماره 7 پرسپولیس را برتن خواهد کرد. سالها 
بود شــماره 7 پرســپولیس به خاطر احترام به علی پروین بایگانی شــده بود و در سالهای اخیر در 
معدود دفعاتی این شــماره پیراهن بین چند بازیکن دســت به دست شد. آخرین بار سروش رفیعی 
این شــماره پیراهن را بر تن کرد و پس از جدایی اش از پرســپولیس این شــماره دیگر به بازیکن 
دیگری نرســید.حال دوباره با بازگشــت سروش رفیعی به پرسپولیس، او علاقه مند بود تا شماره 7

ســرخها را برتن کند و به همین خاطر از علــی پروین اجازه و رخصت گرفت. گویا علی پروین هم 
مشــکلی با این اتفاق ندارد و به نوشــته روزنامه خبرورزشی حتی پروین بابت این اتفاق به سروش 

رفیعی تبریک گفته است. 

 عملکرد ستاره جدید استقلال در لیگ برتر
پیمان بابایی یکی از خریدهای جدید استقلال برای فصل آینده است. پیمان بابایی، مهاجم فصل 
گذشته تراکتور چند روز قبل به استقلال پیوست تا فصل آینده در جمع آبی پوشان به میدان برود.او 
سابقه حضور در تراکتور، ماشین سازی، گسترش فولاد و سومقاییت آذربایجان را در کارنامه دارد و 
در فصل نقل و انتقالات پیشنهاداتی از چند تیم مدعی هم داشت. جدایی این ستاره تراکتور باعث 
خشــم هواداران تیم تبریزی هم شــده بود و حتی مدیران این باشگاه هم موضع گیری تندی علیه 
پیمان بابایی داشتند.بابایی که فصل قبل در لباس تراکتور موفق به زدن پنج گل شد در دو فصل و 
نیم گذشته مجموعا 59 بازی لیگ برتری انجام داده و 16 گل و دو پاس گل به ثبت رسانده است.

 یک بازیکن دیگر از پرسپولیس جدا شد
یکی دیگر از بازیکنان پرســپولیس در ســکوت خبری از این تیم جدا شده تا بتواند به تیمی برود 
که آنجا بازی کند. در حالی که باشگاه پرسپولیس همچنان به دنبال جذب بازیکن برای تکمیل کادر 
بازیکنان در لیگ بیست و دوم هستند، اما یکی دیگر از بازیکنان پرسپولیس در روزهای اخیر از این 
تیم جدا شده تا راهی تیم دیگری شود.امیرمحمد یوسفی دروازه بان جوان تیم پرسپولیس که در یکی 
دو فصل گذشــته به عنوان گلر ســوم در این تیم حضور داشته، در روزهای اخیر از جمع سرخ پوشان 
جدا شــده و قصد دارد راهی تیمی شــود تا بتواند بازی کند.یوسفی قرار است با عنوان بازیکن قرضی 
راهی یک تیم دیگر شود. کادر فنی پرسپولیس هم با این مسئله موافقت کرده و به همین خاطر این 

دروازه بان جوان در روزهای اخیر در تمرینات سرخ پوشان حضور ندارد. 

 بازگشت کاپیتان تیم ملی به قطر
بنا بر اعلام باشگاه الشحانیه اشکان دژاگه باید از چهارشنبه در تمرینات این تیم حاضر شود.

بازگشــت این بازیکن به ایران برای رفع مصدومیت این شــائبه را به وجود آورد که اشکان دژاگه 
کاپیتــان ســابق تیم ملی یک بار دیگر بازی خود را در تیم هــای ایرانی دنبال خواهد کرد اما وی به 
واسطه قراردادی که با تیم الشحانیه دارد باید به اردوی این تیم برگردد.الشحانیه یکی از 8 تیم حاضر 
درلیگ یک قطراســت. لیگی که در آن در نهایت تیم قهرمان برای صعود به لیگ ســتارگان قطر باید 
با تیم آخر این مسابقات در مرحله پلی آف بازی کند و این سیاست گذاری نشان می دهد صعود به 
لیگ ســتارگان قطر برای تیم های دســته اولی بسیار سخت است.اشکان دژاگه فصل گذشته هم در 

این تیم بازی می کرد که به سبب مصدومیت به تهران برگشت تا آسیب دیدگی خود را رفع کند. 

 صدای اعتراض از رختکن پرسپولیس بلند شد
عدم تحقق وعده های مالی مدیرعامل باشگاه پرسپولیس باعث دلخوری اعضای تیم شده است.

تمرینات پیش فصل پرسپولیس با بازیکنان قدیمی و تازه وارد این تیم در حالی پیگیری می شود 
که عدم تحقق وعده های مالی مدیرعامل دردســر ساز شده است.رضا درویش که در روزهای ابتدایی 
نقل و انتقالات تابستانی توانست با خریدهای خود در دل هواداران جا باز کند حالا با مشکل مربوط 

به تسویه با اعضای فصل گذشته تیم روبرو است.
کمک مالی یکی از هواداران متمول پرسپولیس برای جذب علیرضا بیرانوند، سروش رفیعی، مرتضی 
پورعلی گنجی، محمد مهدی احمدی، سعید صادقی، دانیال اسماعیلی فر و گئورگی گولسیانی سبب 
شــد تا تنها آنها بتوانند پولی را از این طریــق دریافت کنند اما هیچیک از آنها همچون قدیمی های 

پرسپولیس نتوانستند مبلغی از قرارداد فصل پیش رو را بگیرند.
درویش به بازیکنانی که از فصل گذشــته در لیســت پرسپولیس ماندند اعلام کرده بود 20 درصد 
باقیمانده از قرارداد آنها را در دهه نخست تیر ماه می پردازد اما تا کنون موفق به عملی کردن وعده اش 
نشده است.همین امر باعث شروع اعتراضات در رختکن تیم شده تا یحیی گل محمدی نیز در جریان 
آن قرار بگیرد و مانند فصل گذشته خواستار عمد توجه به این موضوع شده است تا پرسپولیس دچار 
بحران در پیش فصل نشود.درخواست یحیی با موافقت بازیکنان با تجربه تیم روبرو شده است اما آنها 
نیز اعلام کرده اند کاســه صبرشان در حال لبریز شدن اســت که می تواند تبعات بدی برای مدیریت 

تیم داشته باشد.

سرمربی آلومینیوم اراک می گوید هزینه اردوی خارجی را صرف جذب 
2 بازیکن خارجی خواهند کرد.

مهدی رحمتی درباره وضعیت اردوی تیمش اظهار کرد: سعی کردیم 
طبق برنامه  پیش برویم و بعد از تمرینات اراک یک اردوی 9 روزه را در 
شهریار تدارک دیدیم. هفته اولش با برگزاری یک دیدار دوستانه مقابل 
امیدهای پرسپولیس به پایان رسید. از آن ها تشکر می کنم که با ما بازی 
کردند. بازیکنان امروز ریکاوری دارند، فردا استراحت می کنند و از پس فردا 
هفته سوم تمرینات را شروع می کنیم. با توجه به کمبودهایی که داشتیم 

وارد بازار نقل و انتقالات شدیم.
او ادامه داد: تیم  فصل گذشــته را حفظ کردیم و تمایلی به جدایی 
همین تعداد بازیکن که جدا شدند را هم نداشتیم. با این حال بازیکنان 
خیلی خوبی به تیم اضافه کردیم و کمی زمان می برد تا بازیکنان جدید 
با تیم هماهنگ شوند. سعی کردیم بازی های تدارکاتی خوبی را تا شروع 
لیگ برتر داشته باشیم. بعد از پایان این اردو به اراک می رویم و یک بازی 
دوستانه هم آنجا خواهیم داشت و بعد از آن دوباره به تهران می آییم و 
در آن اردو 4 یا 5 مسابقه برگزار خواهیم کرد تا به آمادگی کامل برسیم.

ســرمربی آلومینیوم اراک اضافه کرد: اردوی خارجی نداریم و سعی 
کردیم به جای هزینه هایی که قرار اســت برای اردوهای خارجی صرف 
شود، بازیکنان خوب جذب کنیم. مجموعه بازیکنان ما تکمیل هستند و 
نیاز به نفرات خاصی داریم اما با مصوبه هیات مدیره 2 بازیکن خارجی 
به ما اضافه خواهند شد تا در خط جلوی زمین مان دیگر مشکل خاصی 

نداشته باشیم. این مشکل در فصل گذشته ما را اذیت کرده بود.
او درباره زمان بندی فشرده لیگ گفت: در فصل های گذشته این برنامه 
وجود داشت اما باید برنامه تمرینی درستی وجود داشته باشد و شرایط 
ریکاوری خوب فراهم شود. امکانات لازم سخت افزاری نیاز است و اگر 
این امکانات وجود نداشته باشد، بازیکنان آسیب می بینند و این آسیب 
به تیم می رسند.رحمتی درباره وضعیت تیم ملی بیان کرد: نمی خواهم 
به حواشی بپردازم و باید فوتبالی حرف بزنیم. آقای اسکوچیچ در شرایطی 
که کمتر کسی این تیم را به عهده می گرفت، پذیرفت سرمربی تیم ملی 
باشــد و در حالی که داشتیم از جام جهانی حذف می شدیم، تیم را به 

جام جهانی برد اما متاسفانه در فوتبال ما برخی باتوجه به منافع خودشان 
صحبت می کنند و تصمیم می گیرند. همه می گوییم ایرانی هستیم و مرام 
و معرفت داریم اما با اسکوچیچ که تیم ملی را در شرایط سخت به جام 

جهانی برد این گونه رفتار می شود.
او اضافه کرد: باید اجازه می دادیم اسکوچیچ کارش را انجام دهد. اگر 
کی روش در آن برهه از زمان سرمربی تیم ملی می شد هم اکنون می گفتم 
حق او است که تیم را به جام جهانی ببرد. ما باید به اسکوچیچ امکانات 
می دادیم و بعد از او توقع نتیجه می داشتیم. اردوی قطر را دیدید که چه 
شرایط بدی ایجاد شده بود. امکانات را برای او فراهم نکرده بودیم و به 

نظر من حق او است که با تیم ملی به جام جهانی برود.
سرمربی آلومینیوم اضافه کرد: امیدوارم کسانی که برای فوتبال ایران 
تصمیم می گیرند که خواسته هایشان را کنار بگذارند و تصمیمات فوتبالی 
گرفته شود. این بحث ها و صحبت ها بین بازیکنان هم در سال های حضور 
خودمان در تیم ملی هم وجود داشت و ما سعی نمی کردیم به این مسائل 
بپردازیم. من با بازیکنان تیم ملی ارتباط دارم و صمیمی هستیم. از آن ها 

می خواهم تمرکزشان بیشتر روی فوتبالشان باشد.
او ادامه داد: بگذارند کسانی که صاحب فوتبال هستند برای فوتبال 
ایران تصمیم بگیرند. از بازیکنــان می خواهم تا پای جان برای فوتبال 
ایران تا پای جان برای تیم ملی ایران زحمت بکشند و هر چه که دارند 
بگذارند. امیدوارم در جام جهانی بتوانیم نتایج در خور شأن فوتبال ایران 

کسب کنیم.

به جای اردوی خارجی، 2 بازیکن خارجی می گیریم

رئیس فدراسیون کشتی در کلاس یکسان سازی 
آموزش مربیان اســتان تهــران گفت: معضل اصلی 
کشتی، شیوه آموزش مربیان باشگاهی است که باید 

اصلاح شود.
کلاس یکسان سازی آموزش مربیان استان های 
تهران و قم از ســاعت 9 صبح امروز چهارشنبه 22
تیرماه و به میزبانی هیات کشــتی استان تهران به 
منظور یکسان سازی تمرینات مربیان کشتی آزاد و 
فرنگی با حضور علیرضا دبیر رئیس فدراسیون و حسن 
یوسفی افشار مشاور عالی رئیس فدراسیون در امور 
فنی در سالن دانشگاه آزاد اسلامی شهرستان رودهن 

در حال برگزاری است.
علیرضا دبیر در ابتدای این کلاس در ســخنانی 
برای شرکت کنندگان با اشــاره به اینکه روش یاد 
دادن فنون مهم است، گفت: ما در این کلاس ها به 
دنبال آموزش فن نیستیم، بلکه روش آنالیز و یادگیری 
فنــون را آموزش می دهیم. 80 تا 90 درصد معضل 
کشتی ایران مربوط به مربیان باشگاهی و شیوه آموزش 
آنهاست و ما به دنبال اصلاح این روش هستیم. اگر 
تحولی بخواهد در کشــتی صورت بگیرد باید از پایه 
باشد.رئیس فدراسیون کشتی اظهار داشت: از وقتی 
خانه های کشتی احداث شد، باشگاه های کشتی را 

در سطح محلات تعطیل کردند و کشتی از این مساله 
ضربه خورد و سبب شد تا جمعیت کشتی گیران رو به 
کاهش برود. باشگاهی که 5 تا 6 سانس در روز کشتی 
گیر آموزش می دید، به یک سانس در روز رسید.وی 
افزود: سال 98 که فدراسیون کشتی را تحویل گرفتم، 
جمعیت کشتی گیر بیمه شده به همراه پیشکسوتان 
که کارت کشــتی داشتند، تنها 30 هزار نفر بود و با 
تلاش هایی که شــده است امروز این جمعیت را به 
250 هزار نفر رسانده ایم. البته این جمعیت هم کم 
است و باید افزایش پیدا کند. به همین خاطر در تمام 
سفرهای استانی از دستگاه های مختلف، از سپاه گرفته 

تا بخش های دیگر می خواهم که سالن و باشگاه در 
اختیار ما بگذارند تا باشــگاه ها زیاد شود و این باعث 

می شود مربیان کشتی هم زیاد شوند.
رئیس فدراسیون کشتی خطاب به مربیان حاضر 
در کلاس یکسان سازی تمرینات مربیان کشتی آزاد 
و فرنگی گفت: شما آن سمت کار هستید و من این 
سمت کار. کار اصلی با شما مربیان است و اتفاق اصلی 
روی تشک می افتد که کشتی گیر نتیجه بگیرد. من 
این سمت کار من در دفاع از حق کشتی و بالا بردن 
جایگاه آن تلاش می کنم و آن سمت دیگر زحمت 

اصلی با شماست.

هافبک تیم دالکورد سوئد می گوید باشگاهش به جذب وریا غفوری 
علاقه مند است اما این بازیکن دوست دارد در ایران بازی اش را دنبال 

کند.
بختیار رحمانی ، درباره وضعیت تیمش در لیگ برتر سوئد اظهار کرد: 
مشکلاتی مالی زیادی از ابتدای لیگ برای ما به وجود آمده بود. دو سه 
ماه ابتدایی لیگ خیلی اذیت شدیم. تیم ما شخصی اداره می شود و در 
بحث اداری برخی قوانین باعث شده بود چنین شرایطی به وجود بیاید. 
هزینه کردن در اینجا ســخت اســت اما خدا را شکر در ادامه وضعیت 
بهتر شد. در چند هفته اول هم من به کرونا مبتلا شدم و زمان زیادی 

طول کشید تا بدنم برگردد.
او ادامه داد: شرایط نفسی من بهم ریخته بود و چند بار هم دکتر رفتم 
تا وضعیتم بهتر شود. قبلا سه بار کرونا گرفتم اما این بار بسیار بدتر به 
این ویروس مبتلا شدم. اکنون وضعیت خودم و شرایط تیمی مان کمی 
بهتر شــده است اما از نظر امتیازی خوب نیستیم. این لیگ کیفیتش 
بسیار خوب اســت و بازیکنان بسیار خوبی در این لیگ حضور دارند. 
12 بازی در این لیگ انجام دادیم و کارمان بســیار سخت است. داریم 
تلاش می کنیم اما در مقایسه با تیم های دیگر نیاز داشتیم چند بازیکن 

باتجربه جذب کنیم.
ملی پوش سابق تیم ملی درباره حواشی این روزهای فوتبال ایران و 
واکنش تندش به حمایت خداداد عزیزی از اسکوچیچ بیان کرد: من اصلا 
قصد بی احترامی به خداداد عزیزی را نداشتم اما نباید ساکت بمانیم. 
هیچ وقت چنین دو دستگی در تیم ملی وجود نداشت. چرا آقای عزیزی 
در این رابطه صحبت نمی کند؟ وقتی می بینم هیچ واکنشی نسبت به 
مسائل دیگر ندارند، به من برمی خورد. من آدم حسودی نیستم و دوستان 

نزدیکم می دانند که قبلا ارتباط خوبی با آقای اسکوچیچ داشتم. بحث من 
اصلا شخصی نیست.او ادامه داد: حرف من این بود که چرا از اسکوچیچ 
اینقدر حمایت می کنند؟ من نگفتم حتما کی روش بیاید. کی روش بیاید 
خوب است اما اگر نیاید هم مربیانی داریم که بتوانند سرمربی موفقی در 
تیم ملی باشند. اگر کی روش نباشد، از نظر کیفیت مربی ایرانی نزدیک 
او را که داریم. چرا به مربیان ایرانی میدان نمی دهند؟ این انگیزه بسیار 

خوبی برای مربیان ایرانی خواهد بود.
رحمانی اضافه کرد: ایرانی ها مربیان با کیفیتی هستند. امیر قلعه نویی 
نشان داده که مربی بزرگی است و من هم شاگرد او بودم و دیدم چقدر 
خوب کار می کند. علی دایــی هم جای بحثی ندارد. جواد نکونام هم 
می تواند گزینه مناسبی باشــد. در تیم ملی کنار نکونام بازی کردم و 
می دانم از نظر مدیریتی بسیار مثمرثمر است. امیدوارم هر اتفاقی می افتد، 

به تیم ملی کمک شود.  
بازیکن سابق استقلال درباره حضور احتمالی وریا غفوری در دالکورد و 
لیگ سوئد گفت: من بازیکن هستم و نمی توانم چندان درباره این مساله 
صحبت کنم اما همیشه با او در ارتباط هستم. ما دوست داریم در خدمت 
وریا باشیم و من هم برای این انتقال همه کارهای لازم را انجام دادم.

معضل اصلی کشتی ایران

 دالکورد به جذب وریا علاقه دارد

 منظور من باشگاه استقلال نبود
یحیی گل محمدی گفت:»بعد از بیانیه باشگاه استقلال متعجب شدم، چرا که به هیچ عنوان قصد زیر سوال بردن عملکرد آنها در نقل و انتقالات یا اقدامات مالی شان را نداشتم.«

یحیی گل محمدی ســرمربی پرســپولیس پس از بیانیه اســتقلالی ها گفت:»مجموعه اســتقلال همیشــه و همواره برایم قابل احترام بوده و به عنوان رقیب تنها در زمین مسابقه روبه روی آنها قرار داریم.من به 
هیچ عنوان قصد این مساله که عملکرد حریف را زیر سوال ببرم؛ نداشتم و مسلما تلاش آنها برای جذب بازیکن، پرداخت مطالبات از مسیر قانونی بوده است. تنها سوال من این بوده که چرا این مساله برای باشگاه 
پرســپولیس شــکل نمی گیرد و خواســتار شفاف سازی در این مورد هستم این مشــکلات نگرانی های زیادی برای همه ما و هوادارن ایجاد کرده است . من برای باشگاه استقلال و دیگر باشگاه هایی که بدون مانع 
و مشــکلی این مســاله را در حال انجام هســتند احترام قائلم و مســلما یک باشگاه حرفه ای برای دستیابی به اهداف خود، همانطور که در مصاحبه ام گفتم نیازمند این است که در نقل و انتقالات بهترین شرایط را 

دنبال کند و اردوهای مناسبی را پشت سر بگذارد.«او این را گفت و ادامه داد:»باز هم باید بگویم که منظور بنده باشگاه استقلال نبوده و برای این مجموعه همواره احترام قائلم.
 در نهایت امیدوارم با حل مشکلات پرسپولیس این باشگاه هرچه زودتر در مسیر هدف بزرگ خود و هوادارانش در فصل آتی پیش برود و مثل همیشه باعث خوشحالی آنها شود.«
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فروش 31,120

31,350

36,650

8,500

1,850

15,150,000

14,680,000

8,100,000

5,840,000

3,100,000

آخرین قیمت طلا و ارز

دلار آمریکا

یورو

پوند انگلیس

درهم امارات

لیر ترکیه

سکه طرح جدید

سکه طرح قدیم

نیم سکه

ربع سکه

سکه یک گرمی 

خرید30,850

29,820

35,900

8,120

1,720

15,120,000

14,250,000

6,950,000

5,750,000

3,250,000

تکنو لوژیتکنو لوژی

5G سامسونگ احتمالاً  A04s گلکسی
با برچسب قیمت 125 تا 135 دلار

میگوهای اقیانوس کریپتو در نمایشی با شکوه به لشگر نهنگ ها 
پیوسته اند تا به زمستان تلخ و تاریک بیت کوین پایان دهند.

 به نقل از رویترز، میگوها و نهنگ های اقیانوس ارزهای دیجیتال 
تلاش می کنند تا بیت کوین را سر پا نگه دارند تا دوران زمستانی 
آن به ســر برسد. میگوها و نهنگ ها، هر دو به عنوان هودلرهای 
بازار کریپتو شناخته می شوند - هودلرها سرمایه گذارانی هستند که 
بیت کوین (BTC) یا سایر ارزهای دیجیتال را خریداری می کنند و 
فارغ از نوسان های بازار، برای مدت طولانی نزد خود نگه  می دارند 
و از فــروش دارایی های خود امتناع می کنند. ولی این دو گروه از 
هودلرهــا، از لحاظ میزان دارایی های دیجیتال خود، تفاوت قابل 
توجهی با یکدیگر دارند؛ با وجود این، در دوره ی دشــوار کنونی 
بازار ارزهای دیجیتال، هر دو گروه، علی رغم آن که پرتفوی شان به 
شدت قرمز رنگ است، مصمم هستند که خرس ها (معامله گرانی 
که برای کاهش قیمت ها تلاش می کنند) را عقب برانند، و گرمای 

و روشنی را به بازار ارزهای دیجیتال باز گردانند.
بر اساس داده های موسسه ی تحلیلی گلسنود، مجموع میگوها 
- هودلرها یا سرمایه گذارانی که کم تر از 1 بیت کوین دارند - ماهانه 
60460 بیت کوین را به موجودی خود اضافه می کنند؛ این بالاترین 

نرخ افزایش موجودی در تاریخ ارزهای دیجیتال است.

از سویی دیگر، نهنگ ها - هودلرهایی که بیش از 1000 بیت 
کوین در اختیار دارند - 140000 کوین در ماه به موجودی خود 
اضافه کرده اند؛ این یعنی بالاترین نرخ از ژانویه ی 2021.گلسنود 
طی یادداشتی به این مسئله اشاره کرد که »بازار ارزهای دیجیتال 
بــه یک رژیم تحت رهبری هودلرها تبدیل می شــود.« اصطلاح 
هودلر (HODLer) از واژه ی انگلیسی HOLD آمده است که سال ها 
پیش یکی از معامله گران در یک فروم آنلاین در نوشتن آن دچار 
اشتباه املایی شده بود. همان طور که پیش تر گفته شد، هودلرها 
سرمایه گذارانی هستند که از استراتژی خرید و نگهداری دارایی های 

دیجیتال پیروی می کنند.
بر اســاس داده های گلسنود، ماه ژوئن امسال بدترین ماه بیت 
کوین طی 11 سال اخیر بود؛ ولی اکنون به نظر می رسد که دوره ی 
کاهش تقاضا سپری شده، زیرا ظاهرا از شیب منفی نمودار تقاضا 
برای تراکنش ها کاسته شده است؛ این مسئله نشان دهنده ی کاهش 
ورود معامله گران جدید و حفظ دارایی ها نزد سرمایه گذاران قدیمی 
یعنی هودلرها است.قیمت بیت کوین در چهار هفته ی گذشته بین 
19000 تا 21000 دلار در نوسان بوده است؛ قیمت کنونی بیت 
کوین کم تر از یک سوم سقف تاریخی خود - 69000 دلار - در 

سال 2021 است.

با توجه به احساسات صعودی قوی پیرامون دلار آمریکا، قیمت 
طلا همچنان در تلاش برای حصول به هرگونه کشش معنادار است.
 قیمت طلا تاکنون برای به دســت  آوردن هر گونه کشــش 
معناداری تلاش کرده اســت و برای ســومین روز متوالی در روز 
دوشنبه در یک باند معاملاتی باریک باقی ماند. با توجه به سقوط 
اخیر به پایین ترین ســطح از سپتامبر 2021، حدود 1733 دلار 
که در روز جمعه لمس شد، ممکن است حرکت قیمت (پرایس 
اکشن) محدود به محدوده به عنوان مرحله تثبیت قبل از مرحله 

بعدی طبقه بندی شود.
 احساســات صعودی قوی در اطراف دلار آمریکا، تقویت شده 
توســط انتظارات جنگ طلب فدرال رزرو، عاملی کلیدی بود که 
همچنــان به عنوان یک باد مخالف بــرای کالاهای دلاری عمل 
می کرد.در واقع، شاخص کلیدی دلار آمریکا نزدیک به بالاترین 
حد دو دهه اخیر ایستاد و همچنان از پذیرش فزاینده ای که فدرال 
رزرو مسیر سختگیرانه سیاست تهاجمی خود را برای مهار تورم 
حفــظ خواهد کرد، حمایت می کند. این شــرط بندی با گزارش 
خوش بینانه NFP ایالات متحده در روز جمعه تأیید شد، که نشان 
داد اقتصاد ایالات متحده 372 هزار شــغل در ژوئن ایجاد کرده 
است. این میزان کمتر از افزایش 384 هزار (از 390 هزار کاهش) 
گزارش شده در ماه مه بود، اگرچه با اختلاف زیادی از برآوردهای 

اتفاق نظر 268 هزار نفر پیشی گرفت. علاوه بر این، نرخ بیکاری با 
انتظارات بازار مطابقت داشت و بدون تغییر در 3,6 درصد باقی ماند.
چشم انداز افزایش سریع تر نرخ بهره فدرال رزرو باعث افزایش 
شدید بازده اوراق قرضه خزانه داری ایالات متحده شد، که به عنوان 
یکی دیگر از عواملی بود که به نفع دلار عمل کرد و بر طلای بدون 
بازده تاثیر گذاشت. با این حال، بدترشدن چشم انداز اقتصاد جهانی 
به محدودکردن ضررهای عمیق تر برای XAU/USD پناهگاه، حداقل 
در حال حاضر کمک کرد. سرمایه گذاران همچنان نگران هستند 
که شــرایط سخت مالی چالش هایی را برای رشد اقتصاد جهانی 
ایجاد کند. این، همراه با بحران روسیه و اوکراین و آخرین شیوع 
کووید-19 در چین، به ترس از رکود دامن زده اســت.ترکیبی از 
نیروهای واگرا، معامله گران را از شرط بندی تهاجمی باز داشت و 
برای سومین روز متوالی در روز دوشنبه منجر به کاهش قیمت ها 
شد. با این وجود، به نظر می رسد که این تعصب همچنان به نفع 
معامله گران نزولی متمایل است، زیرا اکنون تمرکز روی آخرین 
ارقام تورم مصرف کننده ایالات متحده است که در روز چهارشنبه 
منتشر می شود. جدا از این، داده های خرده فروشی ماهانه ایالات 
متحده و احساسات مصرف کننده میشیگان در روز جمعه بر پویایی 
قیمت دلار تأثیر می گذارند. معامله گران بیشتر از احساسات ریسک 
بازار برای استفاده از فرصت های کوتاه مدت پیرامون طلا استفاده 
می کنند.از دیدگاه فنی، حرکت قیمت اخیر، یک مستطیل - یک 
الگوی ادامه - در نمودارهای ســاعتی را تشکیل می دهد. تداوم 
ضعف در زیر محدوده ی حمایتی، در حدود منطقه 1733 دلار، 
چشم انداز نزولی کوتاه مدت را مجدداً تأیید، و قیمت طلا را آسیب 
پذیر می کند. ســپس سیر نزولی می تواند XAU/USD را به سمت 
حمایت مربوطه بعدی در نزدیکی منطقه 1721 دلار بکشد، و در 
مســیر رقم گرد 1700 دلار و پایین ترین سطح آگوست 2020، 

در حدود منطقه 1687-1,686 دلار قرار گیرد.

مقامات شــانگهای در پی افزایش ابتلا بــه کرونا در چین، 
دور جدید آزمایشــات تشخیص این بیماری را آغاز کردند تا از 

اوج گیری ویروس جلوگیری کنند.
 بــه نقــل از رویترز، چندین شــهر چین در حــال اتخاذ 
محدودیت های جدید کرونایی هستند؛ از توقف کسب وکار گرفته 

تا قرنطینه شهر.  از آنجایی که چین به سیاست کرونای صفر خود 
مبنی بر مهار ســریع همه گیری ها پایبند است، محدودیت های 
سختگیرانه توسط دولت های محلی اعمال می شود. البته هنوز 
تعداد مبتلایان کم اســت.دولت مرکزی گفته که محدودیت ها 
باید تا حد امکان هدفمند باشــد تا آسیب های وارده به اقتصاد 
کاهش یابد. به گفته مقامات بهداشــتی، BA.5 که باعث شیوع 
دوباره بیماری در بسیاری از کشورها شده، نشانه هایی از توانایی 
بیشــتری برای فرار از واکنش های آنتی بادی ناشی از واکسن 

نسبت به سایر زیرشاخه های امیکرون نشان داده است.
کشف یکی از این عفونت ها در شانگهای می تواند فشاری را 
برای محدود کردن ســریع شیوع نوپای و جلوگیری از اقدامات 
مخرب بیشتر مشابه قرنطینه در آوریل و مه که اقتصاد و بازارهای 

جهانی را متلاطم کرد، افزایش دهد.

نهنگ ها و میگوها بیت کوین را زنده نگه داشته اند

باند معاملاتی طلا باریک شد

سیاست کرونای صفر در چیناست

براساس گزارشی جدید، گوشی مقرون به صرفه ی جدید سامسونگ موسوم به گلکسی 
دلار 135 تا حدود125 قیمت و ســهگانه پشــتی دوربین با آینده هفتههای در 5G A04s

شد. خواهد معرفی
اینگوشی ً ظاهرا هندفاششدو سامسونگدر 5GA04sقیمتگوشیهوشمندگلکسی
غول میدهد نشان که دارد وجود داشت. شایعاتی خواهد مقرونبهصرفهای قیمتی برچسب
این است کند. گفتی عرضه هند بازار در را محصول این بهزودی دارد قصد کرهای فناوری
جزئیات بود. بههرحال، هندخواهد کشور در 5Gارزانقیمتترینگوشیهای یکیاز دستگاه

نیست. مشخص هنوز محصول این عرضهی تاریخ به مربوط
این قیمت حالا و شد منتشر آوریل ماه در 5G A04s گلکســی رســمی اولین  رندرهای
عرضهخواهدشد.  اینکشور بهزودیدر گرفتهاستو هنددردسترسقرار محصولبرایبازار
هندکند. روانهیبازار اینگوشیرا هفتههایآینده میرودسامسونگدر انتظار بدینترتیب،
شود رونمایی آن 5G مدل درکنار A04s گلکسی 4G مدل که دارد وجود هم احتمال این
بازارهای در را گوشی دو این کرهای فناوری میشوند. غول ساخته هند کشور در دو هر که
ماه در پایینرده محصول این 5G و 4G مدل پیشبینیها، فروخت. طبق خواهد نیز جهانی

گرفت. خواهد قرار هندی مشتریان دردسترس سپتامبر یا آگوست
شده فاش رندر مشکی سامسونگ A04s گلکسی پشتی پنل و نمایشگر

پنلپشتیگلکسیA04sازجنسپلیکرباتخواهدبود. ایندستگاه ،Gizchinaبهنوشتهی
با LCDاینچی 6.5 نمایشگر کناری، لبهی در تعبیهشده اثرانگشت حسگر سهگانه، دوربین از
و USB C درگاه و میلیآمپرساعتی 5000 باتری پلاس، HD وضوح و هرتز 60 نوسازی نرخ

برد. خواهد بهره هدفون میلیمتری 3.5 جک
شد.  خواهد مجهز 850 اگزینوس تراشــهی به گوشی این 4G نسخهی میشــود گفته
بود.  خواهد دلار 135 تا 125 بین احتمالاً هند در A04s گلکسی 5G مدل قیمت درنهایت،
میرود انتظار اما نیستند؛ دردسترس A04s گلکسی اصلی مشخصات سایر درحاضرحاضر،
با نزدیک ترشدن به تاریخ معرفی رسمی این محصول، اطلاعات بیشتری از آن منشتر شود.
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 سامسونگ احتمالاً 
135 دلار

براساس گزارشی جدید، گوشی مقرون به صرفه ی جدید سامسونگ موسوم به گلکسی 
دلار 135 تا

اینگوشی
غول میدهد
این است گفتی
جزئیات هرحال،

این قیمت
خواهدشد. 
هندکند. بازار
شود رونمایی
بازارهای در
ماه در پایینرده

ایندستگاه
با LCDاینچی
و USB C درگاه

شد.  خواهد
بود.  خواهد
میرود انتظار
با نزدیک ترشدن به تاریخ معرفی رسمی این محصول، اطلاعات بیشتری از آن منشتر شود.

 هیولایی که تمام فناوری های روز جهان را بلعیده است!

 (Belgorod)»ارتش روســیه به تازگی طولانی ترین زیردریایی جهان موسوم به »بلگورود
را کــه می تواند اژدرهای قاره پیمــای خودران مجهز به کلاهک هســته ای را حمل کند و 
تمــام فناوری هــای روز را در اختیار دارد، تحویل گرفته اســت.زیردریایی »بلگورود« با نام 
Belgorod« که حامل پهپادهای قاره پیمای هســته ای خودران موســوم به  239-K« کامل
»دومزدی«(doomsday) به معنی »آخر الزمان« اســت، به تازگی به ارتش روســیه تحویل 
شــده اســت و پیش از آن که در اقیانوس آرام عملیاتی شود، در یک عملیات مورد آزمایش 
قرار خواهد گرفت.نیروی دریایی روسیه اکنون طولانی ترین زیردریایی جهان را که به هوش 
مصنوعی مجهز است و قابلیت حمل کلاهک هسته ای دارد، در اختیار دارد. این زیردریایی 
184 متــر(600 فوت) طــول دارد و وزن آن در روی آب 14 هزار و 700 تن و زیر آب 24

هزار تن است.
سیستم پیشران »بلگورود«

»بلگورود« دارای یک سیســتم پیشران رآکتور دوقلو برای انجام تحقیقات زیردریایی با 
قابلیت حمل شش اژدر مجهز به سلاح هسته ای موسوم به »پوزایدون«(Poseidon) طراحی 

شده است که آن را به سنگین ترین کشتی تحقیقاتی در جهان نیز تبدیل می کند.
هر کدام از رآکتورهای دوقلوی این زیردریایی 190 مگاوات انرژی تولید می کنند.

زیردریایی تحقیقاتی
مقامات روسی در اظهار نظر در مراسم تحویل، توانایی های علمی و نوآورانه این زیردریایی 
را ســتودند.به ادعای کارخانه کشتی سازی »سومش«(Sevmash) که مسئولیت ساخت این 
زیردریایی را بر عهده داشــته اســت، این زیردریایی برای حل مسائل مختلف علمی و انجام 
عملیات های جستجو و نجات طراحی شده است و همچنین می تواند به عنوان یک حامل برای 
وسایل نقلیه بدون سرنشین خودران و وسایل نقلیه امداد و نجات در اعماق دریا استفاده شود.
ایــن بیانیه با تاکید بر کار تحقیقاتی و علمی که اکنون می تواند توســط نیروی دریایی 
روســیه در اقیانوس های جهان انجام شــود، اضافه می کند که این زیردریایی می تواند برای 
عملیات جستجو و نجات در آب های عمیق استفاده شود، زیرا زیردریایی های بدون سرنشین 
خودران را حمل می کند.این وســایل نقلیه می توانند شــامل زیردریایی جاسوسی مخفی 
»لوشاریک«(Losharik) باشند که گمان می رود برای دستکاری کابل های ارتباطی زیر دریا 
اســتفاده می شــود.البته هیچ چیزی در این بیانیه به قابلیت حمل سلاح »پوزایدون« اشاره 
نکرده است.دریاسالار »نیکلای اومنوف« فرمانده کل نیروی دریایی روسیه می گوید: زیردریایی 
»بلگورود« فرصت های جدیدی را برای روسیه در انجام مطالعات مختلف ارائه می کند و امکان 
کاوش هــای علمی و عملیات های مختلف نجات در دورافتاده ترین مناطق اقیانوس جهان را 
فراهم می کند.همانطور که گفته شد »بلگورود« طولانی ترین زیردریایی است که تا به حال 
تولید شــده است و از کلاس »تایفون« در دوران شوروی است که البته از آن پیشی گرفته 

است. مانند »تایفون«، برجسته ترین ماموریت »بلگورود« حمل کلاهک هسته ای است.

حمل اژدرهای خودران هسته ای
»بلگورود« اولین زیردریایی است که قابلیت حمل اژدرهای قاره پیمای هسته ای«پوزایدون« 
را کــه در نــوع خود منحصر به فرد هســتند، دارد. این اژدر برای حرکــت تا 5000 مایل 
دریایی(9260 کیلومتر) با سرعت 50 تا 100 گره دریایی(93 تا 185 کیلومتر بر ساعت) و 
منفجر کردن کلاهک هسته ای طراحی شده است.اثرات فوری چنین انفجاری، شدید و وخیم 
خواهد بود، اما هدف واقعی، پوشش مناطق وسیعی از خط ساحلی با تشعشعات رادیواکتیو 

خواهد بود که یک خطر پایدار و غیرقابل جبران بر اثر انفجارهای هسته ای زیر آب است.
گفتنی است که روش شلیک این سلاح توسط زیردریایی »بلگورود« می تواند قابلیت های 

دفاع موشکی آمریکا را دور بزند.
شبهات در مورد »بلگورود«

»بلگورود« برای پیشــبرد مأموریت علمی خود همچنین به عنوان یک کشتی مادر برای 
زیردریایی های تحقیقاتی، احتمالاً از جمله زیردریایی های سرنشــین دار که روســیه برای 

دستکاری کابل های فیبر نوری زیر دریا استفاده می کند، مجهز شده است.
فعالیت روســیه در نزدیکی کابل های زیر دریا در ســال های اخیر افزایش یافته است و 
نگرانی هایی را در مورد امنیت زیرساخت داده ای که 95 درصد از ترافیک اینترنت بین قاره ای 
را حمل می کند، افزایش داده است.با توسعه سیستم دفاع موشکی ضد بالستیک ایالات متحده، 
روسیه شروع به توسعه قابلیت های زیر آب خود کرد. »پوزایدون« یک اژدر به طول 24 متر 
اســت که برد تخمینی آن 10 هزار کیلومتر است و می تواند با سرعت 100 گره دریایی در 
حداکثر عمق 1000 متر حرکت کند. نیروی این اژدر توســط یک رآکتور هسته ای کوچک 

تامین می شود و می تواند به یک کلاهک هسته ای مسلح شود.
طراحی »بلگورود«

 »Oscar-II« بلگورود« بر روی اسکلت آنچه در ابتدا قرار بود زیردریایی چند منظوره کلاس«
باشــد، ساخته شده است. پایه ساخت این زیردریایی در سال 1992 گذاشته شد، اما اولین 
بار 20 ســال بعد در سال 2012 بود که وزارت دفاع روسیه تصمیم گرفت از این بدنه برای 
ساخت یک کشتی غول پیکر استفاده کند.اکنون »بلگورود« با بدنه ای با عرض 29 متر و طول 
184 متر، یک شناور بی نظیر و طولانی ترین زیردریایی جهان است.بر اساس اطلاعاتی که در 
ویکی پدیا در مورد این زیردریایی به ثبت رسیده است، سرعت این زیردریایی روی آب به 32

گره دریایی معادل 59 کیلومتر بر ساعت می رسد و دارای بردی بی نهایت است و می تواند تا 
120 روز زیر آب بماند.»بلگورود« تاکنون در اعماق 500 تا 520 متری زیر آب آزمایش شده 
است و تا 110 نفر گنجایش دارد.این زیردریایی در آوریل 2019 رونمایی شد و آزمایشات 
دریایی آن از تابستان گذشته در دریای سفید آغاز شده است.در پایان شایان ذکر است که 

هنوز هیچ بیانیه عمومی در مورد محل استقرار و عملیات »بلگورود« منتشر نشده است.

 درمان افسردگی و زوال عقل با تحریک چشم!
محققان دریافته اند که تحریک غیر تهاجمی چشــم می تواند نویدی برای درمان قابل 

توجه افسردگی و زوال عقل باشد.
و به نقل از ســایتک دیلی، دانشــمندان کشــف کرده اند که تحریک الکتریکی سطح 
چشم می تواند علائم افسردگی را کاهش دهد و عملکرد شناختی را در مدل های حیوانی 

بهبود بخشد.
دانشگاه ،«LKS» پزشکی دانشکده از مشترک تحقیقاتی تیم یک توسط مهم یافتههای این
و Brain Stimulation مجلات کنگ»(CityU) در هنگ دانشــگاه «شــهری کنگ» و «هنگ

است. شده منتشر Annals of  the New York Academy of  Sciences
افســردگی عمده یا ماژور، شایع ترین اختلال روانپزشکی وخیم در سراسر جهان است. 
اخیراً سازمان بهداشت جهانی(WHO) گزارش داده است که همه گیری بیماری کووید-19
موجب افزایش گســترده تعداد افراد مبتلا به افسردگی و اضطراب شده است و تقریباً 25

درصد از بیماران در حال حاضر به درمان های موجود به اندازه کافی پاسخ نمی دهند.


